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της άσκησης ΤΑΑΣ «Αλέξανδρος 20», την Τρίτη 29 Σεπτεµ-
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τέρας 28 Σεπτεµβρίου 2020, σελ. 18917
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-

σεων:
i. µε θέµα: «Καταγγελίες για µεσαιωνικές συνθήκες εργα-

σίας στα «Yava Fitness Centers»», σελ. 18918
ii. µε θέµα: «Αναπάντητα ερωτήµατα για τις εκκρεµείς συν-

τάξεις ΕΦΚΑ», σελ. 18920
iii. µε θέµα: «Ανάγκη βελτίωσης του νοµοθετικού πλαισίου

του εργόσηµου µισθωτών (πρώην ΙΚΑ-ΕΤΑΜ), προκειµένου
να προστατευθούν τα ασφαλιστικά και εργασιακά δικαιώ-
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προστατευθούν και να ενισχυθούν τα ασφαλιστικά και εργα-
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β) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
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ii. µε θέµα: «Στις τρεις κρίσιµες δοκιµασίες φέτος, η πολι-

τική προστασία αποδείχθηκε ανήµπορη και υπόλογη. Μονα-
δικό κυβερνητικό σχέδιο, η παραποίηση της πραγµα-
τικότητας και η απόκρυψη της αλήθειας», σελ. 18938

γ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Λειτουργία κρατικού µηχανισµού κατά τις πρόσφατες κατα-
στροφές από τον κυκλώνα Ιανό», σελ. 18943

3. Συζήτηση της υπ' αριθµόν 21/14-5-2020 επερώτησης,
σύµφωνα µε το άρθρο 134 παράγραφος 2 του Κανονισµού
της Βουλής, του Βουλευτή Β' Θεσσαλονίκης του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Επι-
χειρηµατικό πλάνο της ΔΕΗ», σελ. 18930 - 18938

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίων νόµων:
i. Οι Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτερικών

και Δικαιοσύνης κατέθεσαν, στις 24.9.2020, σχέδιο νόµου:
"Κύρωση της Συµφωνίας Απόκτησης και Αµοιβαίας Εξυπηρέ-
τησης (Εφαρµοστική Διευθέτηση) µεταξύ του Υπουργείου
Άµυνας των Ηνωµένων Πολιτειών εκπροσωπούµενου από την
Υπηρεσία Αµύνης Διοικητικής Μέριµνας-Ενέργειας και του

Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας εκ-
προσωπούµενου από την Ελληνική Πολεµική Αεροπορία σχε-
τικά µε τον αµοιβαίο εφοδιασµό καυσίµων", σελ. 18918

ii. Οι Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτερικών,
Δικαιοσύνης και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κατέθε-
σαν, στις 24.9.2020, σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας
Απόκτησης και Αµοιβαίας Εξυπηρέτησης (Εφαρµοστική Δι-
ευθέτηση) µεταξύ του Υπουργείου  Άµυνας των Ηνωµένων
Πολιτειών εκπροσωπούµενου από την Υπηρεσία Αµύνης Δι-
οικητικής Μέριµνας-Ενέργειας και του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας εκπροσωπούµενου από
το Ελληνικό Πολεµικό Ναυτικό σχετικά µε τον αµοιβαίο εφο-
διασµό καυσίµων», σελ. 18918
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Αθήνα, σήµερα στις 25 Σεπτεµβρίου 2020, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.02’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΒΙΤΣΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 24-9-2020
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΣΙΑ’ συνεδριάσεως, της Πέµπτης 24 Σε-
πτεµβρίου 2020, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των
σχεδίων νόµων: 1) «Κύρωση του Πρωτοκόλλου για την τροπο-
ποίηση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ρωσικής Οµοσπονδίας για
την Εµπορική Ναυτιλία της 6ης Δεκεµβρίου 2001», 2) «Κύρωση
της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και της Κυβέρνησης του Ισραήλ για τις Θαλάσσιες Μεταφο-
ρές» και 3) «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του
Υπουργείου Παραγωγικής Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Γε-
ωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Διαχείρισης Υδάτων της Δη-
µοκρατίας της Αλβανίας για συνεργασία στον τοµέα της
γεωργίας».)

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Δευτέρας 28 Σεπτεµβρίου 2020.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 1043/16-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Ιωάννη Ραγκούση προς τον Υπουργό Επικρατείας, µε θέµα:
«Απόδοση ευθυνών τώρα για το νέο κρούσµα κυβερνητικής ανι-
κανότητας και διασπάθισης δηµοσίου χρήµατος για τις άχρηστες
«µάσκες» στα σχολεία».

2. Η µε αριθµό 1050/21-9-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λαρίσης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελίας Λιακούλη
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Άµεση ενίσχυση για
τους Δήµους της Θεσσαλίας που επλήγησαν από τον ‘’Ιανό’’».

3. Η µε αριθµό 1063/21-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρου της Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεώργιου Λαµπρούλη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Επιτακτική ανάγκη η στελέχωση του
Γενικού Νοσοκοµείου Ρόδου».  

4. Η µε αριθµό 1044/17-9-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Ανατολικής Αττικής του ΜέΡΑ25 κ Μαρίας Απατζίδη προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Άµεση απο-
κατάσταση των αδικηθέντων/εισών εκπαιδευτικών».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1045/17-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Νικόλαου Ηγουµενίδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Ανάγκη άµεσης ενίσχυσης της Δηµοτικής Επιχείρησης Ύδρευ-
σης Αποχέτευσης (ΔΕΥΑ) Ηρακλείου µε µόνιµο προσωπικό».

2. Η µε αριθµό 1064/21-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μα-
νώλη Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τη σοβαρή
υποστελέχωση του Γενικού Νοσοκοµείου Ρεθύµνου Κρήτης». 

3. Η µε αριθµό 1054/21-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αττικό: Σταµατήστε τη µε-
τατροπή των νοσοκοµείων αναφοράς σε κέντρα διασποράς του
ιού!».

4. Η µε αριθµό 1047/18-9-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Χαλκιδικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Κυριακής Μάλαµα προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: «Οι πολίτες σε Σιθωνία και Ολυµπιάδα αισθάνονται
αθωράκιστοι µετά από τις περσινές πληµµύρες».

5. Η µε αριθµό 1065/21-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε θέµα: «Την τραγική κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί κατά
τον τρίτο χρόνο εφαρµογής της δίχρονης υποχρεωτικής φοίτη-
σης στα νηπιαγωγεία».

6. Η µε αριθµό 1055/21-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Εισι-
τήριο στον Κήπο Διοµήδους σηµαίνει αποκλεισµός κατοίκων της
Δυτικής Αθήνας στο πράσινο, την αναψυχή και τον καθαρό
αέρα».

7. Η µε αριθµό 1048/18-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κορινθίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Γεωργίου Ψυχογιού προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Εξαιρετικά επείγουσα η αντιπληµµυρική θωράκιση στις περιο-
χές των Αθικίων, Αλαµάνου και Αγίου Ιωάννη που επλήγησαν από
την πυρκαγιά της 22ης Ιουλίου 2020».

8. Η µε αριθµό 1058/21-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Κρού-
σµα κορωνοϊού στο 2ο Γυµνάσιο Πετρούπολης: Η κυβερνητική
ολιγωρία οδηγεί σε κοινωνική αναταραχή».

9. Η µε αριθµό 1062/21-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
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λευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Ιωάννη Μουζάλα προς τον Υπουργό Μετανάστευσης
και Ασύλου, µε θέµα: «Μισαλλόδοξες προτάσεις για δηµιουργία
κλειστών δοµών για µετανάστες, πρόσφυγες και αιτούντες άσυλο
σε ξερονήσια». 

10. Η µε αριθµό 1057/21-9-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Απαγόρευση συναυλιών, συ-
νέχιση θεατρικών παραστάσεων: Η καταστολή των νέων γνώµο-
νας των επιλογών της Κυβέρνησης για τον κορωνοϊό».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 8618/29-7-2020 ερώτηση του Βουλευτή Μαγνη-
σίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου
Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ανάγκη άµε-
σης προµήθειας µοριακού αναλυτή για τον SARS-COV2 στο Αχιλ-
λοπούλειο Νοσοκοµείο Βόλου».

3.- Η µε αριθµό 3472/22-1-2020 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Μέτρα προστασίας κατά του κο-
ρωνοϊού».

Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων, έχω
την τιµή να σας κάνω δύο ανακοινώσεις.

Η πρώτη ανακοίνωση είναι από τη µονάδα ΠΣΕΑ και Πολιτικής
Προστασίας. Αφορά την άσκηση ΤΑΑΣ «ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ 20», µε
σχετικό το υπ’ αριθµόν Φ. 371/45/175312Σ.2020/23-9-2020 έγ-
γραφο του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.

«Αξιότιµε κύριε Γενικέ,
Σας ενηµερώνουµε ότι, στο πλαίσιο διεξαγωγής της άσκησης

ΤΑΑΣ «ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ 20», την Τρίτη 29 Σεπτεµβρίου 2020, θα γίνει
δοκιµαστική ενεργοποίηση του συνόλου των σειρήνων συναγερ-
µού πολιτικής άµυνας σε όλη την επικράτεια ως εξής: 

Τοπική ώρα 11.00 σήµανση συναγερµού αεροπορικής επίθεσης
για χρονική διάρκεια εξήντα (60) δευτερολέπτων (ήχος διακοπτό-
µενος διαφορετικής έντασης). 

Τοπική ώρα 11:05 σήµανση λήξης συναγερµού, χρονική διάρ-
κεια (60) δευτερολέπτων (συνεχής ήχος σταθερής έντασης).

Παρακαλούµε όπως ενηµερωθεί ο Πρόεδρος της Βουλής και
στη συνέχεια η Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων».

Το διαβάσαµε αυτό για να µην φοβηθεί κανένας την Τρίτη που
θα έχουµε τις σειρήνες.

Επίσης έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί
Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτερικών και Δικαιοσύνης κατέ-
θεσαν στις 24-9-2020 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας
Απόκτησης και Αµοιβαίας Εξυπηρέτησης (Εφαρµοστική Διευθέ-
τηση) µεταξύ του Υπουργείου Άµυνας των Ηνωµένων Πολιτειών
εκπροσωπούµενου από την Υπηρεσία Αµύνης Διοικητικής Μέρι-
µνας-Ενέργειας και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας εκπροσωπούµενου από την Ελληνική Πολεµική
Αεροπορία σχετικά µε τον αµοιβαίο εφοδιασµό καυσίµων».

Οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτερικών, Δικαιο-
σύνης και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κατέθεσαν στις 24-
9-2020 σχέδιο νόµου «Κύρωση της Συµφωνίας Απόκτησης και
Αµοιβαίας Εξυπηρέτησης (Εφαρµοστική Διευθέτηση) µεταξύ του
Υπουργείου Άµυνας των Ηνωµένων Πολιτειών εκπροσωπούµενου
από την Υπηρεσία Αµύνης Διοικητικής Μέριµνας-Ενέργειας και
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας εκ-
προσωπούµενου από το Ελληνικό Πολεµικό Ναυτικό σχετικά µε
τον αµοιβαίο εφοδιασµό καυσίµων».

Παραπέµπονται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Αυτά θα συζητηθούν στις επιτροπές και στην Ολοµέλεια, αν

θυµάµαι καλά, την επόµενη εβδοµάδα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση

των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: 

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του Κοινοβουλευτικού

Ελέγχου την Παρασκευή 25 Σεπτεµβρίου 2020, ότι οι επίκαιρες
ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: 

Η υπ’ αριθµ. 8772/410/6-8-2020 ερώτηση (κατ’ άρθρο 130 πα-
ράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής) θα απαντηθεί από τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Κωνσταντίνο Χατζη-
δάκη.

Οι υπ’ αριθµ. 1049/20-9-2020 και 1069/21-9-2020 επίκαιρες
ερωτήσεις θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Προστασίας του
Πολίτη κ. Νικόλαο Χαρδαλιά. 

Οι υπ’ αριθµ. 1052/21-9-2020, 1053/21-9-2020, 1067/21-9-2020
και 1068/21-9-2020 επίκαιρες ερωτήσεις και η υπ. αριθµ. 2226/10-
7-2020 ερώτηση (κατ’ άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού
της Βουλής) θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Παναγιώτη Τσακλόγλου.

Παρακαλούµε, όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων στη διαδικασία όσο
και οι ερωτώντες Βουλευτές».

Η διαδικασία που θα ακολουθήσουµε σήµερα είναι η εξής. Θα
συζητήσουµε τις έξι πρώτες από τις οκτώ προγραµµατισµένες
επίκαιρες ερωτήσεις, θα διακόψουµε για να διεξαχθεί η συζή-
τηση της επερώτησης και θα επανέλθουµε αµέσως µετά για τη
συζήτηση των δύο τελευταίων επίκαιρων ερωτήσεων των Βου-
λευτών κυρίων Ιωάννη Ραγκούση και Γιώργου Καµίνη προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, στις οποίες θα απαντήσει ο
Υφυπουργός κ. Χαρδαλιάς.

Θα συζητηθεί, λοιπόν, η τρίτη µε αριθµό 1053/21-9-2020 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς του
ΜέΡΑ25 κ. Φωτεινής Μπακαδήµα προς τον Υπουργό Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Καταγγελίες για µεσαιωνι-
κές συνθήκες εργασίας στα «Yava Fitness Centers»».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.

Κυρία Μπακαδήµα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να ανα-
πτύξετε την επίκαιρη ερώτηση. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, αφού σας καληµερίσουµε, να σας ευχαρι-
στήσω που είστε εδώ σήµερα να συζητήσουµε τις σοβαρές κα-
ταγγελίες που έχουν έρθει σε γνώση µας και όχι µόνο σ’ εµάς,
έχουν δει και το φως της δηµοσιότητας. 

Δυστυχώς, η πανδηµία του κορωνοϊού έγινε ευκαιρία για πολ-
λούς εργοδότες να εκµεταλλευτούν τις νέες συνθήκες για να
κερδίσουν ακόµη περισσότερα. Έτσι, έχουµε δει την τελευταία
περίοδο να έχουν έρθει στο φως πολλές περιπτώσεις εργατικής
ασυδοσίας. Μία από αυτές είναι και η περίπτωση των γυµναστη-
ρίων «Yava», των «Yava Fitness Centers», ενός πολυδιαφηµισµέ-
νου και µεγάλου οµίλου που όµως, σύµφωνα µε εργαζοµένους,
έχει επιβάλει µεσαιωνικές συνθήκες εργασίας.

Ας δούµε όµως λίγο πιο κοντά την επικρατούσα κατάσταση,
την κατάσταση που υπάρχει και υφίσταται πίσω από τις διαφηµί-
σεις και όλο το επιτυχηµένο µάρκετινγκ. Τα παράπονα των ερ-
γαζοµένων αφορούν κυρίως απλήρωτη εργασία, ρατσιστικές
συµπεριφορές και απειλές. 

Πολλοί εργαζόµενοι καταγγέλλουν πως η απλήρωτη εργασία
µε χρωστούµενα δεδουλευµένα πολλών µηνών να συσσωρεύονται
είναι πλέον καθεστώς, όπως καθεστώς είναι η παρακώλυση επα-
φής των εργαζοµένων µε τους εργοδότες, οι εκβιαστικές απειλές
αποκλεισµού µε την απαγόρευση εργασίας σε οποιοδήποτε γυ-
µναστήριο της αλυσίδας, αν κάποιος εργαζόµενος αναφέρει έστω
ότι θα κινηθεί νοµικά για να διεκδικήσει τα δικαιώµατά του.

Η καθυστέρηση καταβολής δεδουλευµένων έχει ενταθεί
ακόµη περισσότερο το τελευταίο διάστηµα. Καθυστέρηση που
σε περίπτωση απόλυσης ή παραίτησης θα επιτείνει τον οικονο-
µικό στραγγαλισµό και την ανασφάλεια εκείνου που θα αποφα-
σίσει να αποχωρήσει, µιας και το πιθανότερο είναι να χάσει τα
χρήµατα που του οφείλουν, µιας και είναι εξαιρετικά απίθανη η
δυνατότητα διεκδίκησης, καθώς είναι παντελώς άγνωστο το κα-
θεστώς των συµβάσεων εργασίας -θα χρειαστώ τρία δευτερόλε-
πτα, κύριε Πρόεδρε- και αν αυτές αντανακλούν, πράγµατι, τις
συµπεφωνηµένες αµοιβές που τελικά µένουν µέρος µιας προφο-
ρικής συµφωνίας.

18918 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αποκορύφωµα δε της εργατικής αυθαιρεσίας του οµίλου απο-
τελεί η σύναψη συµφωνίας µε ιδιωτικό ΙΕΚ για πρακτική άσκηση,
µε αποτέλεσµα εν δυνάµει προπονητές και γυµναστές να εργά-
ζονται χωρίς να αµείβονται. Ταυτόχρονα, είναι κοινό µυστικό οι
εξοντωτικοί ρυθµοί εργασίας και οι κάκιστες συνθήκες εργασίας
που συνοδεύονται από πενιχρές, συγκριτικά µε τον κόπο και τον
χρόνο απασχόλησης, αµοιβές, ενώ δεν λείπει το φαινόµενο -είναι
εξαιρετικά συχνό- να προσπαθεί η επιχείρηση να δηµιουργήσει
ένα είδος εσωτερικού ανταγωνισµού µεταξύ των εργαζοµένων,
δίνοντας πενιχρά και ελάχιστα µπόνους σε όποιον καταφέρει να
πουλήσει περισσότερα πακέτα και περισσότερες συµβάσεις.
Πολλές φορές γίνονται και ρατσιστικά σχόλια σε µη Έλληνες ερ-
γαζόµενους.

Οι ερωτήσεις που σας θέτω επί του θέµατος, κύριε Υπουργέ,
είναι οι εξής:

Πρώτον, αν έχουν έρθει σε γνώση σας, αν είστε ενήµερος για
όλες αυτές τις καταγγελίες που αντανακλούν τις κάκιστες συν-
θήκες εργασίας και την κατάφωρη εργοδοτική αυθαιρεσία του
οµίλου.

Δεύτερον, ποιες πρωτοβουλίες άµεσου ελέγχου των συνθη-
κών και των συµβάσεων εργασίας, αλλά και πάταξης του φαινο-
µένου της απλήρωτης εργασίας προτίθεστε να λάβετε;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, γνωρίζον-

τας τις συνθήκες που επικρατούν στην αγορά εργασίας, οι
οποίες µάλιστα έχουν επιδεινωθεί εξαιτίας της πανδηµίας, ανα-
λαµβάνει δράση προκειµένου να διασφαλιστούν τα δικαιώµατα
των εργαζοµένων σε κάθε τοµέα της οικονοµίας. Πρακτικές και
φαινόµενα όπως αυτές που περιγράφονται στην ερώτηση της κ.
Μπακαδήµα είναι απολύτως καταδικαστέες και η καταπολέµησή
τους αποτελεί προτεραιότητα του Υπουργείου.

Το Υπουργείο έχει συνολική εικόνα για την αναφερθείσα υπό-
θεση τόσο σε επίπεδο εργατικής νοµοθεσίας όσο και σε επίπεδο
οφειλών προς τα ασφαλιστικά ταµεία. Σύµφωνα µε τα στοιχεία
του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας, του ΣΕΠΕ, αναφορικά µε
την υπό συζήτηση εταιρεία, το τρέχον έτος, και µάλιστα µέχρι
πριν από έναν µήνα έχουν υποβληθεί συνολικά είκοσι µία καταγ-
γελίες και αιτήσεις για συζήτηση εργατικών διαφορών µε τα κά-
τωθι αντικείµενα: οφειλή µηνιαίων αποδοχών, οφειλή για εργασία
κατά την ηµέρα Κυριακής ή αργίας, οφειλή για υπερωριακή ερ-
γασία, καταγγελία σύµβασης χωρίς κοινοποίηση και χωρίς απο-
ζηµίωση, οφειλή δώρου εορτών και επιδόµατος άδειας, αποζη-
µίωση µη ληφθείσας άδειας, µη αναγγελία απόλυσης κατόπιν
διακοπής εργασιών της επιχείρησης.

Συνολικά έχουν πραγµατοποιηθεί οκτώ επιτόπιοι έλεγχοι, µετά
από καταγγελίες για οφειλές δεδουλευµένων αποδοχών. Σε τέσ-
σερις από αυτούς ακολούθησε η καταβολή των οφειλόµενων
ποσών προς τους εργαζοµένους. Ένας έλεγχος παραµένει σε
εξέλιξη. Σε µία περίπτωση επιβλήθηκε διοικητικό πρόστιµο 3.000
ευρώ για µη προσκόµιση στοιχείων της επιχείρησης. Επίσης, σε
έναν έλεγχο δεν διαπιστώθηκαν παραβάσεις, ενώ σε έναν ακόµα
η επιχείρηση βρέθηκε κλειστή λόγω των περιορισµών που επι-
βλήθηκαν για την καταπολέµηση της διασποράς του COVID–19.
Επισηµαίνεται, επίσης, ότι δύο περιπτώσεις καταγγελιών αντιµε-
τωπίστηκαν απλά µε τηλεφωνική παρέµβαση των επιθεωρητών
εργασίας, κατά την οποία ακολουθήθηκε άµεση καταβολή των
οφειλόµενων ποσών, που ήταν συνολικού ύψους 2.160 ευρώ.

Το ίδιο χρονικό διάστηµα, δηλαδή το 2020 που ανέφερα προ-
ηγουµένως, οι επιθεωρήσεις εργασιακών σχέσεων διενήργησαν
έντεκα ελέγχους, µε αντικείµενο κατά κύριο λόγο την οφειλή δε-
δουλευµένων αποδοχών, ενώ µία ακόµα µαταιώθηκε λόγω µη
προσέλευσης των δύο µερών.

Από τις πραγµατοποιηθείσες συζητήσεις, οι τρεις επιλύθηκαν
µε την καταβολή των οφειλόµενων ποσών συνολικού ύψους
16.309,081 ευρώ. Τέσσερις  εργατικές διαφορές παραµένουν σε
εξέλιξη, ενώ για τέσσερις περιπτώσεις υποβλήθηκε µηνυτήρια
αναφορά προς τον εισαγγελέα. Επιπλέον, έχει προγραµµατιστεί

περί τα τέλη Σεπτεµβρίου, δηλαδή τον τρέχοντα µήνα, η συζή-
τηση δύο επιπλέον εργατικών διαφορών. 

Σε κάθε περίπτωση, η παρουσία των Επιθεωρητών Εργασια-
κών Σχέσεων στους χώρους απασχόλησης των εργαζοµένων, µε-
ταξύ αυτών και στον κλάδο των υπηρεσιών γυµναστηρίων,
παραµένει αισθητή. 

Ειδικότερα, στο πλαίσιο της αντιµετώπισης των έκτακτων συν-
θηκών στην αγορά εργασίας λόγω του COVID-19, το ΣΕΠΕ προ-
σαρµόζει τις δράσεις και εντείνει τις παρεµβάσεις του, δίνοντας
ιδιαίτερη έµφαση στον έλεγχο και την αντιµετώπιση της αδήλω-
της και της υποδηλωµένης εργασίας, δηλαδή αυτό ακριβώς που
αναφέρετε στην ερώτησή σας, µε σκοπό τη διατήρηση υγιών ερ-
γασιακών σχέσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Τελείωσε ο χρόνος µου. Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ
αναλυτικά και στα ασφαλιστικά ζητήµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ. 
Τον λόγο έχει η κ. Μπακαδήµα για τρία λεπτά. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ για τις διευκρινίσεις. 
Εκ προοιµίου, θα ήθελα να κάνω ένα πολύ σύντοµο σχόλιο: Η

σηµερινή ερώτηση δεν ενέχει καµµία αίσθηση αντιπολίτευσης.
Το κατανοείτε αυτό. Νοµίζω ότι είναι κατανοητό. Απλώς ήταν κάτι
που ήθελα να θέσω σε γνώση σας. Σας ευχαριστώ για όλες τις
πληροφορίες και τις διευκρινίσεις. 

Θα µου επιτρέψετε να επαναφέρω ορισµένες πτυχές του θέ-
µατος, απλώς και µόνο γιατί ίσως το Υπουργείο δεν το γνωρίζει
ακόµη και καλό θα ήταν να ενηµερωθεί και για πτυχές που δεν
έχουν έρθει ακόµη στην επιφάνεια.

Για τη µαύρη εργασία το αναφέρατε ήδη. Το γνωρίζετε. 
Φυσικά, όλες οι συµβάσεις που γίνονται µε αυτόν τον τρόπο

είναι συµφωνίες κάτω από το τραπέζι. Ο εργαζόµενος πιεσµένος
από την ανεργία δέχεται να συµφωνήσει. Φαίνεται ότι παίρνει νό-
µιµα ένα πολύ µικρό ποσό και τα υπόλοιπα δίνονται κάτω από το
τραπέζι. Έτσι, όταν κάποιος αποχωρήσει είτε φύγει επειδή δεν
πληρώνεται -έχουµε περιπτώσεις ανθρώπων που είναι απλήρω-
τοι από τον περασµένο Ιανουάριο, πολύ πριν ξεκινήσει η πανδη-
µία- δεν µπορεί να διεκδικήσει και τα νόµιµα χρήµατα που του
χρωστούν, γιατί στη σύµβασή του φαίνεται να παίρνει το ένα
τρίτο αυτών που έχει συµφωνήσει ότι παίρνει. 

Δεύτερον, µεγάλο µέρος των εργαζοµένων, ειδικά των γυµνα-
στών στον όµιλο, φέρονται αυτήν τη στιγµή να είναι σε αναστολή.
Παρ’ όλα αυτά εργάζονται κανονικά µε την επιχείρηση να κατα-
βάλλει στον κάθε εργαζόµενο µόνο τη διαφορά µεταξύ των 534
ευρώ και της συµπεφωνηµένης αµοιβής. Έτσι, χωρίς αµφιβολία
χαµένο βγαίνει και το ελληνικό κράτος, γιατί καλείται να πληρώ-
σει επιδόµατα στήριξης εν µέσω πανδηµίας σε πρακτικά εργα-
ζόµενους. 

Τρίτον, οι εκβιασµοί είναι συνεχείς και η απειλή απαγόρευσης
της εργασίας στον όµιλο παραµένει πάντα υπαρκτή και πάνω στο
τραπέζι. Θα αναφέρω ένα απλό παράδειγµα: Ας πούµε ότι ένας
γυµναστής αρνείται να δεχτεί και του δίνουν κάποιες ώρες οµα-
δικών προγραµµάτων σε δύο, τρία διαφορετικά γυµναστήρια του
οµίλου και δεν δέχεται, γιατί είναι µακριά από την οικία του, γιατί
δεν έχει τρόπο να µεταβεί. Τότε, το πιο πιθανό είναι να του πουν:
«Σε ευχαριστούµε. Δεν θα σε χρησιµοποιήσουµε καθόλου. Δεν
θα δουλέψεις σε εµάς για ένα αρκετά µεγάλο διάστηµα». Φυσικά,
η ίδια απαγόρευση µπαίνει στο τραπέζι και στο πλαίσιο της συ-
ζήτησης αν κάποιος πει ότι θα διεκδικήσει τα οφειλόµενα.

Τέταρτον, συχνά φαινόµενα είναι τα ρατσιστικά και µειωτικά
σχόλια που γίνονται στους εργαζόµενους, κυρίως καθαριστές οι
οποίοι δεν είναι Έλληνες, ενώ είχαµε καταγγελίες πως αρκετά
γυµναστήρια του οµίλου κάνουν ενός είδους -επιτρέψτε µου-
«face control», ώστε οι πελάτες τους να είναι µόνο Έλληνες. 

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι µπορούµε να συµφωνήσουµε πως
δεν θα πρέπει επ’ ουδενί να δίνουµε το περιθώριο σε επιχειρή-
σεις, ειδικά την περίοδο της πανδηµίας, να εξαπατούν το κράτος
δηλώνοντας µια επίπλαστη και ψεύτικη εικόνα, αλλά και να εκµε-
ταλλεύονται τους εργαζόµενους. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να σηµειώσω πως η σηµερινή επίκαιρη
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είναι µόνο η αρχή. Τις επόµενες ηµέρες θα εξακολουθήσω κά-
νοντας ερώτηση µε επικαιροποιηµένα στοιχεία και σε εσάς και
στο Υπουργείο Οικονοµικών, καταθέτοντας παράλληλα και θέ-
τοντας σε γνώση σας και έγγραφες καταγγελίες εργαζοµένων
που έχουν αποχωρήσει από τον όµιλο. Δεν έχουν προσφύγει
ακόµη στο ΣΕΠΕ. Θα έχω όµως τα χαρτιά στη διάθεσή µου και
θα τα καταθέσω για ενηµέρωσή σας και για να δούµε πώς µπο-
ρούµε πλέον να σπάσει ένα απόστηµα που χρονίζει.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Τσακλόγλου,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Μπακαδήµα, επειδή στην ερώτησή σας αναφέρεστε και

στα ασφαλιστικά, το οποίο είναι και το κοµµάτι στο οποίο προΐστα-
µαι στο Υπουργείο Εργασίας, θα ήθελα να πω ότι ως προς τις
οφειλές στα ασφαλιστικά ταµεία το Υπουργείο Εργασίας γνωρίζει
ότι τα γυµναστήρια µε την επωνυµία «Yava» λειτουργούν τα τε-
λευταία χρόνια υπό διαφορετικά εταιρικά σχήµατα. Ωστόσο, µε
όποιο σχήµα και αν λειτούργησαν, φαίνεται να έχουν δηµιουργή-
σει υπέρογκες ληξιπρόθεσµες οφειλές από τη µη καταβολή ασφα-
λιστικών εισφορών. Παρότι µάλιστα έχει προβεί επανειληµµένα σε
ρυθµίσεις οφειλών -η τελευταία έγινε µε βάση τον ν.4611/2019 για
τις εκατόν είκοσι δόσεις τον Αύγουστο του 2019- δεν καταβάλλουν
τις προβλεπόµενες δόσεις εδώ και αρκετούς µήνες. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΚΕΑΟ, υπάρχουν σαράντα τρεις
εταιρείες που λειτούργησαν από το 2015 ως το 2017 µε το εµ-
πορικό σήµα «Yava» µε συνολικές οφειλές 3,6 εκατοµµύρια ευρώ
προς τον ΕΦΚΑ. 

Τα αναγκαστικά µέτρα είσπραξης που ελήφθησαν, δηλαδή κα-
τασχέσεις τραπεζικών λογαριασµών και ακινήτων για τις εται-
ρείες αυτές, δεν απέδωσαν αφ’ ενός διότι τα νοµικά πρόσωπα
δεν είχαν περιουσιακά στοιχεία και οι συναλλαγές µε τους πελά-
τες φαίνεται να γινόντουσαν κάτω από το τραπέζι, κάτι το οποίο
υπονοήσατε και εσείς στην ερώτησή σας. Επιπρόσθετα, φυσικά
πρόσωπα που είχαν ευθύνη για τις οφειλές δεν είχαν καµµία οι-
κονοµική επιφάνεια. 

Θα ήθελα να επισηµάνω ότι το Υπουργείο Εργασίας σέβεται και
εφαρµόζει κατά απόλυτο τρόπο και κατηγορηµατικό το νοµικό
πλαίσιο που ρυθµίζει τις εργατικές διαφορές. Το πλέγµα των δια-
τάξεων είναι πλήρες και προσδιορίζει µε ακρίβεια τις δυνατότητες
προστασίας και κατοχύρωσης των εργαζοµένων κάθε µορφής.
Μονοµερής µεταβολή των όρων συµβάσεων που βλάπτουν τον
υπάλληλο θεωρείται σαν καταγγελία της. Αυτό είναι αυτόµατο.
Οπότε, αυτό καλύπτει αυτές τις περιπτώσεις που αναφέρατε εσείς
προηγουµένως. Και σύµφωνα µε τη σχετική νοµολογία ανώτατων
δικαστηρίων, η καθυστέρηση πληρωµής αποδοχών συνιστά µονο-
µερή βλαπτική µεταβολή των όρων σύµβασης εργασίας όταν προ-
έρχεται από κακοπιστία του εργοδότη ή γίνεται µε δόλια
προαίρεση για εξαναγκασµό του εργαζοµένου σε αποχώρηση,
ώστε να µη λάβει την αποζηµίωση την οποία κανονικά δικαιούται. 

Σε περίπτωση βλαπτικής µονοµερούς µεταβολής των όρων ερ-
γασίας από τον εργοδότη, ο εργαζόµενος έχει δυνατότητες.
Ποιες είναι οι δυνατότητες αυτές; Το πρώτο είναι να αποδεχτεί
τη µονοµερή σύµβαση, οπότε τελειώνει εκεί η ιστορία. Οι δύο
άλλες, όµως, είναι: Η πρώτη να αξιώσει από τον εργοδότη τη συ-
νέχιση της σύµβασής του µε τους µέχρι τούδε όρους και να εξα-
κολουθήσει να προσφέρει σε αυτόν την εργασία του σύµφωνα
µε αυτούς, οπότε εάν ο εργοδότης δεν την αποδέχεται µε τον
τρόπο που εξακολουθεί να του προσφέρεται, περιέρχεται αυτο-
µάτως σε υπερηµερία και οφείλει τον συµφωνηµένο µισθό του
εργαζοµένου µη έχοντας την υποχρέωση να του προσφέρει ερ-
γασία σε άλλο χρόνο. Το τρίτο είναι να θεωρήσει τη µεταβολή
ως καταγγελία της εργασιακής σύµβασης από την πλευρά του
εργοδότη και να αποχωρήσει από την εργασία του, αξιώνοντας
συγχρόνως τη νόµιµη αποζηµίωσή του. 

Επίσης, θέλω να επισηµάνω ότι ο εξαναγκασµός του εργαζο-
µένου σε οικειοθελή αποχώρηση ισοδυναµεί µε απόλυση -είναι
γνωστό αυτό στην εργατική νοµοθεσία-, η οποία είναι άκυρη εφό-
σον δεν διατυπώθηκε εγγράφως και δεν κατεβλήθη η νόµιµη
αποζηµίωση. Η συµπεριφορά αυτή του εργοδότη προσβάλλει

την προσωπικότητα του εργαζοµένου και, επιπλέον, σε αυτήν την
περίπτωση έχει δικαίωµα και για αποζηµίωση για ηθική βλάβη. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι η ελληνική πο-
λιτεία είναι ένα ευρωπαϊκό κράτος δικαίου, επιδεικνύει τη δέουσα
υπευθυνότητα και µέσω των ελεγκτικών µηχανισµών και της δι-
καιοσύνης προσπαθεί να πατάξει κάθε φαινόµενο καταστρατή-
γησης της εργατικής και ασφαλιστικής νοµοθεσίας που προ-
σβάλλει τα εργατικά και ασφαλιστικά δικαιώµατα των εργαζοµέ-
νων και στερεί πόρους από το ασφαλιστικό σύστηµα. 

Επίσης, θα ήθελα να τονίσω και ένα σηµείο ακόµη, στο οποίο
δεν αναφερθήκατε και είναι πολύ σηµαντικό για όλες τις περι-
πτώσεις παραβατικότητας. Αυτό δεν το κάνουµε µόνο για λόγους
κοινωνικής δικαιοσύνης. Το κάνουµε και για λόγους οικονοµικής
αποτελεσµατικότητας. Αν σε οποιονδήποτε κλάδο παραγωγής
έχουµε ταυτόχρονα παραβατικές και µη παραβατικές επιχειρή-
σεις, οι παραβατικές σύντοµα αποκτούν κοστολογικό πλεονέ-
κτηµα και θα βγάλουν από τον ανταγωνισµό την υγιή επιχείρηση.
Αυτό είναι το τελευταίο πράγµα το οποίο δεν θέλουµε και σί-
γουρα δεν θα το αφήσουµε να συµβεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε.
Προχωράµε στην πρώτη µε αριθµό 1052/21-9-2020 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Βοιωτίας του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Αναπάντητα
ερωτήµατα για τις εκκρεµείς συντάξεις ΕΦΚΑ».

Κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να ανα-
πτύξετε την επίκαιρη ερώτηση. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε ανακοίνωση -καταγγελία θα

έλεγα- του Γραφείου Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή
στις 15-9-2020, η έκθεση Β’ τριµήνου του 2020 δεν περιέχει στοι-
χεία εκκρεµών αιτήσεων συνταξιοδότησης και την εκτιµώµενη
δαπάνη τους ως είχε υποχρέωση να δώσει το ΕΦΚΑ στο γρα-
φείο.

Αυτό, µάλιστα, συνέβη για πρώτη φορά µε ευθύνη της διοίκη-
σης του ΕΦΚΑ, η οποία, παρά τα επανειληµµένα αιτήµατα του
Γραφείου Προϋπολογισµού της Βουλής προς τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες, αλλά και στον ίδιο τον διοικητή του ΕΦΚΑ, αρνήθηκε να
αποστείλει τα συγκεκριµένα στοιχεία, όπως αυτά είχαν διαµορ-
φωθεί µέχρι το τέλος του Ιουνίου του 2020, αλλά και δεν έδωσε
καµµία εξήγηση.

Μετά την ανακοίνωση που εξέδωσε το Γραφείο Προϋπολογι-
σµού της Βουλής και λόγω της δηµοσιοποίησης του θέµατος, ο
ΕΦΚΑ έδωσε µια απάντηση στις 15 Σεπτεµβρίου, προκειµένου
να δικαιολογήσει τι;

Κατά την άποψή µας, κύριε Υπουργέ, τα αδικαιολόγητα. Η
συµπεριφορά της διοίκησής του ΕΦΚΑ σε αυτό το θέµα συνιστά
θεσµικό ατόπηµα. Είναι σοβαρό ατόπηµα και είναι απολύτως
αδύνατο να µην τέθηκε σε γνώση της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου και προσωπικά του Υπουργού.

Τα ίδια στοιχεία των εκκρεµών και ληξιπρόθεσµων συντάξεων,
κύριε Υπουργέ, αποδεικνύουν την αδυναµία σήµερα της διοίκη-
σης του ΕΦΚΑ να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα τα οποία υπάρ-
χουν και επιτείνουν σίγουρα και την ανασφάλεια των
ασφαλισµένων, των συνταξιούχων και γενικότερα µία ανασφά-
λεια που διαχέεται και στην κοινωνία.

Την ίδια ώρα τίθεται ένα ζήτηµα για τα διαθέσιµα του ΕΦΚΑ,
τα οποία φαίνεται να έχουν µειωθεί δραστικά και υπάρχουν αρ-
νητικές επιπτώσεις ένεκα τούτου και στο ασφαλιστικό σύστηµα
λόγω και των µέτρων που µάλλον είναι αποσπασµατικά και όχι
συγκεκριµένα και σίγουρα και σταθερά και δηµιουργούν ζητή-
µατα και µε την απορρύθµιση της αγοράς εργασίας και µε τη µεί-
ωση του χρόνου εργασίας και τις αποδοχές και τις ασφαλιστικές
εισφορές.

Και τα δύο ερωτήµατά µου, κύριε Πρόεδρε, στον κύριο
Υπουργό είναι τα εξής: Αυτή η άρνηση της διοίκησης του ΕΦΚΑ
ήταν, αλήθεια, σε γνώση της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
και υιοθετήθηκε από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου ή ήταν
µια αυθαίρετη ενέργεια της διοίκησης του ΕΦΚΑ και των υπηρε-
σιών του ΕΦΚΑ προς ένα θεσµικό όργανο και προς τη Βουλή των
Ελλήνων;
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Αυτό που έγινε εσείς πώς το κρίνετε και τι µέτρα λάβατε, αν
έχετε λάβει;

Δεύτερη ερώτηση: Σήµερα ποιες είναι, κύριε Υπουργέ -γιατί
δεν έχει γίνει ποτέ γνωστό- οι εκκρεµείς αιτήσεις συνταξιοδότη-
σης για τις κύριες και επικουρικές συντάξεις; Και πόσες απ’
αυτές είναι ληξιπρόθεσµες;

Και τέλος, η πορεία των αποθεµατικών και των ρευστών δια-
θεσίµων του ΕΦΚΑ ποια είναι;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ και εγώ.
Ορίστε, κύριε Τσακλόγλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Μουλκιώτη.
Σχετικά µε το αίτηµα του Γραφείου Προϋπολογισµού της Βου-

λής για παροχή στοιχείων εκκρεµών συντάξεων, ο διοικητής του
ΕΦΚΑ έχει απαντήσει µε την από 15 Σεπτεµβρίου επιστολή του,
στην οποία αναφερθήκατε και την οποία θα ήθελα να καταθέσω.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου καταθέτει για τα Πρα-
κτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρ-
χείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Μουλκιώτη, δεν νοµίζω ότι ήταν κάτι που είτε να απάδει
προς το Σώµα είτε οτιδήποτε τέτοιο. Μην ξεχνάτε, άλλωστε, ότι
µετά την επιστολή του διοικητή του ΕΦΚΑ ο Πρόεδρος του Επι-
στηµονικού Συµβουλίου της Βουλής, ο κ. Κουτεντάκης, έστειλε
επιστολή όπου επισηµαίνει ότι είχε καλή συνεργασία όλα αυτά
εδώ τα χρόνια και νοµίζω ότι ήταν κάτι το οποίο ήταν παροδικό.

Τώρα να µπω στην ουσία της ερώτησής σας.
Σύµφωνα µε τα στοιχεία των υπηρεσιών του ΕΦΚΑ, οι ληξιπρό-

θεσµες αιτήσεις κύριων συντάξεων στις 30-6-2020 ήταν εκατόν
δεκαεπτά χιλιάδες οκτακόσιες εβδοµήντα έξι, ενώ οι ληξιπρόθε-
σµες αιτήσεις επικουρικών συντάξεων ήταν πενήντα επτά χιλιά-
δες εκατόν µία. Αναφέροµαι σε αιτήσεις οι οποίες γίνονται, αφού
έχει βγει η απόφαση περί κύριας σύνταξης.

Για την ακρίβεια των στοιχείων, όµως, αυτών θα πρέπει να λη-
φθεί υπ’ όψιν η παρατήρηση η οποία υπάρχει στην επιστολή του
διοικητή του ΕΦΚΑ, ότι πολλές απ’ αυτές έχουν κατατεθεί ταυτό-
χρονα και ταχυδροµικά και ηλεκτρονικά. Δεν έχει γίνει η πλήρης
καταγραφή και των δύο, ώστε να γίνει ο συµψηφισµός, οπότε τα
νούµερα που σας είπα κατά πάσα πιθανότητα είναι τα ανώτατα.
Μέχρι τα τέλη αυτού του µήνα θα υπάρχουν τα ακριβή νούµερα.

Η έναρξη της πιλοτικής εφαρµογής του συστήµατος «ΑΤΛΑΣ»,
δηλαδή αυτού στο οποίο αναφερόµουν προηγουµένως και η ταυ-
τόχρονη αποκλειστική ηλεκτρονική υποβολή αιτήσεων συνταξιο-
δότησης κατά το δεύτερο τρίµηνο του 2020 ήταν µια πολύ θετική
εξέλιξη και θεωρητικά αυτό θα έπρεπε να διευκολύνει και να επι-
ταχύνει τη διαδικασία καταχώρισης και επεξεργασίας των αιτή-
σεων συνταξιοδότησης.

Την ίδια περίοδο είχαµε τον COVID-19 και λοιπά, οπότε ήταν
πολλοί άνθρωποι οι οποίοι φοβήθηκαν και έκαναν την αίτηση και
ηλεκτρονικά και την έστειλαν και ταχυδροµικά και αυτό είναι που
πρέπει να εκκαθαρίσουµε τώρα, µε αποτέλεσµα να καθίσταται
απαραίτητη η διαδικασία διασταύρωσης για τον εντοπισµό των
αιτήσεων που έχουν κατατεθεί δύο φορές.

Όσον αφορά την περίµετρο των εκκρεµών συντάξεων, οι αριθ-
µοί που αναφέρθηκαν αφορούν τις ληξιπρόθεσµες συντάξεις,
έτσι όπως τους συµφωνούµε –ας πούµε, για παράδειγµα- µε την
τρόικα, τους θεσµούς, εξαιρουµένων των ανελαστικών και των
διεθνών συντάξεων, όπως αυτές καταµετρώνται και αναφέρονται
σε όλες τις επίσηµες εκθέσεις. Βέβαια, αυτά στα υπόλοιπα τα
οποία είπα είναι πράγµατα που δεν είναι υπευθυνότητα του
ΕΦΚΑ, δηλαδή λείπουν κάποια στοιχεία ή οτιδήποτε τέτοιο.

Ως προς τη χρηµατοοικονοµική κατάσταση του ΕΦΚΑ, στην
οποία αναφερθήκατε, αυτή παραµένει ισχυρή παρά τις ανατα-
ράξεις που προκάλεσε η υγειονοµική κρίση λόγω της έγκυρης
και επαρκούς συνδροµής του προϋπολογισµού µέσω των µέ-
τρων στήριξης της οικονοµίας, των εργαζοµένων και των ασφα-
λισµένων, ιδίως των προγραµµάτων καταβολής εισφορών για
λογαριασµό των ασφαλισµένων από το κράτος.

Θα γίνω πιο συγκεκριµένος. Σύµφωνα µε τα στοιχεία του κοι-
νωνικού προϋπολογισµού, το ύψος των αποθεµατικών του ΕΦΚΑ
διαµορφώθηκε στα 9,52 δισεκατοµµύρια ευρώ τον Αύγουστο του
2020 από 10,64 δισεκατοµµύρια που ήταν στις αρχές της χρο-
νιάς, δηλαδή τον Ιανουάριο πριν από την πανδηµία. 

Από τον Απρίλιο του 2020, οπότε και τέθηκαν σε εφαρµογή τα
µέτρα στήριξης της οικονοµίας, τα αποθεµατικά του ΕΦΚΑ έχουν
παραµείνει σχεδόν σταθερά. Για την ακρίβεια, έχουν µειωθεί
κατά 23 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή είναι λιγότερο από 0,25%
των αποθεµατικών και το ποσό αυτό είναι πολύ µικρότερο απ’
ό,τι είναι µια συνήθης διακύµανση στα αποθεµατικά του ΕΦΚΑ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου. 
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Μουλ-

κιώτη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα σας στεναχωρήσω µε την εξής έννοια:

Θεωρώ ότι είναι ατόπηµα του ΕΦΚΑ η συµπεριφορά απέναντι
στο Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή. Και ξέ-
ρετε γιατί; Διότι, δυστυχώς, η απάντηση δόθηκε όταν δηµοσιο-
ποιήθηκαν τα στοιχεία. Δηλαδή, γιατί δεν έπιασαν τόπο τόσες
επαφές του Γραφείου Προϋπολογισµού προς τις υπηρεσίες και
προς τον ίδιο τον διοικητή και για τόσο διάστηµα; Και γιατί, εν
πάση περιπτώσει, δεν έδωσε νωρίτερα µία απλή εξήγηση, την
οποία πράγµατι έδωσε -την είδαµε, γιατί δηµοσιεύθηκε- εκ των
υστέρων και υπήρξαν αυτές οι εκθέσεις; 

Κύριε Υπουργέ, θεωρώ και θεωρούµε ότι ήταν τουλάχιστον
ατόπηµα. Και δεν θέλω να συνεχίσω αυτή τη συζήτηση, γιατί δεν
συνάδει προς µια σωστή και ορθολογική διαδικασία και διαχεί-
ριση στη Βουλή των Ελλήνων.

Εγώ, όµως, θα καταθέσω το δελτίο Τύπου του Γραφείου Προ-
ϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή µε ηµεροµηνία 15-9-20, το
οποίο δίνει σαφείς απαντήσεις και το οποίο απεδόµησε τα στοι-
χεία. 

Λένε, κύριε Υπουργέ, τα εξής: «Μετά τα επανειληµµένα αιτή-
µατά µας…» -όχι ένα!- «…προς τις αρµόδιες υπηρεσίες και στη
συνέχεια στον διοικητή του ΕΦΚΑ, δεν λάβαµε τα συγκεκριµένα
στοιχεία, όπως διαµορφώθηκαν στο τέλος Ιουνίου 2020. Μετά τη
δηµοσίευση της έκθεσης, λάβαµε απαντητική επιστολή από το
ΕΦΚΑ που επικαλείται τεχνικά προβλήµατα στην παροχή των
στοιχείων και δεσµεύεται για την αποκατάσταση της ροής τους». 

«Το Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή επιθυ-
µεί τη συνέχιση της συνεργασίας που είχε µέχρι πρότινος µε τον
ΕΦΚΑ και την παροχή στοιχείων που συνδέονται άµεσα µε την
παρακολούθηση των δηµοσιονοµικών µεγεθών της Γενικής Κυ-
βέρνησης. Ουδέποτε στο παρελθόν είχαµε συναντήσει παρόµοιο
πρόβληµα από τις δηµόσιες υπηρεσίες και φορείς που συνεργα-
ζόµαστε και µας παρέχουν ανελλιπώς τα στοιχεία που χρειαζό-
µαστε.

Το Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή θα υπε-
ρασπιστεί τη διασφάλιση του θεσµικού του ρόλου και την απα-
ρέγκλιτη τήρηση του άρθρου 28 του ν.4270/2014 που ορίζει ρητά
ότι “«όλοι οι φορείς της Γενικής Κυβέρνησης υποχρεούνται να
παρέχουν στο Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους στη
Βουλή κάθε πληροφορία που εκείνο κρίνει αναγκαία για την επι-
τέλεση του έργου του”». 

Το Γραφείο Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή επικα-
λείται το συγκεκριµένο άρθρο. Και για να το επικαλεστεί, κύριε
Υπουργέ, αντιλαµβάνεστε, τόσο µε την πολιτική όσο και µε την
ακαδηµαϊκή ιδιότητά σας ότι σηµαίνει πάρα πολλά.

Το καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δελτίο Τύπου, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πέραν τούτου, επιφυλασσόµαστε να ακούσουµε και να µά-
θουµε τα στοιχεία τα οποία θα δώσει πράγµατι ο ΕΦΚΑ, αφού
τακτοποιήσει όλη τη διαδικασία που λέει ότι είναι σε εκκρεµό-
τητα, λόγω και της γνωστής πανδηµίας.
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Όµως, κύριε Υπουργέ, θα αναφερθώ στον εκτελεστικό διευ-
θυντή του ESM, τον Κλάους Ρέγκλινγκ, ο οποίος, όπως αναφέρ-
θηκε και έχει δηµοσιοποιηθεί στην ηλεκτρονική σελίδα του CNN,
λέει: «Ανησυχούµε ιδιαίτερα για τη σταθερή αύξηση των εκκρε-
µών συντάξεων. Εάν συνεχιστεί η τάση, η δέσµευση για την
πλήρη εκκαθάριση των συντάξεων που τελούν σε εκκρεµότητα
έως τα µέσα του 2021, ενδέχεται να µην επιτευχθεί». Και το σχό-
λιο λέει ότι µε αυτή τη φράση ο εκτελεστικός διευθυντής, ο Κλά-
ους Ρέγκλινγκ, προειδοποίησε για τη δηµοσιονοµική βόµβα των
συντάξεων που τελούν σε εκκρεµότητα και δεν έχουν καταβληθεί
από τον ΕΦΚΑ. Αυτό είναι στο CNN Greece, στην ηλεκτρονική
έκδοση. Είναι τέτοιας σηµασίας και φύσεως, που δεν κρίθηκε
απαραίτητο από τον ΕΦΚΑ ή από την πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων να δώσουν µία απάν-
τηση; 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, φαίνεται ότι η ασφαλιστική µεταρρύθ-
µιση δεν ήταν ασφαλιστική µεταρρύθµιση. Ο νόµος που ίσχυε
επί της προηγούµενης κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, ο νόµος Κα-
τρούγκαλου, όπως αναφέρεται, παραµένει άθικτος. Και αυτό το
αναφέρει το report της Ευρωπαϊκής Επιτροπής τον Σεπτέµβριο
του 2020, το οποίο και θα καταθέσω στη Βουλή, και αναφέρεται
συγκεκριµένα σ’ αυτό. 

Το λέω αυτό και το επισηµαίνω, για να δώσω και αυτή τη διά-
σταση, που δεν έχει τύχει δηµοσιότητος και αναφέρεται συγκε-
κριµένα στις σελίδες 49 και 50. Με πολλή προσοχή
µεταφράστηκε και θεωρώ ότι είναι αυτό, ότι δηλαδή παραµένουν
άθικτα τα δεδοµένα του ασφαλιστικού συστήµατος µέχρι σή-
µερα. Άρα, δεν µιλάµε για ασφαλιστική µεταρρύθµιση. Μιλάµε
για τη συνέχεια µιας κατάστασης που είναι δεδοµένο ότι δηµι-
ούργησε προβλήµατα, αλλά που συνεχίζει να είναι και σε βάρος
των συνταξιούχων, οι οποίοι έχουν θιχτεί πολλαπλώς και έχουν
υποστεί πολλαπλά θέµατα και ζητήµατα.

Κύριε Πρόεδρε, καταθέτω για τα Πρακτικά το έγγραφο που
προανέφερα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μουλκιώτη, προφανώς δεν υπήρχε καµµία πρόθεση

απαξίωσης του Γραφείου Προϋπολογισµού της Βουλής από τον
ΕΦΚΑ και δεν νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι που δεν πρόκειται να
επαναληφθεί.

Θα ήθελα να αναφερθώ λίγο στην ουσία της ερώτησής σας,
γιατί η ερώτησή σας ήταν περί εκκρεµών συντάξεων και σχετικά
µε το τι κάνουµε για να λυθεί αυτό το πρόβληµα, το οποίο είναι
ένα πρόβληµα που ταλανίζει εδώ και πάρα πολλά χρόνια τον
χώρο των συντάξεων.

Προφανώς, η εικόνα της συσσώρευσης εκκρεµών συντάξεων
που παρατείνουν την ταλαιπωρία των συνταξιούχων και των
ασφαλισµένων δεν είναι καθόλου ευχάριστη ούτε για µας ούτε
για τον ΕΦΚΑ ούτε για τους πολίτες. Όµως, αυτό είµαστε απο-
φασισµένοι να το αντιµετωπίσουµε µε ριζικό τρόπο και να εξα-
λείψουµε αυτήν την παθογένεια του ασφαλιστικού µας
συστήµατος. Μάλιστα, σας ευχαριστώ γι’ αυτήν την ερώτησή
σας, διότι µου δίνετε την ευκαιρία να ενηµερώσω το Κοινοβούλιο
για τη µεγάλη πρόοδο που συντελείται στο πεδίο αυτό τους τε-
λευταίους µήνες, πρόοδος που δυστυχώς για συγκυριακούς λό-
γους δεν έχει ακόµα αποτυπωθεί σε αριθµούς, αλλά πιστεύουµε
ότι τους αµέσως επόµενους µήνες θα είναι απολύτως ορατό. 

Σε αυτή τη χώρα µπορούµε να µετράµε, να ξαναµετράµε, να
διορθώνουµε, να επαναϋπολογίζουµε τα οικονοµικά µεγέθη και
τελικά οι µεν να αντιµετωπίζουν τις µετρήσεις των δε µε καχυπο-
ψία. Όµως, για να είµαστε ειλικρινείς, αυτό το οποίο τελικά µετρά
είναι οι µεταρρυθµίσεις που προωθούνται για να λύνουν τα προ-
βλήµατα που χρονίζουν και όχι οι σκελετοί στις ντουλάπες ή οι
χαµένοι σάκοι µε εκκρεµείς συντάξεις. Σ’ αυτό το πεδίο, η πα-

ρούσα Κυβέρνηση έχει κάνει πάρα πολύ σηµαντικά βήµατα για
την προώθηση της ψηφιακής απονοµής των συντάξεων µέσω του
συστήµατος «ΑΤΛΑΣ». Πρόκειται για µία πλήρως αυτοµατοποι-
ηµένη διαδικασία σε όλα της τα στάδια, τόσο στο στάδιο της αί-
τησης όσο και στα στάδια της επεξεργασίας, της έκδοσης και,
τέλος, σε αυτό της κοινοποίησης της συνταξιοδοτικής απόφασης
στον δικαιούχο.

Υλοποιώντας τη µεταρρύθµιση της ψηφιακής σύνταξης
«ΑΤΛΑΣ», προχωρούµε στην τελική επίλυση του προβλήµατος
των εκκρεµών συντάξεων, αξιοποιούµε τις νέες τεχνολογίες της
πλατφόρµας «ΑΤΛΑΣ» που µετασχηµατίζει τη διαδικασία απονο-
µής των συντάξεων σε µία απλή ηλεκτρονική διαδικασία και επι-
τυγχάνουµε, πρώτον, την απαλλαγή του ασφαλισµένου από τον
ρόλο του άτυπου κλητήρα που πηγαίνει να συγκεντρώσει την
πληθώρα των δικαιολογητικών, καθώς τώρα πλέον αυτά αντ-
λούνται ηλεκτρονικά µέσω της διασύνδεσης του ΕΦΚΑ µε τους
φορείς που εκδίδουν αυτά τα πιστοποιητικά και, δεύτερον, τη µε-
τατροπή µιας πολύµηνης κατά κανόνα διαδικασίας σε µία συναλ-
λαγή λίγων λεπτών για τους ασφαλισµένους.

Παρά τις αντίξοες συνθήκες της υγειονοµικής κρίσης, τα χρο-
νοδιαγράµµατα λειτουργίας του συστήµατος «ΑΤΛΑΣ» υλοποι-
ούνται κανονικά. Τον περασµένο Απρίλιο ξεκίνησε η πιλοτική
εφαρµογή του συστήµατος για δύο κατηγορίες συντάξεων. Πρό-
κειται, πρώτον, για την απονοµή συντάξεων του πρώην ΟΓΑ,
αρκεί να µην υπάρχει παράλληλη ή διαδοχική ασφάλιση σε άλλο
ταµείο και, δεύτερον, για τις συντάξεις χηρείας από θάνατο.
Αυτές είναι περίπου το 30% των συντάξεων. Γι’ αυτές τώρα
πλέον γίνεται περίπου αυτόµατα η απονοµή.

Από τις 15 Απριλίου η ηλεκτρονική υπηρεσία του ΕΦΚΑ άρχισε
να δέχεται, επίσης, τις πρώτες ηλεκτρονικές αιτήσεις των ασφα-
λισµένων. Στις 23 Ιουλίου και µετά από εξαντλητικούς ελέγχους,
το σύστηµα της ψηφιακής σύνταξης µπήκε σε παραγωγική λει-
τουργία –αναφέροµαι σ’ αυτές τις δύο κατηγορίες που είπα προ-
ηγουµένως- και σταδιακά θα εντάσσονται στο σύστηµα «ΑΤΛΑΣ»
και νέες κατηγορίες συνταξιοδοτικών αποφάσεων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξης του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υφυπουργού)

Μέχρι το τέλος του 2020 θα έχουν ενταχθεί όλες οι συντάξεις
αναπηρίας που είναι ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα –και το γνωρί-
ζετε αυτό- µε στόχο την παραγωγική λειτουργία των αντίστοιχων
απονοµών από τον Μάρτιο του 2021, ενώ αυτό που ελπίζουµε
είναι ότι στο τέλος της επόµενης χρονιάς θα έχουν ενταχθεί και
οι υπόλοιπες κατηγορίες συντάξεων γήρατος. Δηλαδή, χοντρικά
ελπίζουµε ότι στο τέλος του 2021, περίπου το 80% µε 85% των
συντάξεων θα απονέµεται ηλεκτρονικά, αυτό που είπα προηγου-
µένως.

Αξιότιµε, κύριε Μουλκιώτη, αυτό που θα ήθελα να πω είναι ότι
προχωράµε µπροστά, λύνουµε χρόνια προβλήµατα, καινοτο-
µούµε, εκσυγχρονίζουµε και ψηφιοποιούµε τη δηµόσια διοίκηση
προς όφελος των πολιτών, της παραγωγικότητας και της οικο-
νοµίας όχι µόνο στο δικό µου Υπουργείο, αλλά σε όλα τα Υπουρ-
γεία. Ειδικά, όµως, για τον ΕΦΚΑ, στον οποίο αναφέρεται
προφανώς και η ερώτησή σας, προχωράµε µε προσεκτικά βή-
µατα όπως και σε όλο το φάσµα της δηµόσιας διοίκησης.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ κι εγώ.
Τώρα, οι δύο επόµενες ερωτήσεις, δηλαδή οι ερωτήσεις µε

αριθµούς 1067/21-9-2020 και 1068/21/9/2020 του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, οι οποίες
είναι συναφείς, θα συζητηθούν ταυτόχρονα, χωρίς να επηρεά-
ζονται τα δικαιώµατα των οµιλητών ως προς τον χρόνο οµιλίας
τους σε εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου 4 του άρθρου
131 του Κανονισµού της Βουλής.

Προχωράµε στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 1067/21-9-
2020 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων µε θέµα:
«Ανάγκη βελτίωσης του νοµοθετικού πλαισίου του εργόσηµου µι-
σθωτών (πρώην ΙΚΑ – ΕΤΑΜ), προκειµένου να προστατευτούν τα
ασφαλιστικά και εργασιακά δικαιώµατα των αµειβοµένων µε αυτό.
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Συγχρόνως, θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 1068/21-9-2020 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Ανάγκη βελτίω-
σης του νοµοθετικού πλαισίου του εργόσηµου αγροτών γης
πρώην ΟΓΑ, προκειµένου να προστατευτούν και να ενισχυθούν τα
ασφαλιστικά και εργασιακά δικαιώµατά τους». 

Θα απαντήσει ο κ. Τσακλόγλου, ο Υφυπουργός Υπουργός Ερ-
γασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων.

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου για τέσσερα λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, εξαρχής σας καταθέτω τη σκέψη µου και τον

σκοπό των ερωτήσεων. Σκοπός µου είναι να προκαλέσω µία δια-
δικασία που θα αναβαθµίσει τον θεσµό του εργόσηµου ως εργα-
λείου απλοποιηµένης ανάληψης εργασίας και για την παραγωγή
και γενικότερα για τις εργασίες που προβλέπει ο νόµος, µε ταυ-
τόχρονη διασφάλιση των εργασιακών, ασφαλιστικών και συντα-
ξιοδοτικών δικαιωµάτων των εργαζοµένων. Αυτός είναι ο σκοπός
µου.

Το εργόσηµο, όπως ξέρετε, θεσπίστηκε µε τον ν.3863/2010 και
έκτοτε λειτούργησε αποτελεσµατικά σε πολλές περιπτώσεις.
Ταυτόχρονα, όµως, αναδείχτηκαν και τα προβλήµατά του. Εργα-
λείο άµεσης χρήσης, αλλά µε πολλά κενά. Μετά από τη µεταρ-
ρύθµιση -εντός ή εκτός εισαγωγικών-, τον νόµο Κατρούγκαλου
4387, δηµιουργήθηκαν νέα προβλήµατα και η νοµοθετική παρέµ-
βαση της σηµερινής Κυβέρνησης δυστυχώς δεν τα έχει λύσει.
Εκκρεµούν υπουργικές αποφάσεις που πρέπει να εκδοθούν.

Και έρχοµαι στην ουσία των προβληµάτων. Όσον αφορά το
εργόσηµο που έχει σχέση µε το ΙΚΑ, υπάρχει πρόβληµα µε την
ασφαλή βεβαίωση, µε τη βεβαία ηµεροµηνία και ώρα ανάληψης
εργασίας και παύσης εργασίας. Και αυτό έχει να κάνει και µε
τυχόν ατυχήµατα που θα συµβούν, εάν αυτό εκ των προτέρων
δεν είναι διασφαλισµένο.

Το δεύτερο θέµα είναι ότι δεν κατοχυρώνονται τα δικαιώµατα
για το δώρο Χριστουγέννων και το δώρο Πάσχα στον ιδιωτικό
τοµέα -όταν χρησιµοποιούµε εργόσηµο, αυτό δεν διασφαλίζεται-
και βεβαίως υπάρχουν θέµατα που έχουν να κάνουν µε τον υπο-
λογισµό και την ένταξή τους στο σύστηµα, δηλαδή να είναι τα
ασφαλιστικά και συνταξιοδοτικά δικαιώµατα µέσα στον ασφαλι-
στικό βίο του εργαζόµενου.

Ως προς το εργόσηµο για τον ΟΓΑ, τα προβλήµατα είναι πε-
ρισσότερα, γιατί εκεί δεν υπάρχει η αναγκαία διαδικασία ρύθµι-
σης, ούτως ώστε σήµερα, µετά τη νοµοθετική παρέµβαση τη
δική σας, που περιελάµβανε τον υπολογισµό µε βάση τα έτη
2017, 2018 και 2019 που αλλάζει το σύστηµα και θεσπίζονται έξι
ασφαλιστικές κατηγορίες για τους ασφαλισµένους του ΕΦΚΑ του
αγροτικού τοµέα, το εργόσηµο να συγχρονιστεί µε τις έξι νέες
κλάσεις. 

Άρα, λοιπόν, προκύπτει η ανάγκη να γίνει µία ρύθµιση και για
το ένα και για το άλλο και συνολικά για την αναβάθµιση του ερ-
γόσηµου, τη σύνδεσή του, ούτως ώστε τη στιγµή που θα εκδίδε-
ται ένα εργόσηµο αυτόµατα να ενηµερώνεται το σύστηµα και η
«ΕΡΓΑΝΗ» και το ασφαλιστικό σύστηµα του ΕΦΚΑ για την εργα-
σία, πόσα είναι τα ποσοστά που πάνε υπέρ του ΕΦΚΑ, πόσα πάνε
υπέρ ΕΟΠΥΥ, τι αφορά το δώρο, τι αφορά την άδεια. Αυτό µπο-
ρεί να γίνει. Πρέπει, όµως, να κινήσετε τη διαδικασία, που µπορώ
να πω µε βεβαιότητα ότι δεν έχει κινηθεί εδώ και πολλά χρόνια,
από το 2016 τουλάχιστον και µετά.

Έχουµε ζητήµατα και τα αναφέρω, προκειµένου και στη δευ-
τερολογία στη συνέχεια να έχουµε τη δυνατότητα να τα συζητή-
σουµε.

Για τον ασφαλισµένο του ΟΓΑ επαγγελµατία αγρότη, αλλά και
για έναν επαγγελµατία που είναι υδραυλικός ή έχει µια άλλη ιδιό-
τητα, που θα θελήσει να κάνει µεροκάµατο στον αγροτικό τοµέα,
δυστυχώς δεν υπάρχει η δυνατότητα το ποσό που αντιστοιχεί στην
ασφάλιση του εργόσηµου που θα κάνει ως αγρεργάτης, να συµ-
ψηφιστεί µε την πάγια εισφορά ως ασφαλισµένος του ΟΓΑ. Αν έχει
επιλέξει, ας πούµε, τη δεύτερη κατηγορία, τα 124 ευρώ, ό,τι µε-
ροκάµατα κάνει ως αγρεργάτης, που έχουν µια ασφαλιστική ει-
σφορά, θα συµψηφιστούν µε το ποσό το οποίο υποχρεούται να
δώσει ως µηνιαία εισφορά. Το ίδιο για τον επαγγελµατία, όπως

σας είπα. Το ίδιο και µ’ έναν ασφαλισµένο του ΙΚΑ, ο οποίος θέλει
να δουλέψει ως αγρεργάτης. 

Αυτό συνδυάζεται και µε το πρόβληµα της περιόδου. Έχουµε
πρόβληµα µε τα εργατικά χέρια. Ξέρετε ότι υπάρχει µεγάλη
ανάγκη κυρίως κατά την περίοδο της συγκοµιδής, γιατί το θέµα
της καλλιεργητικής περιόδου µε τον έναν ή µε τον άλλον τρόπο
ρυθµίζεται. Υπήρξε µια σωστή ρύθµιση της Κυβέρνησης που
ίσχυσε µέχρι τον Ιούνιο, τις 30 Ιουνίου, και έλυσε το πρόβληµα
για ορισµένα προϊόντα. Βεβαίως δεν συνδυάστηκε –και πρέπει
να το προσέξουµε αυτό- µε τα µέτρα για την αντιµετώπιση της
πανδηµίας. Δεν έγιναν οι σωστοί υγειονοµικοί έλεγχοι και είχαµε
έξαρση στη βόρειο Ελλάδα. Όµως, φαίνεται ότι υπάρχει ανάγκη
και να επεκταθεί η δυνατότητα και να µην ισχύσει το ανώτερο
πλαφόν που έχουν δηλώσει οι περιφέρειες. Υπό άλλες συνθήκες
η Περιφέρεια Κρήτης, παραδείγµατος χάριν, δήλωσε ότι χρει-
άζονται για όλη την Κρήτη εκατόν πενήντα αγρεργάτες. Αυτό δεν
υφίσταται, δεν ισχύει τώρα. Τώρα χρειάζεται αυτό να απελευθε-
ρωθεί για το διάστηµα, παραδείγµατος χάριν, της ελαιοσυλλο-
γής που θα ξεκινήσει τον Οκτώβριο µέχρι τον Γενάρη. Άρα,
υπάρχει ανάγκη και αναβάθµισης και συνολικής παρέµβασης για
το εργόσηµο και λήψης µέτρων για τη διευκόλυνση αγρεργατών
από µετάκληση µε ασφάλεια και τήρηση των κανόνων για τον
COVID-19, προκειµένου να έχουµε –για την ελαιοκαλλιέργεια
έφερα το παράδειγµα- το απαιτούµενο εργατικό δυναµικό για
την ελαιοσυλλογή.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε

Κεγκέρογλου.
Κύριε Τσακλόγλου, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, πολλές από τις διαπιστώσεις είναι έτσι όπως τις

ανέφερε ο κ. Κεγκέρογλου και πράγµατι προς αυτήν την κατεύ-
θυνση εργαζόµαστε. Θα είµαι αναλυτικός παρακάτω.

Θα ξεκινήσω, όµως, µε κάποιες παρατηρήσεις για τα γενικό-
τερα θέµατα του εργοσήµου, πριν προχωρήσω στα πιο συγκε-
κριµένα. 

Το εργόσηµο αποτελεί µια µορφή οιονεί σύµβασης έργου, όχι
εργασίας. Να είµαστε ξεκάθαροι σ’ αυτό. Έτσι ήταν στη σύλ-
ληψή του από την αρχή και έτσι πρέπει να είναι. Θεσπίστηκε,
ώστε να δώσει µια διέξοδο στις περιπτώσεις που είχαµε σχεδόν
καθολική αδήλωτη, δηλαδή ουσιαστικά «µαύρη» εργασία. Μιλάµε
για περιπτώσεις µε ιδιαίτερα χαρακτηριστικά ως προς την απα-
σχόληση, όπως για παράδειγµα την περιοδικότητα, το µη στα-
θερό ωράριο, το γεγονός ότι ο εργοδότης είναι συνήθως, σχεδόν
αποκλειστικά φυσικό πρόσωπο. Οπότε, για να καλύψουµε όλες
αυτές τις περιπτώσεις έπρεπε να υπάρχει ένα εύχρηστο εργα-
λείο που να δηµιουργεί ισχυρά κίνητρα για τη χρήση του και
πολύ καλά δηµιουργήθηκε το 2010, όπως αναφέρθηκε προηγου-
µένως. 

Όµως, από τη θέσπισή του το νοµικό πλαίσιο του εργοσήµου
ήταν φτιαγµένο, ώστε να καταλαµβάνει διαφορετικές και ιδιαίτε-
ρες µορφές εργασίας. Όπως αναφέρθηκε άλλωστε και από τον κ.
Κεγκέρογλου, δεν αποτελεί ούτε αµιγώς µισθωτή εξαρτηµένη ερ-
γασία ούτε ελεύθερο επάγγελµα, γι’ αυτό και έχει βασικά διαφο-
ρετικά χαρακτηριστικά. Αναφέροµαι στις βασικές διαφορο-
ποιήσεις ως προς το ύψος και το είδος των εισφορών, τα δικαιώ-
µατα που απορρέουν απ’ αυτές, την υποχρέωση καταγραφής ερ-
γαζοµένων και εργοδοτών. 

Από την άλλη, γνωρίζετε καλά, κύριε Κεγκέρογλου, τόσο από
τη θητεία σας στο Υπουργείο Εργασίας όσο και από τη θητεία
σας στο Κοινοβούλιο, ότι όσο και αν ήταν πολύ σηµαντική αλ-
λαγή η θέσπιση του εργοσήµου, δεν ήταν ούτε τέλεια ούτε ολο-
κληρωµένη. Δεν µπορούµε, για παράδειγµα, να µιλάµε για
ασφάλιση περιστασιακά εργαζοµένων, όπως τιτλοφορείται το
σχετικό άρθρο 22 του ν.3863/2010, στο οποίο αναφερθήκατε,
χωρίς να υπάρχει συγκεκριµένη οριοθέτηση τού τι σηµαίνει πε-
ριστασιακά εργαζόµενος. 

Αυτό δηµιούργησε σηµαντικά προβλήµατα. Το πιο βασικό ήταν
η πίεση που ασκείται για διαρκή ένταξη νέων κατηγοριών στην
αµοιβή και ασφάλιση µέσω εργοσήµου.
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Τι σηµαίνει αυτό; Πρακτικά ότι υπάρχει πίεση για υποκατά-
σταση της κανονικής µισθωτής εργασίας µε εργασία που αµεί-
βεται µε εργόσηµο. Όµως, το βασικό µέληµά µας ως Υπουργείο
είναι να ενισχύσουµε τη µόνιµη σταθερή και πλήρη απασχόληση
και όχι αυτές τις µορφές απασχόλησης, περιορίζοντας τη χρήση
αυτών των εναλλακτικών µορφών απασχόλησης µόνο για κατη-
γορίες εργαζοµένων οι οποίες πραγµατικά πρέπει να ενταχθούν
για ειδικούς και ιδιαίτερους λόγους σε αυτές. Τα ίδια περίπου
ισχύουν και για το εργόσηµο των εργατών γης.

Κατ’ αρχάς εδώ πρόκειται για µια κατηγορία εργαζοµένων µε
πάρα πολλές ιδιαιτερότητες -αναφερθήκατε και εσείς σε αυτές-
και ως προς την παρακολούθηση και καταγραφή της απασχόλη-
σης, αλλά και ως προς το ότι συχνά έχουµε να κάνουµε µε αλλο-
δαπούς εργάτες που κυρίως ενδιαφέρονται για τα απαραίτητα
ένσηµα για την υγειονοµική τους κάλυψη.

Η απάντησή µας στα θέµατα του εργοσήµου τόσο για τους
πρώην εργαζόµενους του ΙΚΑ όσο και για τους εργάτες γης ου-
σιαστικά είναι η εφαρµογή του «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ», µε το οποίο πλέον
προχωράµε στην πλήρη ψηφιακή απεικόνιση του χρόνου εργα-
σίας και την πλήρη παρακολούθηση όλων των µορφών απασχό-
λησης. Ουσιαστικά αυτό αποτελεί και απάντηση στη δεύτερη
ερώτηση του κ. Κεγκέρογλου. Kαι θα έλεγα, ότι η συγκεκριµένη
υπουργική απόφαση θα εκδοθεί µετά την ολοκλήρωση και την
ψήφιση του «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ» -δεν έχει νόηµα διαφορετικά-, στο οποίο
θα αναφερθώ αναλυτικά στη δευτερολογία µου και, ουσιαστικά,
αποτελεί την απάντηση στα προβλήµατα τα οποία ορθώς θέσατε
προηγουµένως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Κεγκέρογλου,
έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το Κίνηµα Αλλαγής και εγώ προσωπικά

ασκούµε θεσµική αντιπολίτευση, δηµιουργική και σε αυτή την κα-
τεύθυνση θέλουµε να ανταποκριθείτε. Είναι θετικό ότι υπάρχει η
σκέψη και ίσως και οι πρωτοβουλίες να εργαστείτε σε αυτή την
κατεύθυνση για την αναβάθµιση του εργόσηµου, όµως πρέπει
να καθορίσουµε τους κανόνες.

Το 2010 ήταν διαφορετικό το τοπίο ως προς τους ασφαλιστι-
κούς φορείς. Υπήρχαν ακόµα εκατόν πενήντα ασφαλιστικοί φο-
ρείς στη χώρα µας. Τώρα έχουµε έναν ασφαλιστικό φορέα.

Εµείς υποστηρίζουµε ότι το µέγα λάθος που έγινε µε τον ΕΦΚΑ
είναι ότι δεν υπήρξε η ενοποίηση των συστηµάτων εξαρχής. Ήδη
µε προηγούµενη ερώτησή µας, που συζητήσαµε εδώ, συµφωνή-
σαµε ότι δεν γίνεται ο πίνακας παροχών του ΕΦΚΑ να είναι δια-
φορετικός ανάλογα µε το χρώµα ή την ποδοσφαιρική οµάδα.
Είναι απαράδεκτο. Και εννοώ µε αλλότρια κριτήρια, πέρα από τα
ασφαλιστικά, διότι σήµερα είναι ασφαλισµένος του ΕΦΚΑ.

Το εργόσηµο, λοιπόν, σήµερα θα πρέπει να αναβαθµιστεί και
να µην αποτελέσει µια διαφορετική µορφή εργασίας. Δεν ψά-
χνουµε εργαζόµενους άλλου τύπου. Όχι, εµείς δεν προτείνουµε
αυτό. Ο εργαζόµενος είτε σε κλασική υπηρεσία που µέχρι πρό-
τινος θεωρούνταν ως ασφαλιστέα στο ΙΚΑ, είτε σε υπηρεσία, σε
δουλειά, σε εργασία που είναι στον αγρό, σε αγροτική παρα-
γωγή, θα πρέπει να έχει γενικότερα ίδια ασφαλιστικά δικαιώµατα.
Δηλαδή, στον ιδιωτικό τοµέα, µε συγχωρείτε, έχει καταβληθεί το
δώρο Πάσχα και το επίδοµα αδείας; Όχι. Άρα µε ποιο σκεπτικό
θα πούµε «εσείς είστε µια άλλη κατηγορία εργαζοµένων και δεν
δικαιούστε»; Όχι. Θα βρείτε τρόπο να το ενσωµατώσετε πάνω
στο εργόσηµο ως επιπλέον ποσοστό. Αν η συµφωνία τους είναι
να πάρει 30 ευρώ, 40 ευρώ, εκεί προστίθεται η ασφαλιστική ει-
σφορά και αυτόµατα και αυτό που έχει να κάνει µε το επίδοµα
αδείας. Είναι 20 λεπτά; Τότε, 20 λεπτά. Είναι 50 λεπτά; Τότε, 50
λεπτά. Τρόπος υπάρχει. 

Γιατί δεν έγινε από την αρχή; Σας εξήγησα ότι η πολυπλοκό-
τητα τότε του συστήµατος προφανώς δεν άφηνε. Αλλά κατά το
πρώτον εισήχθη για να αξιολογηθεί. Η αξιολόγηση, λοιπόν, µετά
από τρία, τέσσερα, πέντε, έξι, επτά, δέκα χρόνια σήµερα τι δεί-
χνει; Δείχνει ότι πρέπει να δηµιουργήσουµε µια άλλη κατηγορία
εργαζοµένων; Όχι. Το εργαλείο εργόσηµο διαφοροποιεί τη δια-
δικασία και όχι τα χαρακτηριστικά του εργαζόµενου. Η ίδια η ερ-
γασία θα παρασχεθεί, ανεξάρτητα αν ασφαλιστεί µε τον κλασικό
τρόπο ή αν ασφαλιστεί µε το εργόσηµο. 

Θέλω, δηλαδή, να συµφωνήσουµε στο ότι δεν αναζητούµε να
διαφοροποιήσουµε τη µορφή της εργασίας ανάλογα µε το ερ-
γαλείο ασφάλισης που χρησιµοποιούµε. Το εργαλείο ασφάλισης
θα είναι απλοποιηµένο για να εξυπηρετεί την πρόσκαιρη εργασία
στον συγκεκριµένο εργοδότη. Για παράδειγµα, εγώ έχω ανάγκη
να κάνω µια εργασία -στο σπίτι, όχι στον αγρό- περιποίησης του
περιβάλλοντος χώρου. Χρειάζοµαι έναν άνθρωπο για τρία µερο-
κάµατα. Προφανώς το να πας να κάνεις έναρξη εργοδότη εκεί
διευκολύνει περισσότερο. Το να κάνεις διαδικασία «ΕΡΓΑΝΗΣ»
κλασική δεν στέκει. Το εργόσηµο εξυπηρετεί. 

Τι αναβάθµιση πρέπει απλά να γίνει; Όταν πάω να κόψω το ερ-
γόσηµο από την τράπεζα, από τα ΕΛΤΑ ή από οπουδήποτε
αλλού, θα πρέπει να είναι συνδεδεµένο µε την πλατφόρµα του
ΕΦΚΑ και αυτόµατα να περνάνε αυτά τα στοιχεία. Έτσι λύνεται
το πρόβληµα. 

Το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής δεν είναι για να µαζεύει αρ-
µοδιότητες από τα άλλα Υπουργεία, όπως το είπαµε και προχθές
µε την ευκαιρία της συζήτησης του νοµοσχεδίου, και να γίνει ένα
αυτοτελές πολύ-Υπουργείο που θα τα κάνει καλά, αλλά τα άλλα
Υπουργεία θα τα αφήσει στην τύχη τους. Αυτό έκανε µε το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης, που έχει µη ασφαλή σύνδεση. Δεν έχει
πιστοποίηση η είσοδος στο gov.gr. Είναι υποχρεωµένο να υποστη-
ρίξει την ηλεκτρονική διακυβέρνηση όλων των φορέων. Αυτό είναι
το άλφα. Δεν είναι ούτε το βήτα ούτε το ωµέγα προφανώς. Είναι
το άλφα Το άλφα-άλφα, λοιπόν, ας το κάνει ο κ. Πιερρακάκης, να
σας υποστηρίξει ψηφιακά, να λύσετε αυτά τα γραφειοκρατικά
προβλήµατα µε µια ενιαία πλατφόρµα για το εργόσηµο, που θα
ενσωµατώσει όλα τα εργασιακά δικαιώµατα και τους νόµους που
ισχύουν για την ασφάλιση και τη σύνταξη. Αυτό είναι το ένα.

Το δεύτερο είναι το εξής: Συµφωνούµε ότι αν ένας αγρότης,
που είναι ασφαλισµένος στη δεύτερη κατηγορία -για να το πούµε
ακριβώς- που µέχρι φέτος πρέπει να πληρώσει 104 ευρώ, αν
κάνει µεροκάµατα σε έναν άλλο αγρότη, που πρέπει να τον δι-
ευκολύνουµε να το κάνει, για να συµπληρώσει το εισόδηµά του
γιατί έχουµε προβλήµατα -και ο άλλος αγρότης, που έχει δουλειά
να του προσφέρει, να µην αναζητήσει µετάκληση ή άλλα πράγ-
µατα-, στα 104 ευρώ που είναι υποχρεωµένος να πληρώσει πάγια
ασφάλιση, θα µπορεί να συµψηφίζεται το ποσό που έχει µαζέψει
από τα εργόσηµα ή θα πάει υπέρ πίστεως και πατρίδος στον γε-
νικό κορβανά ανώνυµα; Εδώ είναι το ερώτηµα. Αυτόν θα τον υπο-
χρεώσουµε να πληρώσει έξτρα 104 ευρώ. Είναι συγκεκριµένο
ερώτηµα. 

Αυτό θα διευκολύνει τους δανεικούς, όπως λέγαµε παλιά.
Αυτός είναι ένας παραδοσιακός θεσµός. Πήγαινε ο ένας, εργα-
ζόταν στον άλλο κ.λπ.. Μόνο που τώρα, µε τα φορολογικά και
ασφαλιστικά συστήµατα που ισχύουν, πρέπει αυτό να αποτυπώ-
νεται στα χαρτιά. Άρα θα πρέπει να δοθεί αυτή η δυνατότητα, να
έχει αυτός τα ασφαλιστικά δικαιώµατά του και να µπορεί να πε-
ράσει στα έξοδά του ο άλλος αγρότης το ποσό του εργόσηµου
το οποίο εκδόθηκε για τη συγκεκριµένη εργασία. 

Το λέω ως παράδειγµα. Μπορώ να πω κι άλλα. Χρειάζεται µια
ευελιξία. 

Το πρόβληµα που έχουµε τώρα µε τους αγρεργάτες είναι αν
µπορέσουν οι ασφαλισµένοι του ΟΓΑ να δουλέψουν σε άλλον
αγρότη ως αγρεργάτες, οι ασφαλισµένοι του ΙΚΑ χωρίς τον πε-
ριορισµό των εβδοµήντα ενσήµων, να µη χάνουν τα εργασιακά
τους δικαιώµατα όσα µεροκάµατα κι αν κάνουν ως εργάτες γης,
ανεξάρτητα από τον αριθµό εβδοµήντα -επιφοίτηση του Αγίου
Πνεύµατος ήρθε και έβαλαν εβδοµήντα εκεί;- ένας επαγγελµα-
τίας να µπορεί να δουλέψει και ταυτόχρονα να δούµε την ανα-
γκαία ρύθµιση για τους εργάτες µε µετάκληση, πάντα µε τους
κανόνες COVID. 

Όµως για το εργόσηµο του ΙΚΑ θέλω να προσθέσω κάτι πολύ
σηµαντικό, για να δείτε ότι πρέπει να το δούµε σε άλλη βάση και
όχι ως χωριστή κατηγορία εργασίας, κάτι ανάµεσα σε εργασία
και έργο όπως είπατε. Πρέπει να το πούµε καθαρά εργασία που
ασφαλίζεται µε διαφορετική διαδικασία. Σήµερα ο αµειβόµενος
µε εργόσηµο για να έχει πλήρη ασφάλιση είκοσι πέντε ηµερών,
που έχει σχέση µε τα συνταξιοδοτικά, πρέπει να έχει οπωσδή-
ποτε αποδοχές περίπου 1.200 ευρώ συνολικά για τα είκοσι πέντε
µεροκάµατα.
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Ένας που ασφαλίζεται µέσω της κλασικής διαδικασίας, της
πρόσληψης, µε µισθό 650 ευρώ τον µήνα, αρκούν τα 650 ευρώ
για να έχει είκοσι πέντε ένσηµα. Πρόκειται για µια τεράστια αδι-
κία. Ο ένας θέλει 650 ευρώ, ο άλλος 1.200 ευρώ. Αν κάνει, δη-
λαδή, χίλια εκατό, δεν θα έχει είκοσι πέντε µέρες; Θα έχει
λιγότερη ασφάλιση; Θα δουλέψει, δηλαδή, αυτός σαράντα χρό-
νια, αλλά θα του ληφθούν υπ’ όψιν τα τριάντα. 

Αυτή είναι µια αρρυθµία, η οποία πρέπει να διορθωθεί. Σας
ανέφερα και τις άλλες στην πρωτολογία µου. Να µην τις επανα-
λαµβάνω. 

Νοµίζω ότι χρειάζονται και άµεσα µέτρα για να διευκολύνουµε
αυτή την περίοδο και µια δουλειά µεσοπρόθεσµη, την οποία είµαι
σίγουρος ότι θα κάνετε µε τη συγκρότηση µιας οµάδας, αλλά και
µε διαβούλευση, διότι, πιστέψτε µε, δεν αρκούν οι ειδήµονες και
οι ειδικοί του Υπουργείου. Χρειάζεται να µιλήσουµε και µε
απλούς ανθρώπους, που ξέρουν το πρόβληµα στην πηγή του.
Θα βγάλετε καλό αποτέλεσµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για έξι λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ και εσάς, κύριε Πρό-
εδρε, και τον κ. Κεγκέρογλου.

Ως προς την ενοποίηση των κανόνων του ΕΦΚΑ, προφανώς
είναι κάτι το οποίο είναι ιδιαίτερα σηµαντικό. Συµφωνήσαµε την
περασµένη φορά. Ήδη εργαζόµαστε προς αυτή την κατεύθυνση
και ήδη έχουµε και τα πρώτα αποτελέσµατα. Και ελπίζω ότι
στους επόµενους µήνες θα δούµε και πολλά άλλα. 

Θα ήθελα να µείνω στην ερώτηση του κ. Κεγκέρογλου, όπως
κατατέθηκε. Θέσατε διάφορα, πραγµατικά ενδιαφέροντα ερω-
τήµατα, τα οποία, αν δεν κάνω λάθος, δεν απορρέουν ευθέως
από την ερώτηση που είχε κατατεθεί. Μπορούµε να το κουβεν-
τιάσουµε στο πλαίσιο άλλων ερωτήσεων. 

Θα ήθελα να αναφερθώ ιδιαίτερα στο «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ». Όπως είπα
και στην πρωτολογία µου, µε το «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ» έχουµε πλέον
πλήρη παρακολούθηση κάθε µορφής εργασίας, είτε πρόκειται
για µισθωτή εξαρτηµένη εργασία είτε για απασχόληση µέσω ερ-
γοσήµου είτε ο εργοδότης είναι φυσικό πρόσωπο είτε είναι νο-
µικό πρόσωπο είτε η εργασία παρέχεται στο σπίτι, στο γραφείο,
στο εργοστάσιο, στο χωράφι. Όλα πλέον θα καταχωρίζονται στη
νέα πλατφόρµα και θα παρακολουθούνται από εκεί. Μάλιστα, θα
υπάρχει σύνδεση του χρόνου εργασίας µε την ατοµική κάρτα
απασχόλησης, µε δυνατότητα να απεικονίζεται ακόµα και η ωρι-
αία απασχόληση, όχι µόνο η µηνιαία. Δίνουµε έτσι περιθώρια ευε-
λιξίας σε εργοδότες και εργαζόµενους και για πρώτη φορά θα
είναι δυνατή η καταγραφή ακόµα και της πιο µικρής µονάδας
απασχόλησης.

Το Υπουργείο Εργασίας ήδη είναι στη φάση προετοιµασίας
των τευχών προκήρυξης για τον διαγωνισµό της δηµιουργίας της
πλατφόρµας του «ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ». Μέχρι το τέλος του τρέχοντος
έτους θα έχει ολοκληρωθεί το νέο κανονιστικό πλαίσιο, αλλά και
οι ηλεκτρονικές προδιαγραφές. Καταλαβαίνετε, προφανώς, ότι
µιλάµε για µια ολοκληρωµένη διαδικασία, δηλαδή συνδυασµό νο-
µοθετικών διατάξεων και δηµιουργία πλατφόρµας, µε ενέργειες
που «τρέχουν» παράλληλα σε διαφορετικά τµήµατα του Υπουρ-
γείου.

Ως προς τα επιµέρους θέµατα που θέσατε για το εργόσηµο
των εργατών γης, θέλω να δηλώσω ότι το προηγούµενο πλαίσιο
που ίσχυε ήταν στην ουσία ανεφάρµοστο και γι’ αυτό φτάσαµε
στο σηµείο που δεν είχαν εκκαθαριστεί για τρία συνεχόµενα χρό-
νια -αυτά που αναφέρατε- 2017, 2018, 2019. Η διάταξη για την
εκκαθάριση του εργόσηµου ψηφίστηκε. Η σχετική εγκύκλιος µε
οδηγίες έχει, επίσης, εκδοθεί και είναι σε διαδικασία ολοκλήρω-
σης η σχετική εφαρµογή από τον ΕΦΚΑ. Είµαστε, επίσης, στη
διαδικασία να τροποποιήσουµε το νοµοθετικό πλαίσιο, ώστε να
εναρµονιστεί µε τις αλλαγές στις ασφαλιστικές εισφορές που
έγιναν µε τον ν.4670/2020. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Τελειώνοντας, θέλω να επισηµάνω ότι αναγνωρίζουµε ότι το
κάθε σύστηµα που θεσπίζεται και ξεκινά τη λειτουργία του δοκι-

µάζεται στην πράξη, εντοπίζονται τα πλεονεκτήµατα και τα µει-
ονεκτήµατά του και στην πορεία τροποποιείται -αυτό δεν ισχύει
µόνο για το εργόσηµο, ισχύει για οποιαδήποτε άλλη καινοτοµία-
και, φυσικά, προσαρµόζεται στην πραγµατικότητα και τις συνθή-
κες της αγοράς. Αυτό το βιώσαµε µε τον πιο έντονο και εµφατικό
τρόπο κατά την περίοδο της πανδηµίας, κατά την οποία αναδείχ-
θηκαν οι ανάγκες για νέους τρόπους καταγραφής και απεικόνι-
σης της εργασίας. Το ίδιο ισχύει και για το εργόσηµο. 

Κάθε αλλαγή που θα γίνει θα είναι στη λογική ότι αποτελεί µια
υβριδική µορφή απασχόλησης, µια ιδιότυπη µορφή σύµβασης
έργου, όχι εργασίας, που αναφέρατε προηγουµένως. Βασικό
µας µέληµα είναι να µην την καθιερώσουµε ως ανταγωνιστική
της µόνιµης, σταθερής και πλήρους απασχόλησης. Και αυτό θε-
ωρούµε ότι είναι προς το συµφέρον πρωτίστως των εργαζοµέ-
νων, αλλά και γενικότερα της αγοράς εργασίας της χώρας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 2226/10-7-2020 ανα-

φορά του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε
θέµα: «Την επιστολή της Εθνικής Οµοσπονδίας Τυφλών και του
σωµατείου -µέλους της- Πανελληνίου Συνδέσµου Τυφλών, µε την
οποία εκφράζουν την έντονη διαµαρτυρία τους για την περικοπή
εκ µέρους του ΟΠΕΚΑ επιδοµάτων που λαµβάνουν οι τυφλοί επι-
στήµονες».

Στην αναφορά αυτή θα απαντήσει και πάλι ο Υφυπουργός Ερ-
γασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε δύο λεπτά για να αναπτύξετε την
ερώτησή σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Έχει κριθεί, κύριε Υπουργέ. Είναι εργασία. Ξέρετε ότι υπάρ-

χουν πλείστες δικαστικές αποφάσεις που λένε ότι αυτό που πα-
ρουσιάστηκε ως έργο υπέκρυπτε εργασία. Είναι µια περίπτωση
ακόµα αυτή. Επειδή, όµως, είναι θεσµικά, πιστεύω ότι πρέπει να
δείτε από την αρχή το πώς πρέπει να προσδιοριστεί.

Η ερώτηση που αφορά το επιστηµονικό επίδοµα των αναπή-
ρων θα µπορούσε να είναι αφορµή για µια γενικότερη συζήτηση
για τα επιδόµατα. Πρόκειται για µια συζήτηση την οποία είχα
προσωπικά την τύχη να την κάνω µε διάλογο και µε τους κοινω-
νικούς εταίρους εντός της χώρας, αλλά και εκτός. Με δυο λόγια,
αυτό το οποίο πιστεύω και αυτό το οποίο τεκµηρίωνα πάντα και
έπεισα ακόµα και τους πιο σκληρούς της τρόικας και των Γερ-
µανών -που εν προκειµένω για το θέµα των προνοιακών επιδο-
µάτων είχαν πάρει την πρωτοβουλία για την κατάργησή τους-
είναι ότι το επίδοµα αναπηρίας δίδεται στον συµπολίτη µας ο
οποίος, λόγω της ιδιαίτερης µειονεκτικής θέσης που τον φέρνει
η αναπηρία, χρειάζεται στήριξη για να είναι ίσος, σύµφωνα µε το
Σύνταγµα, µε τους άλλους πολίτες στην άσκηση των δικαιωµά-
των είτε της εργασίας είτε της ζωής γενικότερα.

Εδώ έχουµε µια ιδιάζουσα περίπτωση, γιατί έχουµε τον ανά-
πηρο που µπορεί να παίρνει επίδοµα για τη ζωή ή σύνταξη για
την αναπηρία, αλλά ταυτόχρονα, µε το ισχύον θεσµικό πλαίσιο,
του λέει η πολιτεία ότι µπορεί να ασκεί το επάγγελµα του δικη-
γόρου, του γιατρού ή οποιουδήποτε ελεύθερου επαγγελµατία,
επιστήµονα. Του το δίνει το δικαίωµα. Το επιστηµονικό επίδοµα
δεν θεσπίστηκε για τη γενικότερη εξίσωση του ανάπηρου, ούτως
ώστε στη ζωή να είναι ίσος µε τους υπόλοιπους και να έχει τις
ίδιες προϋποθέσεις εν πάση περιπτώσει, αν µπορούµε να πούµε
ότι ένα επίδοµα µπορεί να τον καταστήσει ίσο. Είναι αντιστάθµι-
σµα. Δυστυχώς, στη ζωή δεν αποκαθίστανται όλα µε χρήµατα
και επιδόµατα.

Σχετικά µε το θέµα του επιστηµονικού επιδόµατος, έχουµε την
υποστήριξη του επιστήµονα να ασκήσει τη δραστηριότητα για
την οποία του δίνεται το δικαίωµα να την ασκήσει. Εν προκει-
µένω, ο δικηγόρος µπορεί να παίρνει επίδοµα αναπηρίας για τη
ζωή και για το σπίτι, αλλά µπορεί να παίρνει και σύνταξη. Η πο-
λιτεία τού λέει ότι µπορεί να ασκήσει το δικηγορικό επάγγελµα,
αλλά ότι ως τυφλός δεν χρειάζεται συνοδό ή την επιπλέον στή-
ριξη για να το ασκεί, ενώ του την αναγνώριζε πριν. Υπάρχει µια
αντινοµία. Κι εδώ στη Βουλή διευκολύνονται οι συνάδελφοι οι
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οποίοι έχουν οποιαδήποτε µορφής αναπηρία. Και στις περιπτώ-
σεις που είχαµε κώφωση, είχαµε παραπάνω ατοµική διερµηνεία
ή συνοδό όταν είχαµε τυφλότητα κ.λπ..

Άρα δεν είναι πλεονασµός το επιστηµονικό επίδοµα από τη
στιγµή που του δίνεις το δικαίωµα να ασκεί το επάγγελµα. Αν δεν
του δώσεις το δικαίωµα, βεβαίως να κοπεί. Όµως, δεν µπορεί να
ισχύουν και τα δύο και να του λες: «Ναι, εργάσου, αλλά δεν σου
δίνω την προϋπόθεση της στήριξης για να µπορείς να το κάνεις
καλά.».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε, και εσάς
και τον κ. Κεγκέρογλου.

Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω επισηµαίνοντας ότι το ερώ-
τηµά σας έχει τεθεί κατ’ αρχάς υπ’ όψιν του Υπουργείου Εργα-
σίας µε µορφή επίκαιρης ερώτησης και από άλλον συνάδελφό
σας άλλου κόµµατος πριν από λίγους µήνες. Τα στοιχεία, που
είναι διαθέσιµα στις Υπηρεσίες του Υπουργείου, δεν έχουν µε-
ταβληθεί ουσιαστικά από τότε και καθορίζουν και την απάντηση
που θα δώσω παραπέρα.

Όµως, πριν προχωρήσω σ’ αυτή, θα ήθελα πολύ συνοπτικά να
θίξω µερικά σηµεία της πολιτικής της Κυβέρνησης, που δείχνουν
τη µέριµνα που λαµβάνει για την προστασία των συµπολιτών µας
µε αναπηρία, ακριβώς µέσα στο πλαίσιο που ανέφερε ο κ. Κεγ-
κέρογλου προηγουµένως.

Ιδιαίτερα µέσα στις συνθήκες της πανδηµίας ελήφθησαν συγ-
κεκριµένα µέτρα για την προστασία αναπήρων συµπολιτών µας:
Θωρακίστηκαν οι δοµές που φιλοξενούν συνανθρώπους µας µε
αναπηρίες µε πρόσληψη πεντακοσίων επιπλέον εργαζοµένων σε
κρίσιµες ειδικότητες. Διαµορφώθηκαν για τις δοµές αυτές αυ-
στηρά πρωτόκολλα λειτουργίας -πιθανότατα τα αυστηρότερα σε
όλη την Ευρώπη- µε τις οδηγίες, φυσικά, του ΕΟΔΥ. Εντάχθηκαν
στους δικαιούχους αδειών ειδικού σκοπού οι εργαζόµενοι γονείς
ατόµων µε αναπηρία που ήταν ωφελούµενοι σε δοµές ανοιχτής
φροντίδας, ανεξάρτητα από την ηλικία τους. Παρατάθηκε για
τρεις µήνες η καταβολή των αναπηρικών συντάξεων και επιδο-
µάτων λόγω της αναστολής των συνεδριάσεων των υγειονοµικών
επιτροπών του ΚΕΠΑ.

Τέλος, πριν από µερικές µέρες τέθηκε σε δηµόσια διαβού-
λευση το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τα δικαιώµατα των ατόµων
µε αναπηρία. Πρόκειται, ουσιαστικά, για την πρώτη ολοκληρω-
µένη και συνεκτική προσπάθεια της ελληνικής πολιτείας να κα-
θιερώσει ένα πλήρες και λειτουργικό πλαίσιο σεβασµού και
προαγωγής των δικαιωµάτων των συνανθρώπων µας µε αναπη-
ρία σε κάθε έκφανση της ζωής τους. 

Τον συντονισµό των Υπουργείων που σχετίζονται µε αυτή τη
µακράς πνοής πολιτική είχε αναλάβει ο κ. Γεραπετρίτης και είναι
πρακτικά αυτό που ανέφερε και ο κ. Κεγκέρογλου προηγουµέ-
νως στην τοποθέτησή του ως επιθυµητό, όταν αναφέρθηκε σε
όλους τους τύπους αναπηρίας.

Έρχοµαι τώρα στην ουσία του ερωτήµατος του κ. Κεγκέρο-
γλου, το οποίο αφορά κατά πρώτον το επίδοµα όρασης. 

Η µείωση του ποσού του επιδόµατος στην οποία αναφέρεστε
οφείλεται στην εφαρµογή της αρχής της νοµιµότητας, δηλαδή
των κανόνων δικαίου που ισχύουν και αφορά συγκεκριµένες πε-
ριπτώσεις οι οποίες εντοπίστηκαν στο πλαίσιο ελέγχου και δια-
σταυρώσεων της διοίκησης. Όπως γνωρίζετε, αρµόδιος φορέας
για τη χορήγηση του επιδόµατος όρασης είναι ο ΟΠΕΚΑ. Συγκε-
κριµένα µε την ΚΥΑ 5855/2018 ορίστηκε ότι από 1-1-2019 ο
ΟΠΕΚΑ χορηγεί συνολικά δέκα προνοιακές παροχές σε χρήµα
στα άτοµα µε αναπηρία, όπως αυτές οι παροχές καθορίζονται
σε προγενέστερο νόµο του 2018, τον ν.4250.

Με την παραπάνω ΚΥΑ δεν τροποποιήθηκαν ούτε οι όροι ούτε
οι προϋποθέσεις χορήγησης ούτε το ύψος του ποσού των προ-
νοιακών επιδοµάτων. Εκείνο το οποίο άλλαξε -και είναι σηµαντικό
για τη συζήτησή µας- είναι ότι η διαδικασία της υποβολής και της
επεξεργασίας των αιτηµάτων και τελικά η διαδικασία της χορή-
γησης και επαναχορήγησης απλώς ψηφιοποιήθηκε.

Επίσης, τον Ιανουάριο του 2020 -και για πρώτη φορά- πραγ-
µατοποιήθηκε σε τέτοια έκταση έλεγχος νοµιµότητας της κατα-
βολής επιδοµάτων µέσω ηλεκτρονικών διασταυρώσεων µε άλλες
ψηφιακές βάσεις δεδοµένων του δηµόσιου τοµέα.

Θεωρούµε ότι πρόκειται για ένα πολύ σηµαντικό βήµα για δύο
λόγους: Ο πρώτος ότι γίνεται πιο αποδοτική η χρήση των πόρων
που διατίθενται για τη χρηµατοδότηση των προνοιακών επιδο-
µάτων και ο δεύτερος διότι διασφαλίζεται η διαφάνεια, η χρηστή
διοίκηση και η ίση µεταχείριση των διοικουµένων. 

Σε κάθε περίπτωση, κατά τον έλεγχο αυτό ο ΟΠΕΚΑ, ως αρ-
µόδιος φορέας, δεσµεύεται από το νοµοθετικό πλαίσιο, τις δικα-
στικές αποφάσεις, αλλά και τις ερµηνευτικές εγκυκλίους και
οδηγίες της εποπτεύουσας αρχής. Έτσι ακριβώς έπραξε ο
ΟΠΕΚΑ τον Φεβρουάριο του 2020, όταν σε συνεργασία µε την
ΗΔΙΚΑ προέβη σε ηλεκτρονική διασταύρωση δύο µητρώων, του
ηλεκτρονικού µητρώου δικαιούχων του ΟΠΕΚΑ και του ηλεκτρο-
νικού µητρώου µε τα στοιχεία συνταξιούχων των φορέων κοινω-
νικής ασφάλισης, δηλαδή το ενιαίο σύστηµα ελέγχου και
πληρωµών συντάξεων. 

Τα ευρήµατα αυτής της διασταύρωσης ήταν εξαιρετικά ενδια-
φέροντα όσον αφορά τα επιδόµατα όρασης. 

Επειδή έχω υπερβεί τον χρόνο µου, για τα αποτελέσµατα αυτά
θα αναφερθώ αναλυτικά στη δευτερολογία µου, στην οποία θα
αναφερθώ και σε αυτό που είπε ο κ. Κεγκέρογλου, δηλαδή τι
πόροι είναι διαθέσιµοι σε κάθε κατηγορία ωφελουµένων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είχαµε προχωρήσει σε µια µεταρρύθµιση τα

ΚΕΠΑ και τη διασταύρωση και τον έλεγχο όλων των επιδοµάτων,
που έδειξε ότι τριάντα έξι χιλιάδες επιδόµατα δεν έπρεπε να λαµ-
βάνονται. Εξορθολογήσαµε το σύστηµα µε βάση τους κανόνες
δικαίου που δηµιουργήσαµε ή που ίσχυαν και διορθώνοντας τα
προβλήµατα που υπήρχαν. 

Ήρθε η ίδρυση του ΟΠΕΚΑ, που, παρά τα προβλήµατα, εκτι-
µήθηκε και από εµάς ότι µπορούσε να συµβάλλει στον γενικό-
τερο στόχο. Ψηφίσαµε νόµο. Η Νέα Δηµοκρατία δεν ψήφισε. Τον
κατήγγειλε. Και έρχεται ως Κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία να
εφαρµόσει οριζόντια και χωρίς να λάβει υπ’ όψιν τα ισχύοντα
µέσω διασταυρώσεων ηλεκτρονικών, να κόψει επιδόµατα. Κό-
ψατε επιδόµατα σε δεκαπέντε ανθρώπους. Μπράβο! Εν µέσω
πανδηµίας κόψατε το επιστηµονικό επίδοµα σε δεκαπέντε τυ-
φλούς. Ξανά µπράβο, όχι σε εσάς, στην κ. Μιχαηλίδου, η οποία
όταν έδωσε εντολή για τη διασταύρωση των στοιχείων, δεν είπε:
«Παιδιά, δεν είναι η γενική κατηγορία των συνταξιούχων που
απαγορεύεται να έχουν δραστηριότητα. Είναι η κατηγορία των
συνταξιούχων αναπήρων, που επιτρέπεται να ασκούν και την επι-
στηµονική δραστηριότητα εκ του επαγγέλµατος του δικηγόρου
ή άλλου.». Σας τα εξήγησα. 

Όταν επιτρέπεται, λοιπόν, από τον νόµο όντας συνταξιούχος
αναπηρίας παράλληλα να ασκείς το δικαίωµα του δικηγόρου, δεν
µπορείς να πεις ότι σου δίνω το δικαίωµα να ασκήσεις το επάγ-
γελµα, αλλά δεν σου δίνω το επιστηµονικό επίδοµα που έχει κρι-
θεί αναγκαίο για την υποστήριξη αυτής της επιστηµονικής
δουλειάς. Γι’ αυτό ονοµάζεται και επιστηµονικό το επίδοµα.

Άρα µη µου λέτε για διασταυρώσεις, κύριε Υπουργέ. Μη µου
λέτε για εφαρµογή ηλεκτρονικών διαδικασιών, όταν στις ηλε-
κτρονικές διαδικασίες δεν έχουν εισαχθεί τα απαραίτητα στοι-
χεία, η νοµιµότητα που ισχύει και οι κανόνες. 

Εγώ θα ήθελα, αντί απαντήσεως, να το ξαναδείτε το θέµα. Να
τερµατίσουµε και να κόψουµε τη δυνατότητα  –εγώ λέω καθαρά,
πεντακάθαρα τα πράγµατα- να ασκεί επάγγελµα από τη στιγµή
που είναι συνταξιούχος. Όµως, εάν δεν την τερµατίσετε και του
δίνετε το δικαίωµα, δεν µπορείτε να κόψετε το επιστηµονικό επί-
δοµα που είναι για την υποστήριξή της. Αυτής της αρχής είµαι.
Ή το ένα ή το άλλο, demi, µισά, πράγµατα, λίγο από εδώ και λίγο
από εκεί, δεν γίνεται. Καθαρές κουβέντες, καθαρές διαδικασίες.

Και δεν θέλω απάντηση σήµερα για το εάν αυτό είναι κάτι που
µπορεί να βοηθήσει. Θέλω να ξαναδείτε το θέµα.

Ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνά-
δελφε. 

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ενώ σε πολλά σηµεία προηγουµένως συµφώνησα µε τον κ.

Κεγκέρογλου, εδώ θα διαφωνήσω µαζί του. Από την ηλεκτρονική
διασταύρωση του Φεβρουαρίου του 2020 διαπιστώθηκαν τα
εξής: Συνολικά επίδοµα όρασης χορηγείται σε περίπου δεκαέξι
χιλιάδες δικαιούχους. Απ’ αυτούς οι διακόσιοι εβδοµήντα οκτώ
δικαιούχοι λαµβάνουν το επίδοµα µε ύψος ποσού 697 ευρώ µη-
νιαίως ως δικηγόροι που αποδεδειγµένα ασκούν δικηγορία, ενώ
ήταν ταυτόχρονα και δικαιούχοι σύνταξης από φορέα κοινωνικής
ασφάλισης.

Για τις περιπτώσεις αυτές ο έλεγχος έγινε ακριβώς µε βάση
αυτή την ΚΥΑ του 2008, αυτό που προϋπήρχε. Τι προκύπτει από
αυτή; Πρώτον, για τους τυφλούς δικηγόρους που εργάζονται
προ σύνταξης, το ποσό του επιδόµατος όρασης είναι τα 697
ευρώ, αυτό που ανέφερε ο κ. Κεγκέρογλου προηγουµένως. Επο-
µένως οι δικαιούχοι αυτοί λαµβάνουν την αµοιβή τους συν το επί-
δοµα. Δεύτερον, για τους τυφλούς συνταξιούχους δικηγόρους
το ποσό του επιδόµατος είναι τα 362 ευρώ. Λαµβάνουν αυτό το
επίδοµα συν τη σύνταξή τους. 

Οι τυφλοί συνταξιούχοι δικηγόροι οι οποίοι εξακολουθούν να
εργάζονται ως δικηγόροι, λαµβάνουν την αµοιβή τους, τη σύν-
ταξή τους, και το ίδιο το επίδοµα, δηλαδή, τα 362 ευρώ. Με άλλα
λόγια η ΚΥΑ προβλέπει ισονοµία για τον συνταξιούχο που εργά-
ζεται και αυτόν που δεν εργάζεται. Λέµε εδώ, δηλαδή, ότι έχουµε
σύνταξη, αµοιβή συν το επίδοµα τυφλότητας που παίρνουν. Για
τον λόγο αυτό, µε άλλα λόγια, η ΚΥΑ προβλέπει ισονοµία για τον
συνταξιούχο που εργάζεται µε εκείνον που δεν εργάζεται.

Κι εδώ θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι κατόπιν πρόσφατης ρύθ-
µισης του Υπουργού Εργασίας ο συνταξιούχος δικηγόρος που
συνεχίζει να ασκεί δικηγορία λαµβάνει για πρώτη φορά το 100%
της σύνταξής του.

Για το σύνολο των διακοσίων εβδοµήντα οκτώ δικαιούχων ο
ΟΠΕΚΑ προχώρησε αρχικά σε προσωρινή µείωση του επιδόµα-
τος από 697 ευρώ σε 362 ευρώ, αρχής γενοµένης από τον Μάρ-
τιο του 2020. Παράλληλα και ως όφειλε ο ΟΠΕΚΑ έθεσε ερώτηµα
στην εποπτεύουσα διοικητική αρχή, δηλαδή στη Γενική Γραµµα-
τεία Κοινωνικής Αλληλεγγύης και Καταπολέµησης της Φτώχειας,
καλώντας τη να προβεί κι εκείνη σε ερµηνεία της ΚΥΑ που ανέ-
φερα προηγουµένως. 

Το ερώτηµα του ΟΠΕΚΑ αφορούσε την ειδική περίπτωση
ογδόντα εννέα δικαιούχων από τους συνολικά διακόσιους εβδο-
µήντα οκτώ, οι οποίοι λάµβαναν επίδοµα παραπληγίας-τετραπλη-
γίας από τον φορέα κοινωνικής ασφάλισης. Για το επίδοµα αυτό
υπήρχε η αµφιβολία για το εάν έπρεπε να θεωρηθεί συνταξιοδο-
τική παροχή.

Με το απαντητικό έγγραφο του Γενικού Γραµµατέα στις 22-4-
2020 έγιναν δεκτά τα εξής: Το επίδοµα παραπληγίας-τετραπλη-
γίας που χορηγούν οι φορείς κοινωνικής ασφάλισης δεν είναι
συνταξιοδοτική παροχή, εποµένως οι ογδόντα εννέα δικαιούχοι
δεν εντάσσονται στα προνοιακά προγράµµατα οικονοµικής ενί-
σχυσης ως συνταξιούχοι και άρα δικαιούνται ολόκληρο το ποσό
των 697 ευρώ. 

Αντιθέτως για τους υπόλοιπους εκατόν ογδόντα εννέα δικαιού-
χους του επιδόµατος για τους οποίους διαπιστώθηκε ότι λαµβά-
νουν –είναι αυτοί οι οποίοι δεν είχαν τετραπληγία-παραπληγία-
παράλληλα συνταξιοδοτική παροχή, ορθώς ο ΟΠΕΚΑ προέβη σε
µείωση του ποσού του επιδόµατος στα 362 ευρώ, δηλαδή του
ποσού που ορίζει η ΚΥΑ. Όπως ανέφερα ήδη, αυτό ισχύει και για
την περίπτωση των δικαιούχων που είναι ταυτόχρονα δικηγόροι
και συνταξιούχοι.

Στη συνέχεια –αυτό να το διευκρινίσουµε- ο ΟΠΕΚΑ έστειλε
στους εκατόν ογδόντα εννέα δικαιούχους πράξη µε την οποία τρο-
ποποιήθηκε το ποσό του επιδόµατος από 697 ευρώ σε 362 ευρώ,
µε έναρξη τον Φεβρουάριο του 2020, δηλαδή από τον µήνα που
πραγµατοποιήθηκε η ηλεκτρονική διασταύρωση. Και παράλληλα
ο ΟΠΕΚΑ προχώρησε στην επαναχορήγηση του επιδόµατος όρα-
σης στο αρχικό ποσό, στα 697 ευρώ, στους ογδόντα εννέα δι-

καιούχους επιδόµατος παραπληγίας-τετραπληγίας αναδροµικά
από την ηµεροµηνία προσωρινής µείωσής του, δηλαδή τον Μάρ-
τιο του 2020.

Αυτή είναι η αποτύπωση της κατάστασης σε ό,τι αφορά το
ερώτηµά σας. Και όπως προκύπτει από την επεξεργασία των
αριθµητικών δεδοµένων και µε βάση το ισχύον νοµικό πλαίσιο. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα συζητηθεί τώρα η

δεύτερη µε αριθµό 8772/410/6-8-2020 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του
Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρ-
σένη, προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Ενδεχόµενη ρύπανση του θαλάσσιου περιβάλλοντος στο λιµάνι
της Σύρου». 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Κωνσταντίνος Χατζηδάκης. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο αυστηρά για δύο λεπτά για
την ερώτησή σας. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε αυτή
την ερώτηση επειδή αρνηθήκατε να την απαντήσετε. Είµαστε
εδώ για να συζητήσουµε µία αναπάντητη γραπτή ερώτηση.
Οπότε, πρώτα θα ήθελα να σας ζητήσω τον λόγο για οποίο
έµεινε αναπάντητη αυτή η ερώτηση. Συζητάµε ένα ζήτηµα το
οποίο είναι πολύ σηµαντικό για τη Σύρο. Είναι ένας σηµαντικός
χώρος απασχόλησης και δραστηριότητας, µία σηµαντική εται-
ρεία για το νησί.

Παράλληλα µε τις θέσεις απασχόλησης πρέπει να προστα-
τεύουµε και τη δηµόσια υγεία. Γι’ αυτό και τα ερωτήµατα που
θέτω είναι, προκειµένου να µη γίνει ένα κακό ξεκίνηµα και από
την καινούργια εταιρεία, όπως έχει γίνει, δυστυχώς, από όλες τις
προηγούµενες. 

Έχουµε τη µεταφορά της αµµοβολής. Επιτέλους, όντως µετα-
φέρθηκε αυτή η αµµοβολή που παρανόµως ήταν εκεί και µας
κάνει εντύπωση που από το 2011 µέχρι σήµερα, που υπάρχει η
ΑΕΠΟ, ποτέ κανείς δεν παρατήρησε ότι παραβιάζονται οι όροι
και ότι η αµµοβολή που ήταν εγκαταλειµµένη σε υπαίθριο χώρο
και την έπαιρνε ο άνεµος διέχεε όλα τα δηλητήρια που περιέχει,
στον αέρα της Ερµούπολης; Κανείς δεν είχε παρατηρήσει ότι
ήταν εκεί παρανόµως; 

Επιτέλους, όµως, µεταφέρθηκε πριν από λίγο καιρό, έναν µήνα
µετά από τη δική σας διακυβέρνηση, αλλά δεν γνωρίζουµε πώς
έγινε η επεξεργασία αυτής της µεταφοράς και πού πήγε. Τι θα
γίνει στη συνέχεια; Θα γίνεται αµµοβολή ή υδροβολή, όπως έχει
ανακοινώσει η εταιρεία; Η ΑΕΠΟ απαγορεύει την υδροβολή. Πώς
µπορεί να βγαίνει αυτή η ανακοίνωση από την εταιρεία; 

Επίσης, τι γίνεται µε την επικινδυνότητα αυτής της αµµοβολής;
Έχουµε την έκθεση αποβλήτων, έχουµε τα πιστοποιητικά επικιν-
δυνότητας αυτών των υλικών; Γιατί, αν είναι επικινδυνότητα,
όπως θα ήταν φυσιολογικά να είναι, µε βάση το ότι είναι υλικό
που προέρχεται από υφαλοχρώµατα, τα οποία είναι γεµάτα
βαρέα µέταλλα, θα έπρεπε να εντάσσεται στις υποχρεώσεις της
οδηγίας SEVESO, µε πολύ συγκεκριµένη αδειοδότηση. 

Οπότε, θα ήθελα να µας απαντήσετε στην ουσία του ζητήµα-
τος, τι µέλλει γενέσθαι µε αυτά τα επικίνδυνα υλικά, καθώς και
για όλα τα έγγραφα τα οποία δεν έχετε προσκοµίσει -και τις
απαντήσεις που δεν έχετε δώσει- και τα οποία δεν θα επανα-
λάβω, εκτός αν χρειαστεί, στη δευτερολογία µου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχετε τον λόγο, κύριε

Υπουργέ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Αρσένη, ο λόγος που δεν απαντήθηκε η ερώτησή σας

µέσα στην προθεσµία είναι ότι την υποβάλατε στις 6 Αυγούστου
και προφανώς έπεσε πάνω στις άδειες του καλοκαιριού. Συνδυά-
στηκε επίσης µε τη συλλογή διαφόρων εγγράφων και δεν κατέ-
στη δυνατό λόγω των αδειών των υπαλλήλων να απαντηθεί, αλλά
πάντως ήδη σας έχει αποσταλεί η γραπτή απάντηση µε όλα τα
αναγκαία έγγραφα.
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Προφανώς τα θέµατα προστασίας του περιβάλλοντος αφο-
ρούν µία από τις βασικές µας δραστηριότητες στο Υπουργείο.
Εδώ βέβαια πρόκειται και για το θαλάσσιο περιβάλλον. Εποµέ-
νως το Υπουργείο Ναυτιλίας έχει επίσης συναρµοδιότητα. Δεν
ξέρω αν έχετε απευθυνθεί εκεί. 

Επειδή η ερώτησή σας δεν απευθυνόταν µόνο στο Υπουργείο
Περιβάλλοντος, αλλά και στο Υπουργείο Εργασίας, η απάντηση
εκ των πραγµάτων θα περιοριστεί µόνο στις αρµοδιότητες του
Υπουργείου Περιβάλλοντος. Σηµειώνω πως όλα τα έγγραφα που
ζητάτε θα τα πάρετε στη γραπτή απάντηση. Ζητάτε διαφορετικά
έγγραφα. Όλα τα έγγραφα θα είναι στη διάθεσή σας.

Σε σχέση µε το πρώτο ερώτηµα, ποια ποσότητα επικίνδυνων
αποβλήτων αµµοβολής κ.λπ. αποµακρύνθηκε πρόσφατα και ποια
εταιρεία ανέλαβε τη µεταφορά, πού οδηγήθηκαν τα απόβλητα
και πώς θα γίνει η διαχείρισή τους, θέλω να σας πω τα εξής. 

Η Διεύθυνση Διαχείρισης Αποβλήτων του Υπουργείου µας µας
ενηµερώνει πως κατά τα έτη 2018 και 2019 από τα ναυπηγεία
Σύρου πραγµατοποιήθηκαν µεταφορές αποβλήτων αµµοβολής
ως εξής: Το ’18 αποµακρύνθηκε ποσότητα δέκα χιλιάδων εκατόν
είκοσι πέντε τόνων αποβλήτων µέσω των εταιρειών συλλογής και
µεταφοράς «ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ» και «REWASTE». Η ποσότητα
αυτή παραδόθηκε στο εργοστάσιο της εταιρείας «ΑΓΕΤ ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ» στο Μηλάκι Ευβοίας για ανάκτηση ανόργανων υλικών. Το
’19 αποµακρύνθηκε ποσότητα δεκαπέντε χιλιάδων οκτακοσίων
τριάντα τόνων αποβλήτων µέσω της εταιρείας «REWASTE» που
παραδόθηκε στην «ΑΓΕΤ» στο Μηλάκι. Το τρέχον έτος αποµα-
κρύνθηκε, µέχρι τώρα, ποσότητα δώδεκα χιλιάδων διακοσίων πε-
νήντα τόνων µέσω της εταιρείας «REWASTE», η οποία
παραδόθηκε και πάλι στην «ΑΓΕΤ» στο Μηλάκι.

Με την απάντησή σας, κοινοποιούνται οι εκθέσεις αποβλήτων
για τα έτη ’18 και 2019 που έχουν υποβάλει τα ναυπηγεία Σύρου
στο Ηλεκτρονικό Μητρώο Αποβλήτων. Για το 2020 δεν έχουν κα-
ταχωριστεί στοιχεία στο µητρώο, καθώς πρέπει να γίνει από τους
υπόχρεους εντός του 2021 και συγκεκριµένα µέχρι 30 Μαρτίου
του 2021. 

Σχετικά µε τους ελέγχους από το Σώµα Επιθεώρησης Νοτίου
Ελλάδας, λάβαµε ενηµέρωση πως έχουν πραγµατοποιηθεί έλεγ-
χοι στις εγκαταστάσεις των ναυπηγείων Σύρου στις 18 Δεκεµ-
βρίου του 2018 και στις 22 Απριλίου του 2019, σε συνέχεια
παραγγελίας της Εισαγγελίας Πρωτοδικών Σύρου. Ωστόσο,
επειδή η διαδικασία της εισαγγελικής έρευνας βρίσκεται σε εξέ-
λιξη, δεν είναι δυνατή η χορήγηση των εκθέσεων των επιθεωρη-
τών, δεδοµένου ότι αποτελούν στοιχεία της δικογραφίας, όπως
δεν είναι ορθό να γίνει αναφορά σε περαιτέρω στοιχεία τα οποία
είναι υπό διερεύνηση.

Σχετικά µε την περιβαλλοντική αδειοδότηση, αναφέρω επι-
γραµµατικά -διότι δεν έχουµε και χρόνο- πως η απόφαση για
ανανέωση των περιβαλλοντικών όρων εκδόθηκε τον Οκτώβριο
του 2011 και έχει δεκαετή κατ’ αρχάς ισχύ, δηλαδή ως τον Οκτώ-
βριο του 2021. Στην απόφαση αυτή, η οποία επίσης σας κοινο-
ποιείται µε την απάντηση, προσδιορίζεται η διαδικασία που
πρέπει να ακολουθείται για τη διαχείριση και µεταφορά των απο-
βλήτων που παράγει το ναυπηγείο. Στα απόβλητα αυτά συµπε-
ριλαµβάνονται προφανώς και τα απόβλητα αµµοβολής. 

Σταµατώ εδώ, για να συνεχίσουµε στη δευτερολογία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Ελάτε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ. 
Κύριε Υπουργέ, βλέπετε τώρα ότι το καλοκαίρι είναι δύσκολο

καµµιά φορά να εξετάζουµε έγγραφα. Σας το λέω, γιατί εσείς
υπερασπιστήκατε το δικαίωµα της πολιτείας να φέρει το νέο
Εθνικό Σχέδιο Διαχείρισης Αποβλήτων για διαβούλευση περίπου
στις 6 Αυγούστου για δεκαπέντε ηµέρες µέσα στις καλοκαιρινές
διακοπές -και δεν είναι µόνο οι υπάλληλοι του Υπουργείου που
δυσκολεύονται να διεκπεραιώσουν έγγραφα- και χωρίς να το φέ-
ρετε στη Βουλή. Οπότε, σας καταλαβαίνω, αλλά δεν σας κατα-
λαβαίνω σε άλλα ζητήµατα κεντρικά, όπως το Εθνικό Σχέδιο
Διαχείρισης Αποβλήτων.

Τώρα, µου κάνουν εντύπωση τα νούµερα που αναφέρατε. Το

2018 δέκα χιλιάδες τόνοι, το 2019 δεκαπέντε χιλιάδες τόνοι
κ.ο.κ.. Μου κάνει εντύπωση, γιατί από την ΑΕΠΟ που αναφέρατε,
που είχε όντως αδειοδοτηθεί το 2011, προβλέπεται µέγιστη πο-
σότητα αποβλήτων αµµοβολής χίλιοι πεντακόσιοι τόνοι. Οπότε,
πραγµατικά, µου κάνει εντύπωση πού βρέθηκαν όλοι οι υπόλοι-
ποι τόνοι. Θα ήθελα µία απάντηση.

Όπως µου κάνει εντύπωση ότι, ενώ λέει η συγκεκριµένη ΑΕΠΟ
ότι τόσο το υλικό της αµµοβολής που περιλαµβάνεται στη µο-
νάδα, όσο και το χρησιµοποιηµένο υλικό να αποθηκεύονται σε
στεγανοποιηµένο δάπεδο, για να προφυλάσσεται από βροχές,
πληµµύρες, φωτιές, πνέοντες ανέµους κ.λπ.., έχω ζήσει στη
Σύρο και τόσα χρόνια βλέπουµε αυτά τα βουνά της αµµοβολής
στο Νεώριο.

Οι εργαζόµενοι, προφανώς, δεν έχουν τίποτα να κάνουν µε
αυτό, γιατί υπάρχει µία προσπάθεια στη Σύρο -από τη διοίκηση,
φοβάµαι, καµµία φορά- να φέρει σε αντιπαράθεση την κοινωνία
που αντιδρά για το περιβαλλοντικό, µε τους εργαζόµενους οι
οποίοι δικαίως εργάζονται και πρέπει να συνεχίσουν και να προ-
στατεύονται αυτές οι θέσεις απασχόλησης. Όµως, εδώ πέρα
έχουµε ένα θέµα για το πώς γίνεται η διαχείριση. Τις επιλογές
τις κάνουν οι εταιρείες.

Γι’ αυτό θα ήθελα να σας ζητήσω να είστε σαφής στις απαντή-
σεις σας αναφορικά µε το αν θα γίνει υδροβολή, που έχει ανακοι-
νωθεί από την εταιρεία. Η υδροβολή είναι κάτι που απαγορεύεται
από την ΑΕΠΟ. Και εσείς είπατε ότι είναι σε ισχύ. Από εδώ και
µπρος η αµµοβολή θα τηρεί τους όρους και τις προδιαγραφές που
βρίσκονται στην ΑΕΠΟ και βέβαια πότε θα υπάρχουν και τα πιστο-
ποιητικά επικινδυνότητας αυτού του υλικού;

Γιατί αλλιώς φοβάµαι ότι εκθέτουµε την κοινωνία σε έναν κίν-
δυνο. Ποτέ δεν έχει γίνει επιδηµιολογική µελέτη, παρ’ όλο που
υπήρχαν πολλά αιτήµατα, εδώ και πολλές δεκαετίες από την το-
πική κοινωνία. Υπάρχει ένα σιωπητήριο, το οποίο πρέπει επιτέ-
λους να σπάσει και πρέπει να σπάσει και σε κεντρικό επίπεδο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-

δελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ως προς την παρατήρησή σας για την αναζή-
τηση πολλών και διαφορετικών εγγράφων από τις υπηρεσίες, µε
τη συµµετοχή σε µία ηλεκτρονική διαβούλευση, προφανώς συγ-
κρίνετε ανόµοια πράγµατα, αλλά δεν είναι το αντικείµενο της συ-
ζητήσεως αυτής.

Το αντικείµενο έχει να κάνει µε τα ναυπηγεία Σύρου. Θέλω να
σας πω ότι προφανώς θα πρέπει να τηρηθούν όλες οι προβλέ-
ψεις της ΑΕΠΟ. Κανένας δεν είπε το αντίθετο. Το γεγονός ότι
µεταφέρονται αυτές οι χιλιάδες τόνοι, στις οποίες αναφερθή-
κατε, έχει να κάνει µε το ότι υπήρχε µία ειδική κατάσταση. Ήταν
εγκαταλελειµµένες ποσότητες στο λιµάνι και θα έπρεπε να µε-
ταφερθούν. Τι προτείνει κανείς; Να παραµείνουν εκεί;

Ως προς την υδροβολή και την αµµοβολή, πάλι παραπέµπω
στην περιβαλλοντική νοµοθεσία. Κανένας δεν λέει να γίνονται
πράγµατα εκτός περιβαλλοντικής νοµοθεσίας.

Τέλος, ως προς την περαιτέρω διερεύνηση της ενδεχόµενης
ρύπανσης στο λιµάνι της Σύρου, όπως είχαµε ενηµερώσει τη
Βουλή κατά τη διάρκεια της συζήτησης άλλης ερώτησης τον πε-
ρασµένο Φεβρουάριο, συντάχθηκε από το ΕΛΚΕΘΕ πρόταση για
µελέτη του ρυπαντικού φορτίου των ιζηµάτων στον πυθµένα του
λιµανιού της Ερµούπολης και για την εκτίµηση πιθανών πηγών
ρύπανσης. Η πρόταση της µελέτης έχει κοινοποιηθεί στον Δήµο
Σύρου και την Περιφέρεια Νοτίου Αιγαίου. Στην παρούσα φάση
γίνονται οι αναγκαίες συνεννοήσεις, ώστε να οριστικοποιηθεί το
περιεχόµενο και η µεθοδολογία της µελέτης.

Η πρόταση του ΕΛΚΕΘΕ ευθυγραµµίζεται µε αυτό που είχαµε
προτείνει εµείς και το είχε αναφέρει από αυτό εδώ το Βήµα τότε
ο Υφυπουργός κ. Οικονόµου. Να γίνει, δηλαδή, µία συνολική µε-
λέτη, µε συλλογή και επεξεργασία δειγµάτων, ιζηµάτων από όλη
την έκταση του λιµένα, ώστε να σχηµατίσουµε πληρέστερη ει-
κόνα για το ενδεχόµενο και τις πηγές της ρύπανσης. Γιατί και
τότε σας είχαµε πει πως υπάρχουν ορισµένα µεθοδολογικά θέ-
µατα ως προς το µέγεθος του δείγµατος και κατά πόσον αυτό
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επιτρέπει εξαγωγή συµπερασµάτων για το σύνολο του λιµανιού.
Γι’ αυτό, λοιπόν, υποστηρίζουµε την ανάγκη πραγµατοποίησης

µιας µελέτης µε µεγαλύτερο εύρος, που θα βοηθήσουν εµάς στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας να γνωρίζουµε την
πραγµατική κατάσταση του πυθµένα και αν υπάρχουν δραστη-
ριότητες που ρυπαίνουν το θαλάσσιο περιβάλλον.

Αυτά έχω να πω. Και είµαστε εδώ. Θα εξετάσετε τα έγγραφα
που σας στέλνουµε. Είµαστε στη διάθεσή σας να δούµε αν πα-
ραβιάζεται η νοµοθεσία, το αποτέλεσµα της µελέτης και πώς
µπορούµε να αντιµετωπίσουµε όλα τα ενδεχόµενα θέµατα, τα
οποία προκύπτουν.

Θα ήθελα, όµως, παρακαλώ, µιας και µιλάµε για το λιµάνι το

συγκεκριµένο και τα ναυπηγεία, να µην ξεχνάµε ότι για χρόνια
µιλούσαµε για µια προβληµατική κατάσταση, τόσο για το νησί
όσο και για τους εργαζόµενους. Αυτή την ώρα έχουµε µπροστά
µας µια νέα κατάσταση. Αυτό δεν σηµαίνει ότι όποια θετική εξέ-
λιξη στο επίπεδο των επενδύσεων και της εργασίας πρέπει να
γίνει επί ζηµία του περιβάλλοντος. Να µην υποτιµούµε, όµως, τις
όποιες εξελίξεις στο επίπεδο το εργασιακό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό διακόπτουµε
τη συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι, ει-
σερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 21/14-5-2020 επερώτηση, σύµφωνα
µε το άρθρο 134 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βουλής, του
Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας µε θέµα: «Επιχειρηµατικό πλάνο της ΔΕΗ». 

Θα σας παρακαλέσω, κύριοι συνάδελφοι, να κρατήσετε αυ-
στηρά τον χρόνο σας, γιατί έπονται και άλλες επίκαιρες ερωτή-
σεις. 

Τον λόγο, λοιπόν, έχει ο επερωτών Βουλευτής κ. Σωκράτης
Φάµελλος αυστηρά για δέκα λεπτά.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η διαδικασία επε-

ρώτησης µε βάση το άρθρο 134 παράγραφος 2 του Κανονισµού
της Βουλής οφείλεται στο ότι ο Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας δεν ανταποκρίθηκε στις υποχρεώσεις του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου και δεν κατέθεσε απάντηση, σχετικά µε ερώ-
τηση, η οποία πριν από εξίµισι µήνες κατατέθηκε από Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ και από εµένα και µάλιστα, όταν ακόµη και για θέ-
µατα εµπιστευτικότητας υπάρχει διαδικασία που είχε ακολουθη-
θεί και στο παρελθόν από την προηγούµενη διοίκηση, ώστε να
δίνει τη δυνατότητα στους Βουλευτές να ενηµερωθούν για το
επιχειρησιακό σχέδιο της ΔΕΗ, ακόµα και µε επίσκεψή τους στο
Υπουργείο ή στα γραφεία της εταιρείας.

Ο κ. Χατζηδάκης, όµως, απαξιώνει συστηµατικά τον θεσµό του
κοινοβουλευτικού ελέγχου. Και αυτό δείχνει και µια υποτίµηση
προς τον δηµοκρατικό διάλογο και τη διαφάνεια. Βέβαια, αυτή
είναι µια στάση που δεν είναι προσωπική, δική του. Αφορά όλη
την Κοινοβουλευτική Οµάδα και ιδιαίτερα τον Πρωθυπουργό, ο
οποίος θέλει να φωτογραφίζεται και να συνοµιλεί µόνο µε όσους
θέλουν να τον χειροκροτήσουν, προφανώς για να κρατήσει και
να συντηρήσει µία εικόνα που δηµιούργησαν και τα φιλικά προς
την Κυβέρνηση µέσα µε τα 20 εκατοµµύρια του κ. Πέτσα. 

Χρειάζεται, µάλλον, µια νέα καµπάνια, µιας και φαίνεται ότι
ετοιµάζετε µια νέα ρύθµιση, για να χρηµατοδοτήσετε και να φι-
µώσετε µέσα ενηµέρωσης και να συντηρήσετε µια εικόνα, η
οποία όµως σας βολεύει, µεν, αλλά δεν είναι ίδια στην κοινωνία.
Τα πραγµατικά αδιέξοδα και η αγωνία γεννώνται στην κοινωνία
και δεν µπορείτε να τα καλύψετε µε την προπαγάνδα.

Ακόµα όµως και τοποθετήσεις του κ. Χατζηδάκη για τον πιο
πράσινο Πρωθυπουργό φαίνονται περίεργες, µιας και µοιάζουν
σαν να αυτοχειροκροτείται. Διότι πώς γίνεται από τη µια µεριά
να έχουµε τον πιο πράσινο Πρωθυπουργό και από την άλλη
µεριά όλες τις περιβαλλοντικές οργανώσεις να κατηγορούν τον
κ. Χατζηδάκη για περιβαλλοντικό έγκληµα σε µια διαδικασία που
επίσης προσέβαλε τον διάλογο, µιας και είναι προσβολή να κα-
λείς συνοµιλητές, να ακούς και να συνοµιλείς µαζί τους και να
κάνεις ακριβώς το αντίθετο µε ό,τι σου προτείνουν. 

Και αυτό δεν έγινε µόνο στο αντι-περιβαλλοντικό νοµοσχέδιο,
το οποίο -αν θυµάστε- το έφερε µέσα στο Πάσχα στη Βουλή, µε
µειωµένη συµµετοχή Βουλευτών, αλλά έγινε και στον εθνικό σχε-
διασµό των απορριµµάτων, που τον πέρασαν µέσα στον Αύγου-
στο µε απόφαση Υπουργικού Συµβουλίου, παρακάµπτοντας και
φιµώνοντας τη Βουλή. 

Υπάρχουν και άλλα περιστατικά που θα µπορούσαµε να πούµε,
όπως ότι ήρθε ο κ. Οικονόµου να απαντήσει σε µία ερώτηση του
κ. Χατζηδάκη πρόσφατα για τα απορρίµµατα, όπως ότι δεν διάβα-
σαν καν τις διατάξεις του Υπουργείου Τουρισµού, που τροποποι-
ούσε τη δασική νοµοθεσία και, αν δεν το διαβάζαµε εµείς στη
Βουλή, δεν θα θυµόνταν και δεν θα καταλάβαιναν τι ακριβώς είχαν
υπογράψει και το απέσυραν, αλλά και το βασικό, ότι από σαράντα
πέντε γραπτές ερωτήσεις µόνο το 22%, µόνο οι δέκα απαντήθηκαν
εκπρόθεσµα και το 33% κατάντησαν σε επίκαιρες. 

Όσον αφορά, όµως, το επιχειρηµατικό σχέδιο της ΔΕΗ, αυτό
το φανταστικό πλάνο παρουσιάστηκε τάχα στις 16 Δεκεµβρίου.
Το ζητήσαµε µε έγγραφο στις 6 Μαρτίου. Πολλοί θα υπέθεταν
ότι στη Βουλή δεν ήρθε, γιατί δεν το έχετε. Όχι, δεν είναι έτσι.

Σχέδιο έχετε και θέλετε να το κρύψετε. Δεν έχετε βέβαια κανένα
σχέδιο για το πώς η ΔΕΗ θα αποτελεί πυλώνα του ενεργειακού
συστήµατος. Δεν έχετε κανένα σχέδιο για το ενεργειακό κόστος
των επιχειρήσεων που πιέζονται σήµερα, µιας και λείπουν και τα
υπόλοιπα µέτρα της Κυβέρνησης για να τις στηρίξουν. Δεν έχετε
κανένα σχέδιο για τους συµπολίτες µας, οι οποίοι πραγµατικά
δεν έχουν σήµερα να πληρώσουν το ρεύµα. 

Το σχέδιό σας, όµως, είναι ξεκάθαρο. Θέλετε να ξεπουλήσετε
τη δηµόσια περιουσία της χώρας και όλα τα χρυσαφικά των ενερ-
γειακών υποδοµών. Θέλετε να τακτοποιήσετε τα συµφέροντα µιας
µικρής επιχειρηµατικής οµάδας, µιας ελίτ, όπως παραδέχτηκε ο
κ. Μητσοτάκης στη συνέντευξη στην «BILD». Και θέλετε να µετα-
φέρετε όλο το κόστος στους πολίτες και στις επιχειρήσεις.

Και αυτό πρακτικά κάνετε µε όλες τις επιλογές. Επιλέγετε να
λειτουργήσετε κόντρα στο δηµόσιο συµφέρον, κόντρα στο κοι-
νωνικό συµφέρον, κόντρα στην πραγµατική οικονοµία. Οδηγείτε
χωρίς σχέδιο σε µια κρίσιµη ενεργειακή µετάβαση, όταν το ση-
µαντικότερο θα ήταν να λύσουµε το θέµα του κόστους ενέργειας
και της ασφάλειας της ενεργειακής τροφοδοσίας. 

Δεν έχετε σχέδιο και απαξιώνετε και τη ΔΕΗ. Από την πρώτη
στιγµή επιλέξατε να ξεκινήσετε µε εκχώρηση δηµόσιας περιου-
σίας. Κατά κάποιον τρόπο επιλέξατε να πουλήσετε και να εκχω-
ρήσετε οτιδήποτε περισώσαµε όλοι οι Έλληνες και οι Ελληνίδες
την περίοδο του µνηµονίου.

Ξεκινήσατε πρώτα από όλα µε τα θέµατα του ΑΔΜΗΕ, του
ΔΕΔΔΗΕ, του φυσικού αερίου. Πουλάτε ποσοστό στον µε δηµό-
σιο έλεγχο ΑΔΜΗΕ, ενώ είναι κερδοφόρος και είναι το ισχυρό-
τερο εργαλείο στη µετάβαση. Ετοιµάζετε την ιδιωτικοποίηση του
ΔΕΔΔΗΕ, όταν δεν υπάρχει χρέος και δεν υπάρχει δέσµευση από
τους πιστωτές. Εκχωρείτε όλο το ποσοστό του δηµοσίου στη
ΔΕΠΑ ΥΠΟΔΟΜΩΝ, δηλαδή στο δίκτυο φυσικού αερίου, που θα
υπάρχει ένας ιδιώτης, ένα µονοπώλιο για όλη την Ελλάδα, ενώ
είχαµε καταφέρει να κρατήσουµε και τα δίκτυα και τα διεθνή
έργα στον δηµόσιο έλεγχο.

Και όλες αυτές οι επιλογές σας συνδυάζονται µε πολλές τα-
κτοποιήσεις, διότι στο ίδιο νοµοσχέδιο που επιλέξατε να πουλη-
θεί ο ΑΔΜΗΕ, στο ίδιο νοµοσχέδιο που επιλέξατε να πουληθεί η
ΔΕΠΑ ΥΠΟΔΟΜΕΣ, ταυτόχρονα καταργήσατε το ΑΣΕΠ στη ΔΕΗ,
καταργήσατε τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας και «βολέ-
ψατε» τα «γαλάζια» παιδιά µε υπέρογκες αµοιβές, το οποίο πλέον
έχει αρχίσει και γίνεται σε όλες τις εταιρείες και τους φορείς που
είναι κάτω από το Υπουργείο σας. 

Παράλληλα, προχωρήσατε µε πρωτοβουλία και του Πρωθυ-
πουργού σε µια ψευδή εξαγγελία απολιγνιτοποίησης, για να κρύ-
ψετε το πραγµατικό σχέδιο, που ήταν να παραδώσετε την
ηλεκτροπαραγωγή σε ιδιώτες και µάλιστα σε ένα εισαγόµενο
ορυκτό καύσιµο, που είναι το φυσικό αέριο, δηλαδή να δεσµεύ-
σετε την Ελλάδα στην παραγωγή αερίων του θερµοκηπίου µέχρι
το 2050, µειώνοντας τα θέµατα ενεργειακής ασφάλειας λόγω
εξάρτησης και συνδέοντας όλη την ηλεκτροπαραγωγή µε κάποι-
ους ιδιώτες και µάλιστα µε µικρή µερίδα ιδιωτών, γιατί ταυτό-
χρονα σταµατάτε τις ενεργειακές κοινότητες και σταµατάτε τους
υπόλοιπους φορείς και της κοινωνικής οικονοµίας, όπως και τους
δήµους, να αναπτύξουν ενεργειακές πρωτοβουλίες.

Αντικαθιστάτε πρακτικά στην απολιγνιτοποίηση τον λιγνίτη µε
φυσικό αέριο και όχι µε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, όπως θα
έπρεπε. Δεν κάνετε απανθρακοποίηση της ηλεκτροπαραγωγής,
κάνετε αεριοποίηση. Το ότι δεν έχετε σχέδιο για τη ΔΕΗ αποδει-
κνύεται από το ότι, ακόµα και σήµερα, περισσότερο από έναν
χρόνο από την εξαγγελία του Πρωθυπουργού, δεν έχετε ακόµα
ανακοινώσει τι θα γίνει µε την Πτολεµαΐδα V. Δηλαδή, επενδύετε
σε µια µονάδα 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ χωρίς να γνωρίζετε µε
τι καύσιµο θα λειτουργεί και, µάλιστα, µια µονάδα για την οποία
οι δικές σας κυβερνήσεις δέσµευσαν τις επόµενες µε υψηλές εγ-
γυήσεις σε συµβόλαια για να µην µπορούν να σπάσουν και τρο-
ποποιηθούν. 

Δεν έχετε απολύτως κανένα σχέδιο και για τη δίκαιη µετάβαση
των περιοχών αυτών, δηλαδή της δυτικής Μακεδονίας και της
Μεγαλόπολης, των περιοχών που στήριξαν τον εξηλεκτρισµό και
τον εκσυγχρονισµό της πατρίδας µας. Επιφυλάσσετε για τις λι-
γνιτικές περιοχές έναν χάι σκορ ανεργίας, το οποίο, µάλιστα, το
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παραδέχτηκε ο κ. Μητσοτάκης, όταν είπε: «Θα καλωσορίσουµε
τις γερµανικές εταιρείες στη δυτική Μακεδονία και οι κάτοικοι
πρέπει να βρουν κάτι να κάνουν.». Η ανεργία και η φτώχεια είναι
το δικό σας σχέδιο για τη δυτική Μακεδονία και τη Μεγαλόπολη,
µε εµβάθυνση των ανισοτήτων.

Αποδείχθηκε ότι η εξαγγελία του κ. Μητσοτάκη στον ΟΗΕ ήταν
µια κούφια, άδεια επικοινωνιακή προσπάθεια χωρίς σχέδιο. Μια
εβδοµάδα µετά από τη συνέντευξη που έχετε κάνει για την ανα-
κοίνωση σχεδίου προς διαβούλευση δεν έχετε αναρτήσει ακόµα
στο OpenGov το σχέδιο για τη δίκαιη µετάβαση των λιγνιτικών
περιοχών.

Και ερωτώ, κύριε Χατζηδάκη: Μήπως και αυτό θα το κάνετε
στα κρυφά; Δεν θα το αναρτήσετε στο OpenGov; Γιατί µόνο δια-
φάνειες παρουσίασης έχουµε δει. Δεν θα δούµε τι γράφουν οι
φορείς της δυτικής Μακεδονίας στην πλατφόρµα δηµόσιας δια-
βούλευσης; 

Είναι ξεκάθαρο ότι οι κερδισµένοι και οι χαµένοι φαίνονται
πολύ εύκολα στο σχέδιό σας. Κερδισµένοι είναι πολύ λίγοι, ούτε
καν η επιχειρηµατική κοινότητα της Ελλάδας, διότι το πρώτο σας
σχέδιο, η πρώτη σας επιλογή ήταν να επιβάλετε 20% αυξήσεις,
δηλαδή 500 εκατοµµύρια, εις βάρος όλων των καταναλωτών και
όλων των επιχειρήσεων της χώρας, συνεπής βέβαια µε τη
γραµµή του µνηµονίου των δικών σας κυβερνήσεων 2010 – 2014,
όταν αυξήσατε το κόστος ενέργειας 60%, ενώ την περίοδο δια-
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ -και είµαστε περήφανοι για αυτό- δεν
αυξήθηκε καθόλου η τιµή του ρεύµατος και µεσοσταθµικά είχαµε
και έκπτωση της τάξης του 8%, όπως και το Ευρωπαϊκό Πρατή-
ριο Ενέργειας µας έχει ενηµερώσει. 

Ποιοι, όµως, ωφελούνται από τις αυξήσεις του κ. Χατζηδάκη;
Ωφελείται το εθνικό συµφέρον και η ελληνική παραγωγή; Όχι.
Ωφελούνται οι ανταγωνιστές της ΔΕΗ, διότι φεύγουν οι συνεπείς
πελάτες. Και υπάρχει αυτό καταγεγραµµένο, µέχρι και η «ΚΑΘΗ-
ΜΕΡΙΝΗ» το έγραφε στις 19-7-2020, ότι τον Σεπτέµβρη του 2019,
όταν ανακοινώθηκε το µέτρο Χατζηδάκη για τις αυξήσεις, έφυγε
το 2,5% των καταναλωτών και από τον Σεπτέµβριο µέχρι τον
Μάιο είχαµε µια απώλεια 8% του µεριδίου αγοράς.

Απαξιώνετε, λοιπόν, τη ΔΕΗ µε αυτές τις αυξήσεις. Και µη λέτε
ψέµατα και χύνετε διάφορα κροκοδείλια δάκρυα, ότι τάχα µε τον
ανταγωνισµό θα µειωθούν οι τιµές, διότι µε δική σας επιλογή -
και προσωπική επιλογή Χατζηδάκη- έχετε προσωπική ευθύνη για
το πανάκριβο ρεύµα και των οικιακών καταναλωτών και των
επαγγελµατιών και των επιχειρήσεων της χώρας. Έχετε ευθύνη
για την απώλεια δηµόσιας περιουσίας και έχετε ευθύνη για την
ικανοποίηση των λίγων και µικρών επιχειρηµατικών ελίτ.

Κύριε Χατζηδάκη, από την άλλη µεριά πρέπει να οµολογή-
σουµε ότι µας τροµάζει η υποκρισία σας. Διαβάσαµε πρόσφατα
από το συνέδριο του «ECONOMIST» ότι είπατε «ειδικά καθε-
στώτα και δώρα των κυβερνήσεων στον έναν και στον άλλο που
στρεβλώνουν την αγορά προξενούν αδικίες». Αναρωτιέµαι: Τον
εαυτό σας στον καθρέφτη βλέπατε, όταν τα είπατε αυτά; Γιατί
εσείς είστε αυτός που στρέβλωσε την αγορά, διότι ανεβάζοντας
τις τιµές στη ΔΕΗ κατά 20%, δώσατε τη δυνατότητα να παρά-
γουν υπεραξίες, κέρδη και όλοι οι ανταγωνιστές της, χωρίς να
χάνουν πελάτες, αλλά σωρεύοντας υπεραξίες και κέρδη σήµερα,
όπου το κόστος παραγωγής της ενέργειας πέφτει και πέφτει τρο-
µερά και τραγικά παγκοσµίως.

Και το ξέρετε ότι ο κόσµος της αγοράς και τα νοικοκυριά βογ-
κάνε και ότι είστε εσείς ο ένοχος, διότι απολογούµενος στο ίδιο
συνέδριο, αποδεικνύοντας την ενοχή σας, είπατε ότι αναγνωρί-
ζετε το δικαίωµα της βιοµηχανίας και του µέσου Έλληνα για χα-
µηλότερο κόστος ενέργειας. Και τι κάνατε για αυτό; Απλά τους
κοροϊδεύετε!

Σήµερα µας χτυπάει µια νέα οικονοµική κρίση. Εσείς κρατάτε
ψηλά τα τιµολόγια της ΔΕΗ, αυξήσατε το περιθώριο κερδών των
ανταγωνιστών, δεν διασφαλίσατε την πρόσβαση όλων των πολι-
τών, ιδιαίτερα επαγγελµατιών και πολιτών που είχαν πληγεί από
το lockdown, γιατί έπρεπε να µείνουν σπίτια τους. Και παρ’ ότι σας
το ζητήσαµε επίσηµα, δεν εξασφαλίσατε την πρόσβαση στην
ενέργεια.

Απορρίψατε και την τροπολογία που καταθέσαµε για τις λιγνι-
τικές περιοχές για αναπτυξιακό καθεστώς, αλλά και την τροπο-

λογία που καταθέσαµε µε τη συνάδελφό µου κ. Φωτίου για να δί-
νεται δωρεάν επανασύνδεση και δωρεάν παροχή ηλεκτρικού
ρεύµατος σε ευάλωτες κοινωνικές οµάδες και στις οµάδες που
πλήττονται από την πανδηµία.

Εσείς είστε υπεύθυνοι για ένα σχέδιο για τη ΔΕΗ και την ενέρ-
γεια εις βάρος των συµφερόντων της χώρας, εις βάρος των πα-
ραγωγικών δυνάµεων της Ελλάδας και εις βάρος της κοινωνίας.
Και για αυτό θα πρέπει να απολογηθείτε, όχι απλά γιατί δεν το
παρουσιάζετε, αλλά γιατί έχετε ένα σχέδιο εις βάρος των συµ-
φερόντων της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε, που κρατήσατε και τον χρόνο.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Σε εξακόσιους έκοψε το ρεύµα στα
Χανιά αυτόν τον µήνα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε επίσης τον λόγο για δέκα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, αρχίζω να γίνοµαι
θαυµαστής σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ποτέ δεν είναι αργά!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Πραγµατικά αρχίζω να γίνοµαι θαυµαστής σας
και γίνοµαι θαυµαστής σας για τη µοναδική ικανότητα να κάνετε
το άσπρο µαύρο και εκεί που µας χρωστούσατε να µας ζητάτε
και το βόδι!

Από πού να πρωτοξεκινήσω και πού να τελειώσω µέσα στα
δέκα λεπτά που έχω στη διάθεσή µου; Κανονικά θα έπρεπε να
µιλάω παραπάνω από µία ώρα, για να αναφερθώ στα ψέµατα τα
οποία παρατέθηκαν µόλις προηγουµένως από αυτό εδώ το
Βήµα, δεκάδες, ενδεχοµένως εκατοντάδες ψέµατα.

Επιλέγω µερικά: Πρώτα από όλα, ο ΣΥΡΙΖΑ -όλοι εδώ στη Βουλή
ήµασταν- ο οποίος ήταν θεαµατικά απών από τα κυβερνητικά
έδρανα, µε αποτέλεσµα και το ίδιο το Προεδρείο να αναγκάζεται
να κάνει παρατηρήσεις στους Υπουργούς, κάνει σήµερα παρατη-
ρήσεις σε εµάς ότι δήθεν λείπουµε από τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο.

Έχω στοιχεία, λοιπόν, του Ιουνίου του 2020, τα οποία τα πήρα
από τη Βουλή και τα έχω ξαναπαρουσιάσει εδώ το καλοκαίρι. Θα
βρούµε και τα πιο πρόσφατα. Στο Υπουργείο το δικό µας, Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, είχαν υποβληθεί από τις εξακόσιες
εξήντα οκτώ συνολικά ερωτήσεις εξήντα δύο επίκαιρες ερωτή-
σεις. Από αυτές τις εξήντα δύο προσωπικά απάντησα στις είκοσι
µία, ο κ. Οικονόµου στις τριάντα και ο κ. Θωµάς στις δέκα. Αθροί-
στε, είκοσι µία και τριάντα και δέκα κάνει –αν δεν κάνω λάθος-
εξήντα µία από τις εξήντα δύο.

Αυτό σηµαίνει ότι µόνο σε µία δηλώσαµε κώλυµα, σε µία από
τις εξήντα δύο επίκαιρες ερωτήσεις! Ο κ. Φάµελλος θεωρεί ότι
αυτό είναι συστηµατική απουσία από τη Βουλή. Όργουελ! Μια
πλήρης διαστροφή της πραγµατικότητας! Αν νοµίζετε ότι µε
αυτόν τον τρόπο θα ανακτήσετε την αξιοπιστία σας, κάνετε
λάθος. Εµείς, προφανώς, κερδίζουµε από αυτό και όσο το συνε-
χίζετε, τόσο θα σας είµαστε ευγνώµονες!

Έρχοµαι τώρα στην ουσία. Ο ΣΥΡΙΖΑ µάς κατέθεσε ερώτηση
για τη ΔΕΗ. Αν και αντιλήφθηκα, βεβαίως, ότι διευρύνθηκε στο
σύνολο περίπου της ενεργειακής πολιτικής της Κυβέρνησης.
Όµως, είναι πραγµατικά αξιοσηµείωτο ότι ο ΣΥΡΙΖΑ κάνει ερώ-
τηση για τη ΔΕΗ, διότι όλοι σε αυτή τη χώρα ζούµε και όλοι θυ-
µόµαστε το µνηµόνιο του καλοκαιριού του 2015, στο οποίο ο
ΣΥΡΙΖΑ συµφώνησε το µερίδιο της ΔΕΗ τότε να περιοριστεί από
το 95% στο 50% και µάλιστα χωρίς κανένα οικονοµικό αντάλ-
λαγµα. Σε αυτό δεν νοµίζω ότι υπάρχει διαφορετική άποψη. 

Επίσης, ακόµα χειρότερα, µε τις δηµοπρασίες ΝΟΜΕ, τις
οποίες συµφώνησε τότε ο ΣΥΡΙΖΑ και ξεκίνησε να πραγµατοποιεί,
διαπιστωµένα και σύµφωνα µε δηλώσεις του πρώην διευθύνοντος
συµβούλου της ΔΕΗ επί ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Παναγιωτάκη, η ΔΕΗ
έχασε εκατοντάδες δισεκατοµµύρια ευρώ εις βάρος των ανταγω-
νιστών της. Υπολογίζεται ότι είναι πάνω από 600 εκατοµµύρια
ευρώ τα χρήµατα που έχασε η ΔΕΗ στα τέσσερα, τεσσεράµισι
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χρόνια που κυβέρνησε ο ΣΥΡΙΖΑ µόνο υπέρ των ανταγωνιστών,
δηλαδή των µεγάλων συµφερόντων, εναντίον των οποίων και σή-
µερα ξιφούλκησε ο κ. Φάµελλος. Υπάρχει δεύτερη ανάγνωση σ’
αυτό; Διότι υπάρχουν οι δηλώσεις του κ. Παναγιωτάκη.

Επίσης, είναι γνωστό και έχω εδώ την έκθεση του ορκωτού
ελεγκτή -την οποία και θα καταθέσω στα Πρακτικά- ότι πέρυσι τον
Φεβρουάριο, Μάρτιο, ο ορκωτός ελεγκτής που είχε διοριστεί από
την προηγούµενη διοίκηση της ΔΕΗ είχε πει ότι υπάρχει θέµα βιω-
σιµότητας της εταιρείας. Ή µήπως δεν το είχε πει; Το αµφισβη-
τείτε; Αυτή τη ΔΕΗ παραλάβαµε. Μια ΔΕΗ που συµφωνήσατε να
συρρικνωθεί από το 95% της αγοράς στο 50%, µια ΔΕΗ που έχασε
πάνω από 600 εκατοµµύρια ευρώ υπέρ των µεγάλων συµφερόν-
των, κατά τη δική σας ορολογία, µια ΔΕΗ που βρέθηκε στα πρό-
θυρα της χρεοκοπίας. Το µαρτυρά, άλλωστε, και η πορεία της
µετοχής της, που από τα 7 ευρώ που την παραλάβατε, την παρα-
δώσατε στις ευρωεκλογές πέρυσι, που θυµάµαι τον συγκεκριµένο
αριθµό, στο 1,2 ευρώ. Τι άλλο, δηλαδή, θα έπρεπε να συµβεί στη
ΔΕΗ, έτσι ώστε ο ΣΥΡΙΖΑ να έρθει και να πει ένα στοιχειώδες «συγ-
γνώµη», ένα «ναι, κάναµε λάθη στην περίοδο των τεσσεράµισι χρό-
νων που κυβερνούσαµε»; Πείτε κάτι! Δεν σηµαίνει ότι η σηµερινή
Κυβέρνηση δεν πρέπει να ελέγχεται για τη ΔΕΗ, αλλά να κάνουµε
µια συζήτηση εντός της πραγµατικότητας.

Ας δούµε τι συνέβη από εκεί και πέρα. Τον Αύγουστο του 2019
ανακοινώσαµε τα µέτρα διάσωσης της ΔΕΗ, τα οποία δεν αύξη-
σαν τα τιµολόγια για τον καταναλωτή, γιατί µειώσαµε αντίστοιχα
το ΕΤΜΕΑΡ, αξιοποιώντας και τη µείωση που είχατε κάνει εσείς
προηγουµένως -κάτι που είχαµε πει από τότε- στον φόρο προ-
στιθέµενης αξίας. Εποµένως για τον καταναλωτή ήταν ουσια-
στικά ουδέτερες αυτές οι τιµολογιακές παρεµβάσεις, αλλά
πάντως χρήσιµες για τη ΔΕΗ και συνέβαλαν και αυτές στην ανά-
ταξη της επιχείρησης. 

Λόγω αυτών των µέτρων, στις 24 Σεπτεµβρίου του 2019, ο
ίδιος ορκωτός ελεγκτής -έχω, επίσης, εδώ τα στοιχεία και θα τα
καταθέσω στα Πρακτικά- λέει ότι ξεπεράστηκε το πρόβληµα της
δηµοσιότητας. 

Στις 30 Σεπτεµβρίου πέρυσι, εκδόθηκε η πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου µε την οποία εµείς οι ανάλγητοι, οι «µπήξε, δείξε»,
καταργήσαµε τις ΝΟΜΕ και δεν έγιναν ξανά από τότε δηµοπρα-
σίες ΝΟΜΕ, ενώ εσείς που είστε εναντίον των συµφερόντων, εί-
χατε τις ΝΟΜΕ και έχανε η ΔΕΗ. 

Στη συνέχεια, στις 6 Νοεµβρίου, ο διεθνής οίκος αξιολόγησης
«STANDARD & POOR’S» αναβαθµίζει την πιστοληπτική αξιολό-
γηση της ΔΕΗ κατά µία βαθµίδα, αναγνωρίζοντας προφανώς την
αξία των µέτρων διάσωσης.

Στις 28 Νοεµβρίου 2019 ψηφίζεται ο ν.4643 που έρχεται να εκ-
συγχρονίσει περαιτέρω τη ΔΕΗ και να της δώσει µεγαλύτερη
ευελιξία στις προµήθειες. Καταργεί τη µονιµότητα στους νεο-
προσλαµβανόµενους, την εναρµονίζει σε γενικές γραµµές µε τα
κρατούντα στους ανταγωνιστές της, προκειµένου να αντέξει
στον ανταγωνισµό και στη συνέχεια η ΔΕΗ παρουσιάζει στις 16
Δεκεµβρίου τις µεσοπρόθεσµες στρατηγικές προτεραιότητες και
τις οικονοµικές της προοπτικές.

Έχω εδώ το κείµενο, επίσης, το οποίο θα το καταθέσω στα Πρα-
κτικά και το οποίο περιγράφει πώς θα κινηθεί η ΔΕΗ από εδώ και
πέρα.

Τώρα, εσείς λέτε ότι αυτό δεν είναι business plan. Μα, εσείς
αµφισβητείτε τα πάντα έτσι κι αλλιώς. Εσείς λέτε ότι και η πα-
ρουσίαση που κάναµε µε δύο µεγάλους συµβούλους ως δοµές
στήριξης της προσπάθειας για την απολιγνιτοποίηση είναι έκ-
θεση ιδεών. Τι κι αν ήταν η «GRAND THORNTON»; Τι κι αν ήταν
η «BOSTON CONSULTING GROUP» (BCG); Εσείς τα απαξιώνετε
όλα, διότι στις τεχνοκρατικές δοµές του ΣΥΡΙΖΑ όλα αυτά φαί-
νονται ανάξια περιεχοµένου και ζητάτε άλλες µελέτες και άλλα
business plan, τα οποία προφανώς τα είχατε υιοθετήσει επί της
εποχής σας και οδήγησαν στα λαµπρά αποτελέσµατα τα οποία
µόλις περιέγραψα.

Εποµένως έτσι έχει η κατάσταση. Αυτή η κατάσταση αποτιµά-
ται, προφανώς, από την αγορά σε συνδυασµό µε άλλες κινήσεις
που έχουν εξαγγελθεί και προχωρούν. Είναι η «πράσινη» στροφή
της ΔΕΗ. Η ΔΕΗ κατείχε µόνο το 3% στις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, ποσοστό ντροπή! Αυτή η Κυβέρνηση κάνει αυτή την

ώρα µία θαρραλέα στροφή και µία θαρραλέα προσπάθεια προς
αυτή την κατεύθυνση. 

Προχωρούµε στη µερική ιδιωτικοποίηση του ΔΕΔΔΗΕ σε πο-
σοστό 49%, το οποίο θα είναι µία ισχυρή ταµειακή ένεση στη
ΔΕΗ και θα στηρίξει την προσπάθεια περαιτέρω εξυγίανσής της.
Προχωρούµε στην προσπάθεια για την απολιγνιτοποίηση συντε-
ταγµένα και µε εθελούσιες εξόδους αυτοχρηµατοδοτούµενες
για τους υπαλλήλους της ΔΕΗ. 

Όπως είπα, όλα αυτά οδηγούν σε µία τελείως διαφορετική ει-
κόνα της ΔΕΗ που δεν είναι δική µου εκτίµηση. Ανέφερα προ-
ηγουµένως τη «STANDARD & POOR’S». Μπορώ να αναφέρω,
επίσης, την πορεία της µετοχής της ΔΕΗ, µε όποια αξία έχει, δεν
είναι το άπαν. Όµως, την παραλάβαµε ουσιαστικά γύρω στο ένα
ευρώ και τώρα είναι περίπου στα 5 ευρώ. Συνωµοτήσαµε µαζί µε
τον ορκωτό ελεγκτή, συνωµοτήσαµε µαζί µε τη «STANDARD &
POOR’S», συνωµοτούµε και µε ολόκληρη την αγορά, η οποία έρ-
χεται και αποτιµά τελείως διαφορετικά από ό,τι εσείς την πορεία
εξυγίανσης της ΔΕΗ!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Η ΔΕΗ και η εξυγίανσή της είναι ένα βασικό παράδειγµα επιτυ-
χίας της κυβερνητικής πολιτικής. Είναι εκεί, για να θυµίζει τις τρα-
γικές ευθύνες του ΣΥΡΙΖΑ σε σχέση µε την απαξίωση της
µεγαλύτερης ελληνικής επιχείρησης. Είναι εκεί, για να αποτελεί
βασικό στοιχείο σύγκρισης δύο πολιτικών, της πολιτικής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που ήρθε δήθεν µε συµπόνοια απέναντι στη ΔΕΗ, στους ερ-
γαζοµένους της και στον δηµόσιο τοµέα, καταστρέφοντας
ουσιαστικά τη ΔΕΗ λόγω άγνοιας ή λόγω συµφωνιών τελείως βλα-
πτικών που έκανε µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και απ’ την άλλη,
της δικής µας πολιτικής, που ήρθε συντεταγµένα και συγκεκρι-
µένα, µε σχέδιο και πρόγραµµα που εφαρµόστηκαν έτσι ώστε
µέσα σε έναν χρόνο η ΔΕΗ να αλλάξει εικόνα και να αποτελεί και
στην Ελλάδα και στο εξωτερικό σηµείο αναφοράς για τη νέα κυ-
βερνητική πολιτική.

Σας ευχαριστώ, λοιπόν, για την ερώτηση. Ήταν µία ευκαιρία
για µένα να φωτίσω την πολιτική µας γύρω από τη ΔΕΗ, να δείξω
τη διαφορά µας, να υπογραµµίσω πώς είχατε καταντήσει τη ΔΕΗ
και πώς αγωνιστήκαµε, έτσι ώστε να την εξυγιάνουµε και να τη
φέρουµε σε ένα πολύ καλύτερο σηµείο απ’ ό,τι σήµερα.

Θα σας παρακαλούσα -θα ήταν πολύ χρήσιµο για µας- να συ-
νεχίσετε να καταθέτετε ερωτήσεις και επερωτήσεις σαν τη ση-
µερινή.

Κυρία Πρόεδρε, καταθέτω για τα Πρακτικά τα έγγραφα που
προανέφερα, τα οποία είναι αναρτηµένα και στο διαδίκτυο.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κ. Σκουρλέτης, Βουλευτής Επικρατείας, για έξι λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, για ένα πράγµα θα σας παρακαλούσα: Να µην
κακοµεταχειρίζεστε τον Τζωρτζ Όργουελ. Και δεν ξέρω πότε
έχετε τα γενέθλιά σας, για να σας δώσουµε τα βιβλία του, διότι
ο Τζωρτζ Όργουελ έκανε κάποιες προφητικές επισηµάνσεις
µέσα από τα γραφόµενά του και δεν διαστρέβλωσε την πραγµα-
τικότητα. Άρα ήταν αδόκιµη η φράση. Δυστυχώς αυτά που είπατε
δεν έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα της επιχείρησης,
µε την πραγµατικότητα που βιώνουν επιχειρήσεις και νοικοκυριά
σε αυτή τη δύσκολη περίοδο λόγω της δικής σας πολιτικής, έτσι
όπως αποτυπώνεται στον ενεργειακό τοµέα.

Κύριε Υπουργέ, το αφήγηµά σας, η ιστορία σας είναι πολύ
παλιά και κλασική και το έχετε και εσείς ο ίδιος, όταν σε άλλες
εποχές βρεθήκατε σε υπεύθυνες κυβερνητικές θέσεις, εφαρµό-
σει και αλλού.
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Πρώτα απ’ όλα απαξιώνουµε την επιχείρηση. Θυµάµαι ότι
µόλις είχατε αναλάβει λέγατε ότι ξυπνάτε στον ύπνο σας από
εφιάλτες και ότι κοιµόσαστε και δίπλα έχετε φακούς και κεριά
γιατί φοβάστε ένα µπλακάουτ. 

Βεβαίως όλα αυτά είχαν τη σκοπιµότητά τους. Έπρεπε να προ-
ετοιµαστεί το έδαφος και να µας πείσετε ότι δεν υπάρχει άλλος
δρόµος από αυτόν που πριν από λίγο σας είπε ο κ. Φάµελλος, να
βάλετε επιβαρύνσεις µέσω της αύξησης των τιµολογίων µισό δι-
σεκατοµµύριο, που κλήθηκαν να τις πληρώσουν οι πολίτες και οι
επιχειρήσεις. Έπρεπε να µας πείσετε ότι ο µόνος λόγος για να
σωθεί η επιχείρηση είναι να ακολουθήσει αυτό που ετοιµάζεται
τώρα, να ιδιωτικοποιήσετε τον ΔΕΔΔΗΕ, αυτό το οποίο µπορεί
να αποτελέσει το αναπτυξιακό οξυγόνο για µία θετική πορεία της
ίδιας εταιρείας. Δεν σας αφορούν αυτά.

Υπάρχει ένας κοινός παρονοµαστής σε όλες τις πολιτικές σας:
Δουλεύουµε για τους ιδιώτες. Και ανεξάρτητα αν µία αγορά είναι
µονοπωλιακή -διότι φαντάζοµαι ότι εσείς έχετε κάποια ευαισθησία
γύρω από τον ελεύθερο ανταγωνισµό- ή όχι. Δεν σας ενδιαφέρει.
Δεν σας ενδιαφέρει αν το δίκτυο χαµηλής τάσης θα το κατέχει
ένας. Θέλετε να το δώσετε σε ιδιώτες. Το ίδιο κάνατε στο φυσικό
αέριο, το ίδιο κάνατε όπου αλλού µπορούσατε. Και, βεβαίως, όλοι
γνωρίζουν ότι η υπόθεση της ιδιωτικοποίησης του ΔΕΔΔΗΕ έχει
και τη µεγάλη επένδυση, η οποία, πραγµατικά, θα είναι τοµή για
την ελληνική πραγµατικότητα, που είναι οι έξυπνοι µετρητές. 

Αυτή, λοιπόν, τη θετική προοπτική για την εταιρεία θέλετε να
την σβήσετε. Θέλετε να την εκχωρήσετε σε άλλες δυνάµεις.
Μέσα στην αναµπουµπούλα βοηθάµε να βολέψουµε και λίγο κά-
ποια «δικά µας» παιδιά. Εκτός ΑΣΕΠ οι προσλήψεις, βάζουµε κάτι
υπερµεγέθεις αµοιβές σε διάφορα στελέχη, κάνουµε περί τα Χρι-
στούγεννα, µε τις πολλές αργίες, κάποιες προκηρύξεις θέσεων
για να βολέψουµε τον «γαλάζιο στρατό». Αυτό κάνετε εδώ και
χρόνια εσείς και οι άλλοι και χρεοκοπήσατε τη χώρα και τα πλη-
ρώνουµε ακόµη και τώρα. 

Προσέξτε, όµως, να δείτε. Σας το είπε πολύ καλά ο κ. Φάµελ-
λος. Αυτό που κάνετε µε τα τιµολόγια στις δεδοµένες συνθήκες,
που έχει υπάρξει µείωση του κόστους παραγωγής ρεύµατος και
αγοράζει από τη χονδρική η ΔΕΗ σε πάρα πολύ χαµηλή τιµή και
πουλά σε πολύ υψηλότερη, απ’ όταν ήταν ακριβότερο το κόστος,
ξέρετε πού οδηγεί; Οδηγεί στο να δηµιουργεί χώρο και για υπερ-
κέρδη στους ιδιώτες ανταγωνιστές. Και πάλι για τους ιδιώτες αν-
ταγωνιστές δουλεύετε.

Δεν σκέφτεστε, όµως, ότι ζούµε σε συνθήκες µιας πρωτόγνω-
ρης πανδηµίας, ότι οι επιχειρήσεις από τον Μάρτιο έχουν κλείσει
και δεν µπορούν να σταθούν στα πόδια τους. Και έχει φανεί ότι
δεν έχετε ευαισθησία γύρω από αυτά τα ζητήµατα ως Κυβέρ-
νηση. Και την ενέργεια, όµως, τελικά θα την στερήσετε; Γιατί
τόσες χιλιάδες αποκοπές αυτές τις µέρες; Γιατί δεν καθίσατε µε
την τοπική αυτοδιοίκηση, η οποία γνωρίζει τις ευάλωτες οµάδες,
και µε τον κ. Θεοδωρικάκο, που κατά τα άλλα εµφανίζεται ευαί-
σθητος, και να καταγράψετε όλες αυτές τις ευάλωτες οµάδες,
να δηµιουργήσετε ένα ειδικό ταµείο στήριξης, έτσι ώστε ο κό-
σµος να µη στερηθεί τουλάχιστον το ρεύµα; Στο δηµόσιο αγαθό
του ρεύµατος καµµία ευαισθησία! Υπερκέρδη, υπερκέρδη για
τους ιδιώτες! 

Όλο το αφήγηµά σας γύρω από την απολιγνιτοποίηση εκεί
στοχεύει, να ανοίξετε χώρο στο φυσικό αέριο, δηλαδή και πάλι
στους ιδιώτες επενδυτές, τη στιγµή που οι µονάδες φυσικού αε-
ρίου της ΔΕΗ, όταν χρειάζεται να µπουν σε λειτουργία, υπολει-
τουργούν. Και πάλι για τους ιδιώτες γίνονται όλα. 

Το ίδιο κάνετε και στην υγεία αυτές τις µέρες που συζητάµε.
Υπερκέρδη µέσω των µοριακών τεστ στα ιδιωτικά διαγνωστικά
κέντρα. Το ίδιο κάνετε και στην παιδεία. Δουλεύετε για τους σχο-
λάρχες; Εν πάση περιπτώσει, υπάρχουν και οι ανάγκες των πολ-
λών πέρα από τις ανάγκες των λίγων που θέλετε να εκπρο-
σωπείτε εδώ πέρα, αλλά δεν έχετε καµµία απολύτως σχέση µε
τέτοιου είδους προσεγγίσεις. 

Έρχεστε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, και αντί ο δηµόσιος πυλώνας
µέσα στην αγορά, καθώς κατέχει µια δεσπόζουσα θέση, να σύρει
τον χορό της αποκλιµάκωσης των τιµών και να βοηθήσει επιχει-
ρήσεις και νοικοκυριά, εσείς κάνετε τα πάντα για να αυξήσετε το
ενεργειακό κόστος. Στους δε υπόλοιπους τοµείς που έχετε δε-

σµευτεί να δώσετε λύσεις, αντί µιας δίκαιης µετάβασης στην
απολιγνιτική εποχή, µε βάση την απολιγνιτοποίηση εδώ έχουµε
µια βίαιη και άδικη µετάβαση, γιατί δεν υπάρχει κανένα σχέδιο. 

Η ηλικία σας, κύριε Υπουργέ, είναι κοντά στη δική µου. Αν δεν
κάνω λάθος, έχουµε περίπου τρία χρόνια διαφορά. Θυµάστε, λοι-
πόν, πριν από χρόνια, όταν είχε υπάρξει η αποβιοµηχάνιση, στο
Λαύριο που µαζεύαµε κουβέρτες και στέλναµε κονσέρβες σε µια
περιοχή που είχε συνειδητοποιήσει τι γίνεται µπροστά στην απο-
βιοµηχάνιση;

Μπροστά στον ξαφνικό θάνατο που ετοιµάζετε σήµερα για τη
δυτική Μακεδονία πρέπει να υπάρξουν άµεσα µέτρα. Δεν επιτρέ-
πεται να ξαναζήσει αυτή η ενεργειακή καρδιά της Ελλάδας «µαύ-
ρες» ηµέρες. Περισσότερη, λοιπόν, ευαισθησία και σχέδιο, το
οποίο οφείλετε επιτέλους να παρουσιάσετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ κι εγώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Χρήστος Μπουκώρος, Βουλευτής Μαγνησίας, για
τρία λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Πάντως και λιγνίτης και πράσινη ανάπτυξη δεν συµβαδίζουν.

Αντιλαµβάνοµαι πλήρως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, την ανάγκη να αρθρώσετε έναν αντιπο-
λιτευτικό λόγο, να πείτε κάτι για ένα συγκεκριµένο θέµα.
Άλλωστε οι εσωκοµµατικές παραφωνίες είναι συχνές-πυκνές τον
τελευταίο καιρό και η ανάγκη σας αυτή να αρθρώσετε για ένα
ζήτηµα αντιπολιτευτικό λόγο είναι κατανοητή. 

Ατυχώς, όµως, επιλέξατε τη ΔΕΗ, γιατί βλέπω εδώ την επερώ-
τησή σας. Τι λέει; Ένα και µοναδικό ερώτηµα. «Καταθέστε, κύριε
Υπουργέ, το επιχειρηµατικό πλάνο της επιχείρησης». Ρωτάτε να
µάθετε ποια θα είναι η εικόνα της επιχείρησης στο µέλλον και
ποιον ρόλο θα διαδραµατίσει. Όσο καλύτερη είναι η επιχειρηµα-
τική εικόνα της επιχείρησης, τόσο πιο αυξηµένος θα είναι και ο
ρόλος που θα διαδραµατίσει είτε στη µετάβαση είτε στην ενερ-
γειακή επάρκεια και οτιδήποτε άλλο είναι σχετικό µε τη ΔΕΗ. 

Γιατί ρωτάτε τι θα γίνει και δεν ρωτάτε τι έγινε µέχρι σήµερα
µε τη ΔΕΗ, ποια ήταν η επιχειρηµατική εικόνα της ΔΕΗ όταν την
παραδώσατε και ποια είναι η επιχειρηµατική εικόνα της ΔΕΗ σή-
µερα, δεκατέσσερις µήνες µετά; 

Θα έλεγα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι αρκεί να
ρίξουµε µια µατιά στην κερδοφορία της επιχείρησης το πρώτο
εξάµηνο του 2019 και το πρώτο εξάµηνο του 2020 για να αντιλη-
φθούµε ότι η πορεία της επιχείρησης έχει αντιστραφεί πλήρως.
Τριακόσια δεκαοκτώ εκατοµµύρια ζηµιές το πρώτο εξάµηνο του
2019, πενήντα πέντε εκατοµµύρια κέρδη για την επιχείρηση το
πρώτο εξάµηνο του 2020. Γνωρίζουµε όλοι σ’ αυτή την Αίθουσα
ότι τις ζηµιές της συγκεκριµένης επιχείρησης κλήθηκε πολλές
φορές να τις πληρώσει ο ελληνικός λαός, οι πολλοί, που λέτε
εσείς, βάζοντας βαθιά το χέρι στον κρατικό προϋπολογισµό, που
είναι τα χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων.

Κατά συνέπεια, όλους πρέπει να µας αφορά η οικονοµική κα-
τάσταση µιας τέτοιας επιχείρησης.

Εγώ δεν θα µπω στην πορεία της µετοχής, που είναι µια άλλη
απόδειξη. Σας τα ανέλυσε αυτά ο κύριος Υπουργός. Είχατε,
όµως, παραδώσει µια επιχείρηση σχεδόν επιχειρηµατικό κου-
φάρι και µέσα σε δεκατέσσερις µήνες φαίνεται ότι είναι πλέον
ένας οργανισµός περισσότερο υγιής. 

Για τις πολιτικές επιλογές εγώ µπορώ να συζητήσω και να
δεχθώ όλες τις απόψεις και να τις συζητήσω. Κάθε παράταξη
έχει τη δική της άποψη. Όµως, για την οικονοµική κατάσταση -
µιας και ζητάτε το επιχειρηµατικό πλάνο της Κυβέρνησης- οι
αριθµοί µιλούν από µόνοι τους κυριολεκτικά. Είναι και ο
ν.4443/2019 που βάζει σε µια νέα βάση την επιχείρηση. Είναι και
οι συµφωνίες µε τις εταιρείες ανανεώσιµων πηγών ενέργειας.
Βεβαίως έχει παρουσιαστεί σχέδιο και για τη µετάβαση στη δυ-
τική Μακεδονία, το οποίο επεκτείνεται διαρκώς, αλλά δεν µπορώ
να αντιληφθώ πώς λέµε «όχι περιορισµό στον λιγνίτη» και ζητάµε
και µια πράσινη ΔΕΗ από την άλλη πλευρά, παραβλέποντας και
τα πρόστιµα και τις επιπτώσεις στο περιβάλλον και όλα όσα είναι
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γνωστά και δεν χρειάζεται να επαναλαµβάνω. Θα έλεγα, λοιπόν,
ότι η ΔΕΗ σήµερα, δεκατέσσερις µήνες µετά, δεν έχει καµµία
σχέση µε τη ΔΕΗ που παραδώσατε.

Κύριε Υπουργέ, µια παράκληση µόνο θα ήθελα να σας κάνω
για τις περιοχές που επλήγησαν από την πρόσφατη κακοκαιρία,
από τα ακραία καιρικά φαινόµενα, να ληφθούν κάποιες µέριµνες
σε συνεννόηση µε τη ΔΕΗ αλλά και τους υπόλοιπους παρόχους
για τον αγροτικό κόσµο που είδε τις υποδοµές του να καταστρέ-
φονται, την παραγωγή του να χάνεται. Εκεί πρέπει να υπάρξει
ανοχή και νέες ευκαιρίες, ώστε οι αγρότες µας που επλήγησαν
απ’ αυτή την καταστροφή να έχουν την ευκαιρία να επανεκκινή-
σουν την παραγωγική τους διαδικασία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο τώρα έχει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Αρ-
βανιτίδης, από τη Β’ Θεσσαλονίκης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Πριν από έναν χρόνο περίπου, µιλώντας για τη ΔΕΗ, είχα επι-

σηµαίνει τρία σηµεία: Τις τεράστιες ευθύνες του ΣΥΡΙΖΑ για την
κατάσταση της ΔΕΗ, την ανάγκη για εθνική στρατηγική και συνεν-
νόηση στο κρίσιµο για ολόκληρη την ελληνική οικονοµία στο ζή-
τηµα της ΔΕΗ, την ανάγκη για µια ολοκληρωµένη πρόταση από
την Κυβέρνηση για τη νέα ΔΕΗ. Φοβάµαι ότι παραµένουν ως ζη-
τούµενα και η εθνική συνεννόηση και το ολοκληρωµένο σχέδιο.

Επιµένω στην εθνική συνεννόηση, γιατί η ΔΕΗ δεν είναι απλώς
µια ακόµα δηµόσια επιχείρηση που πρέπει να τη βλέπουµε µε
στενά οικονοµικά κριτήρια µόνο. Η ΔΕΗ είναι στρατηγικής σηµα-
σίας επιχείρηση για την εθνική οικονοµία, αλλά και για το γεω-
πολιτικό στάτους της χώρας. Πρέπει να είναι πρωτοπόρος στις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και παρούσα στα νέα ενεργειακά
δίκτυα στην Ανατολική Ευρώπη και Μεσόγειο.

Επιµένω, επίσης, στην απουσία ολοκληρωµένου σχεδίου,
καθώς παρά τις εξαγγελίες της Κυβέρνησης δεν έχουµε το επι-
χειρησιακό σχέδιο για τη ΔΕΗ µέχρι σήµερα. Παραµένουν δε,
σοβαρά ερωτήµατα από τις απαντήσεις των οποίων θα προκύψει
ο ρόλος που επιφυλάσσει η Κυβέρνηση στη ΔΕΗ και απαριθµώ
οκτώ κεντρικά ερωτήµατα για εµάς, το Κίνηµα Αλλαγής, κύριε
Υπουργέ, και περιµένω σαφείς απαντήσεις.

Πότε θα ξεκαθαρίσει η ΔΕΗ τι θα γίνει µε την «Πτολεµαΐδα 5»;
Θα ξεκινήσει τελικά να δουλεύει το 2023 ως λιγνιτική µονάδα; Έχει
ετοιµάσει η ΔΕΗ τα αρµόδια τµήµατα της; Τα έχει στελεχώσει µε
επαρκές προσωπικό, ώστε να µπορούν να δουλεύουν είκοσι τέσ-
σερις ώρες επί επτά µέρες την εβδοµάδα από την 1η Νοεµβρίου
µετά τη χρήση του target model; Η ΔΕΗ χρωστάει στους διαχειρι-
στές πάνω από 600 εκατοµµύρια ευρώ και αυτοί µε τη σειρά τους
χρωστάνε αυτά τα λεφτά στους ανταγωνιστές της ΔΕΗ, θερµικούς
και ΑΠΕ; Υπάρχει χρονοδιάγραµµα για την εξόφληση αυτών των
ποσών; Και το ερώτηµα είναι σηµαντικό, γιατί ουσιαστικά εξαρτά-
ται η υλοποίηση του επενδυτικού της σχεδίου.

Πώς εξελίσσονται οι επενδύσεις σε Αλβανία και Βόρεια Μακε-
δονία; Ποια είναι η συµµετοχή, µετοχική ή άλλη, της ΔΕΗ στο
έργο Euroasia Interconnector; Τι θα γίνει µε τον διαγωνισµό για
τους «έξυπνους» µετρητές; Τι σκοπεύει να κάνει η ΔΕΗ µε την
υδροηλεκτρική µονάδα της Μεσοχώρας; Θα συνεχίσει να υπάρ-
χει µια κοινωνική διάσταση της πολιτικής της ΔΕΗ; Και αναφέ-
ροµαι στις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες και την ενεργειακή
φτώχεια.

Δεν κάνουµε τυφλή κριτική, αλλά δεν µπορεί άλλο η ΔΕΗ να
βαδίζει στα τυφλά ή µε τη γνωστή σας τακτική του «βλέποντας
και κάνοντας». Και, βέβαια, κύριε Υπουργέ, σας αναγνωρίζω την
άνοδο της µετοχής και της προσπάθειας ανάταξης της ΔΕΗ, αν
και αυτό έγινε και µε αυξήσεις στους λογαριασµούς του ρεύµα-
τος των πολιτών. Δεν µπορώ, όµως, να κατανοήσω την εµµονή
σας στην ιδιωτικοποίηση του ΔΕΔΔΗΕ του ΑΔΜΗΕ. Για εµάς τα
δίκτυα που αφορούν δηµόσια αγαθά πρέπει να είναι υπό τον
έλεγχο του δηµοσίου.

Αυτές οι ιδιωτικοποιήσεις θα είναι και οικονοµικά και εθνικά
ασύµφορες. Στο θέµα της απολιγνιτοποίησης το µόνο ουσια-
στικό που ξέρουµε είναι ότι η απολιγνιτοποίηση δεν θα γίνει µε
ΑΠΕ σε πρώτη φάση αλλά µε το εισαγόµενο φυσικό αέριο. Εκ-
κρεµεί, επίσης, λόγω κορωνοϊού, κύριε Υπουργέ, ενηµέρωσή σας

στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου για τις προµήθειες της
ΔΕΗ σε υγρά καύσιµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω λέγοντας ότι η ΔΕΗ πρέ-
πει και οφείλει να πρωταγωνιστήσει σε έργα ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας και να µετατραπεί σε εθνικό µοχλό βιώσιµης ανάπτυ-
ξης, αναβαθµίζοντας έτσι τη γεωστρατηγική της σηµασία για τη
χώρα µας και µετατρέποντας την σε σηµαντικό ενεργειακό
κόµβο της Νοτιοανατολικής Ευρώπης και ενεργειακή γέφυρα µε
την Αφρική, για να µειώσει την τιµή του παρεχόµενου ηλεκτρικού
ρεύµατος που πληρώνουν οι καταναλωτές και επιχειρήσεις, την
πιο κρίσιµη ίσως παράµετρο για την ανάπτυξη και την ανταγωνι-
στικότητα των ελληνικών επιχειρήσεων. Αν δεν τα πετύχετε, αν
δεν τα κάνετε και αντιµετωπίσετε τη ΔΕΗ µόνο ως κερδοφορία
και ως µια ακόµα Α.Ε., θα είστε υπόλογοι απέναντι στην ιστορία
και θα κριθείτε αυστηρά για τις επιλογές σας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-

ληνικής Λύσης κ. Βιλιάρδος, Βουλευτής Επικρατείας, για τρία
λεπτά. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Είναι γνωστό πως η ΔΕΗ έχει περιέλθει σε δεινή οικονοµική

θέση λόγω σοβαρών ευθυνών της πολιτικής ηγεσίας τουλάχι-
στον τα προηγούµενα δέκα χρόνια, όπως τελευταία, για παρά-
δειγµα, µε τα σκανδαλώδη ΝΟΜΕ που ψηφίστηκαν και από τα
τρία κόµµατα µε το τρίτο µνηµόνιο. Επίσης, µε άλλες ρυθµίσεις
µετέφεραν περιουσία της ΔΕΗ στους ανταγωνιστές της, ενώ
υπήρχαν επιπλέον θέµατα διαχείρισης. Η επιβάρυνσή της υπο-
λογίζεται σε 10 έως 13 δισεκατοµµύρια ευρώ, κατά τους συνδι-
καλιστές της, ενώ και µε βάση τους δικούς µας υπολογισµούς,
που θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, συµπεραίνεται κάτι ανάλογο. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, θα γίνει εξεταστική επιτροπή για τη
ΔΕΗ, όπως είχατε υποσχεθεί; Εκτός αυτών, εκκρεµεί το θέµα της
εξαγοράς της εταιρείας στα Σκόπια. 

Η Κυβέρνηση τώρα, µετά την επικίνδυνη κινδυνολογία του κ.
Χατζηδάκη, έκανε το αυτονόητο καταργώντας τα ΝΟΜΕ, που
όµως έτσι και αλλιώς έληγαν στα τέλη του έτους, κόστους 156
εκατοµµυρίων ευρώ το 2019, που θα ωφελήσουν τα αποτελέ-
σµατα του 2020, όταν το 2018 ήταν 227,9 εκατοµµύρια ευρώ. 

Επίσης, αύξησε τα τιµολόγια, επιβαρύνοντας την κοινωνία µε
τα λάθη της, ενώ το κόστος της ενέργειας ανέρχεται µεν στο
µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως θα καταθέσουµε στα
Πρακτικά, αλλά µε πολύ µεγαλύτερο ποσοστό ανεργίας, µε χα-
µηλότερους µισθούς και µε υψηλότερα ποσοστά φτώχειας. 

Προώθησε, επιπλέον, τη συρρίκνωση της εταιρείας µε την
απολιγνιτοποίηση και µε την έξοδο προσωπικού. Ο δε νέος διευ-
θύνων σύµβουλος υποσχέθηκε να φέρει ένα επιχειρηµατικό σχέ-
διο, έχοντας όµως δώσει µόνο µία σύντοµη παρουσίασή του τον
Δεκέµβριο του 2019. Σε αυτή ανέφερε το σταµάτηµα του λιγνίτη
έως το 2023, την αύξηση των ΑΠΕ από το 2,5% της παραγωγής
στο 10%-20%, καθώς επίσης και από 650 έως 900 εκατοµµύρια
ευρώ το 2020, µε κύκλο εργασιών 4,8 έως 4,9 δισεκατοµµύρια
και έπειτα 1 δισεκατοµµύριο ευρώ το 2024. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θα αναφέρω τα αποτελέσµατά της, γιατί δεν υπάρχει χρό-
νος, αλλά θα καταθέσω στα Πρακτικά τους υπολογισµούς µας,
επειδή µας αρέσει να µιλάµε µε νούµερα και όχι µε κραυγές. 

Θα κλείσω µε την επισήµανση ότι η βελτίωση που σηµειώθηκε
είναι στην ουσία απολύτως πλασµατική, αφού τα στοιχεία δεν
είναι συγκρίσιµα µε το 2019 λόγω των τιµών πώλησης που αυξή-
θηκαν και της πτώσης των τιµών των καυσίµων. Αυτοί οι δύο πα-
ράγοντες είναι αυτοί που συνετέλεσαν στα καλύτερα
αποτελέσµατα της ΔΕΗ σε σχέση µε το προηγούµενο έτος. 

Υπολογίζοντας, λοιπόν, τα σηµερινά αποτελέσµατα της ΔΕΗ
µε βάση τις περυσινές παραµέτρους, όπως θα καταθέσουµε στα
Πρακτικά αναλυτικά, τα µη αναπροσαρµοσµένα από τη διοίκηση
έπειτα και προ φόρων, τόκων και αποσβέσεων θα ήταν στα 74
εκατοµµύρια ευρώ φέτος από 88 εκατοµµύρια ευρώ πέρυσι. Άρα
θα ήταν 3,7%-3,8% και οπότε περίπου στα ίδια. Συνεπώς δεν
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υπήρξε καµµία ουσιαστική βελτίωση. Οι δε ζηµίες προ φόρων θα
ανέρχονταν στα 426 εκατοµµύρια ευρώ το πρώτο εξάµηνο του
2020 από ζηµιές 318 εκατοµµύρια ευρώ πέρυσι. Όπως λένε οι
Αµερικανοί, καλύτερα να έχεις τύχη παρά µυαλό. 

Ακόµη χειρότερα, η εταιρεία εξελίσσεται σε µεσάζοντα από
παραγωγό µε µεγάλη εξάρτηση από τις εισαγωγές ενέργειας, µε
κίνδυνο να εκβιάζεται τόσο από καρτέλ εισαγωγέων όσο και από
παραγωγούς φυσικού αερίου. 

Πρόκειται για ένα εφιαλτικό σενάριο, για µια χώρα µε αδύναµη
οικονοµική θέση και εξωτερικούς εχθρούς, ενώ ο κ. Χατζηδάκης
δεν κάνει τίποτα για την επιτάχυνση της ανάπτυξης κοιτασµάτων
φυσικού αερίου, σταµατώντας επιπλέον αυτά νοτίως της Κρήτης.
Παράλληλα προωθεί τις πωλήσεις των στρατηγικών µας δικτύων,
ΔΕΔΔΗΕ, ΑΔΜΗΕ, ΔΕΠΑ λογικά σε εξευτελιστικές τιµές υπό τις
παρούσες συνθήκες, αυξάνοντας τους κινδύνους για την εθνική
ασφάλεια. 

Κλείνοντας, όσον αφορά τη δίκαιη µετάβαση στην πράσινη
ενέργεια, που θα καταθέσουµε επίσης στα Πρακτικά, θα αναδειχ-
θεί σε ένα ακόµη φιάσκο και προτείνουµε µια εκτενή συζήτηση
στη Βουλή για όλα αυτά και όχι µερικά λεπτά οµιλίας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα σας παρακαλέσω,
κύριοι συνάδελφοι, να κάνετε ησυχία, γιατί εξαιτίας της µάσκας
µιλάτε πάρα πολύ δυνατά και ενοχλείτε τους συναδέλφους την
ώρα που µιλούν. 

Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει για τρία λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

του ΜέΡΑ25 κ. Αρσένης, Βουλευτής Β2’ του Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Πραγµατικά βλέπουµε έναν µεγάλο ανταγωνισµό για το ποιος

χρεοκόπησε τη ΔΕΗ, όταν η αλήθεια είναι ότι οι ευθύνες της
Νέας Δηµοκρατίας είναι τεράστιες, όπως βέβαια και οι ευθύνες
του ΣΥΡΙΖΑ για τις ΝΟΜΕ είναι επίσης τεράστιες.

Λόγω έλλειψης χρόνου δεν θα αναφερθώ στο ευρύτερο ιστο-
ρικό. Είχαµε µια πολυδιασπασµένη παραγωγή ενέργειας και δι-
κτύων και κάναµε αυτή την εθνικοποίηση προκειµένου να
αναπτυχθεί το δίκτυο και να υπάρχει χαµηλή τιµή, κάτι που µπο-
ρεί να διακινδυνεύσουµε µε τον κατακερµατισµό και την ιδιωτι-
κοποίηση που κλιµακώνεται. 

Ξεκινάµε, όµως, στην ουσία το 2013 µε τον µηχανισµό ανάκτη-
σης µεταβλητού κόστους, που καθιερώθηκε για να διασφαλίσει
ένα προστατευµένο οικονοµικά περιβάλλον στους τρίτους, δη-
λαδή στους ανταγωνιστές της ΔΕΗ και επιτρέπει την αποζηµίωσή
τους σε τιµές υψηλότερες απ’ αυτές που διαµορφώνονται στην
ηµερήσια αγορά ηλεκτρικής ενέργειας. Διασφαλίζει ότι οι µονά-
δες τους θα µπορούν να λειτουργούν ανεξαρτήτως της ζήτησης,
απολαµβάνοντας εγγυηµένη αµοιβή, ανεξαρτήτως της πορείας
της αγοράς και του κόστους καυσίµου, καθώς ο µηχανισµός κα-
λύπτει τα έξοδα τους συν 10%. 

Αυτοί οι ανταγωνιστές της ΔΕΗ άρχισαν να βγάζουν χρήµατα
απ’ αυτά τα δωράκια και συνεχίστηκε µε τον µηχανισµό διασφά-
λισης ισχύος τρίτων παραγωγών. Σύµφωνα µε τα τριµηνιαία απο-
τελέσµατα της ΔΕΗ, µόνο το πρώτο τρίµηνο του 2013 επιδότησε
τους τρίτους αυτούς παραγωγούς, τον πετυχηµένο δηλαδή ιδιω-
τικό τοµέα, µε 105 εκατοµµύρια, µόνο για εκείνο το τρίµηνο, ενώ
το αντίστοιχο τρίµηνο του 2014 -µόνο εκείνο το τρίµηνο του χρό-
νου, γιατί υπήρξαν άλλα τρία τρίµηνα- µε 11 εκατοµµύρια. Στη
συνέχεια, είχαµε συνολικά και άλλες ενισχύσεις, 43 εκατοµµυ-
ρίων και 19 εκατοµµυρίων.

Ήρθε βέβαια ο ΣΥΡΙΖΑ µέσα από το τρίτο µνηµόνιο και έφερε
τις ΝΟΜΕ. Εδώ έχουµε κάτι συγκλονιστικό. Δεν αγοράζουν µόνο
στο κόστος παραγωγής την ενέργεια που την πουλούν όσο θέ-
λουν και έχουν σαν στόχο το 50% µείωσης του µεριδίου της ΔΕΗ
στην αγορά, αλλά αυτές οι εταιρείες -ο πετυχηµένος αυτός ιδιω-
τικός τοµέας των πέντε γνωστών µεγάλων εταιρειών, που ήταν
άλλοτε κατασκευαστικές, άλλοτε στην ενέργεια, άλλοτε στις

ΑΠΕ, άλλοτε εδώ, άλλοτε εκεί, καζίνο, ιστορίες κ.λπ.- έρχονται
να εξαγάγουν αυτό το ρεύµα που παίρνουν τζάµπα από τη ΔΕΗ.
Έφτασε ακόµα και η ΡΑΕ να τους βάλει όριο το 2017 τουλάχι-
στον το 30% του ρεύµατος να µην το εξάγουν. Και εδώ είναι το
ερώτηµα προς τον ΣΥΡΙΖΑ για ποιον λόγο δεν απαγορεύτηκε
αυτή η διαδικασία αµέσως. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Τώρα που πήραν όλα αυτά τα δωράκια από εµάς έρχονται να

αγοράσουν τη ΔΕΗ. Και, βέβαια, κύριε Υπουργέ, καταργήσατε
τις ΝΟΜΕ, γιατί ο ιδιώτης που θέλετε να πουλήσετε τη ΔΕΗ δεν
θα τις ήθελε, όπως και καµµία υγιής επιχείρηση δεν µπορεί να
επιβιώσει µε αυτό το πλαίσιο. Οπότε, µην κατηγορείτε τη ΔΕΗ
για κακοδιαχείριση, µην κατηγορείτε όταν έχουν γίνει όλα αυτά
τα οικονοµικά εγκλήµατα στην πλάτη της ΔΕΗ και του δηµοσίου
συµφέροντος, µη µιλάτε για το έλλειµµα της ΔΕΗ. 

Επειδή δεν µου επιτρέπει ο χρόνος θα ήθελα να πω πως
έχουµε καταθέσει προτάσεις για το πώς µπορούν να διασωθούν
οι θέσεις απασχόλησης στην Πτολεµαΐδα και τη Μεγαλόπολη.
Όµως, προς θεού, µην προχωρήσετε µε το να µετατρέψετε την
«Πτολεµαΐδα 5» και την «Πτολεµαΐδα 4» σε µονάδες καύσης
απορριµµάτων, γιατί, δυστυχώς, αυτό φαίνεται να είναι ένα από
τα βασικά σας σενάρια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα ο επερωτών Βουλευτής κ. Φάµελλος για

πέντε λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ας µιλήσουµε για

αλήθειες.
Αλήθεια πρώτη. Κατέθεσε ο κ. Χατζηδάκης ένα σχέδιο επιχει-

ρησιακού προγράµµατος της ΔΕΗ. Του το επιστρέφουµε. Στην
τελευταία σελίδα τι γράφει, κυρία Πρόεδρε; «Ολοκλήρωση του
επιχειρησιακού σχεδίου». Ο κ. Χατζηδάκης µόλις επιβεβαίωσε ότι
αυτό που µας κατέθεσε λέει ότι δεν έχουν ολοκληρώσει το επι-
χειρησιακό σχέδιο. Δεν διαβάζετε τα νοµοσχέδια, δεν διαβάζετε
και αυτά που καταθέτετε στη Βουλή τάχατες ως πειστήρια;

Αλήθεια δεύτερη. Κύριε Χατζηδάκη, το Προεδρείο σάς έφερε
εδώ στη διαδικασία του άρθρου 134, γιατί δεν είχατε απαντήσει
στην ερώτηση. Άρα το ότι δεν είστε επιµελής στα κοινοβουλευ-
τικά καθήκοντα το λέει το Προεδρείο της Βουλής, όχι ο ΣΥΡΙΖΑ.
Εµείς σας λέµε κάτι άλλο, µόνο το 22% των ερωτήσεων απαντή-
θηκαν µε συνέπεια και εντός χρονοδιαγράµµατος. Φέρτε τα νού-
µερα να τα συγκρίνουµε.

Πάµε στην τρίτη αλήθεια, στην έκθεση ορκωτού λογιστή. Προ-
σέξτε, την έκθεση ορκωτού λογιστή, ο οποίος επιβεβαιώνει ότι
τηρήθηκαν τα λογιστικά πρότυπα τον Σεπτέµβριο του 2019, δη-
λαδή για το πρώτο εξάµηνο που ήταν διακυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ,
το θεωρεί ο κ. Χατζηδάκης ότι τάχα είναι επιβεβαίωση της πολι-
τικής της Κυβέρνησης. Είναι τεράστιο ψέµα. 

Πάµε, όµως, στην πραγµατικότητα µετά από τις τρεις αλή-
θειες. Αλήθεια, έχετε να µας πείτε κάτι καινούργιο, κύριε Χατζη-
δάκη, γιατί αυτά τα έχετε πει πάρα πολλές φορές; Θέλετε να
µιλήσουµε λίγο για το πραγµατικό σχέδιο της ΔΕΗ; Θέλετε να
µιλήσουµε για τα αποτελέσµατα του δευτέρου εξαµήνου; Οι πα-
νηγυρισµοί σας για τα κέρδη και οι πανηγυρισµοί σας για το χρη-
µατιστήριο, και οι δικοί σας αλλά και του Κοινοβουλευτικού
Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας, πράγµατι αποδεικνύουν
ποια είναι η διαφορά µας. Το είπατε, θα το πούµε κι εµείς. Η δια-
φορά µας είναι ότι εσείς ενδιαφέρεστε για το τι κέρδη γράφει
στο Χρηµατιστήριο µια εταιρεία και το ποιοι τα µοιράζονται, ενώ
εµάς µας ενδιαφέρει τι λογαριασµοί φτάνουν στα νοικοκυριά και
τι λογαριασµοί φτάνουν στις επιχειρήσεις της Ελλάδας. Εµάς
µας ενδιαφέρει σε ποιον κόβουν το ρεύµα και σε πόσους κόβεται
το ρεύµα και εσάς σας ενδιαφέρει να έχει καλή φήµη στο Χρη-
µατιστήριο µια εταιρεία. Βλέπετε πόσο πολύ διαφέρουµε; Αυτή
είναι η πραγµατική µας διαφορά.

Θέλετε να πούµε και την αλήθεια; Τα κέρδη, τα οποία τάχα δεί-
χνει η ΔΕΗ, προκύπτουν από τη δική σας απόφαση για µεγάλη
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αύξηση της τάξης του 20% και 500 εκατοµµύρια. Όµως, αυτό
που είναι πολύ υψηλό δεν είναι τα κέρδη, είναι το πόσα κέρδη
έχουν οι ανταγωνιστές της ΔΕΗ. Και το πάρα πολύ υψηλό είναι
το πόσοι πελάτες φεύγουν από τη ΔΕΗ, διότι η µείωση του µερι-
δίου της ΔΕΗ αποτυπώνεται και στον µειωµένο όγκο πωλήσεων
κατά 15%, αλλά και στη µείωση του κύκλου εργασιών. Προσέξτε,
αύξηση τιµών, µείωση κύκλου εργασιών. Ενώ οι τιµές έχουν
πάρει την κατηφόρα και των καυσίµων και του αερίου, αλλά και
του διοξειδίου του άνθρακα και ενώ η τιµή βάσης έχει πέσει κάτω
από τα 40 ευρώ, η ΔΕΗ πουλάει πάνω από τα 110. Εµάς, λοιπόν,
µας ενδιαφέρει ποιος χρεοκοπεί την οικονοµία και ποιος χρεο-
κοπεί την κοινωνία. Εσάς φαίνεται δεν σας ενδιαφέρει.

Ας δούµε, λοιπόν, ποιος είναι ανταγωνισµός «αλά γκρέκα», ο
ανταγωνισµός τάχα του κ. Χατζηδάκη. Δηµιουργεί τεράστιο πε-
ριθώριο κέρδους στους ιδιώτες ανταγωνιστές της ΔΕΗ, που
παίρνουν και τους πελάτες, και στη ΔΕΗ εις βάρος της πραγµα-
τικής οικονοµίας, των επιχειρήσεων, των επαγγελµατιών και των
πολιτών. 

Το πρώτο εξάµηνο του 2019 η ΔΕΗ είχε οριακή τιµή συστήµα-
τος, η ενέργεια, 66,75 ευρώ και πωλούσε µε έκπτωση συνέπειας
µέχρι 80. Πουλούσε στα νοικοκυριά στα 94 και µε έκπτωση µέχρι
80 ευρώ. Το περιθώριο είναι από 19% έως 40%. Κρατήστε το.
Περιθώριο από την οριακή τιµή, τη χονδρεµπορική τιµή, από 19%
έως 40%, ανάλογα µε την έκπτωση.

Επί του κ. Χατζηδάκη, όταν το πρώτο εξάµηνο η µέση τιµή του
χονδρεµπορίου, της οριακής τιµής, έχει πέσει στα 41,34 ευρώ,
πόσο πουλάει η ΔΕΗ; Στα 110 και µε έκπτωση µέχρι 104,5. Ποιο
είναι το περιθώριο; Είναι 152% έως 166% πάνω από την τιµή της
χονδρικής. Αυτός είναι ο κ. Χατζηδάκης.

Ενώ η µείωση της χονδρικής έπεσε µέσα στο πρώτο εξάµηνο
του 2020 µέχρι και 50% και στην Ελλάδα και στην Ευρώπη, καµ-
µία έκπτωση στους καταναλωτές, κανένα στήριγµα στην ελλη-
νική οικονοµία, κανένα στήριγµα στα νοικοκυριά. Αυτό ισχύει και
για τη βιοµηχανία και για τη µέση τάση και το επιβεβαιώνει η έκ-
θεση των θεσµών.

Ας το παραδεχτούµε. Η επιλογή του ΣΥΡΙΖΑ ήταν χαµηλά πε-
ριθώρια κέρδους για τη ΔΕΗ για να κρατήσει χαµηλά και τις τιµές
του ανταγωνισµού και να στηριχτεί η κοινωνία και η επιχειρηµα-
τικότητα και η δική σας επιλογή είναι κερδοφορία για το ταµπλό
του Χρηµατιστηρίου εις βάρος όλων, και της ΔΕΗ και των κατα-
ναλωτών-νοικοκυριών και των καταναλωτών-επιχειρήσεων. Όλοι
βγαίνουν χαµένοι από την πολιτική Χατζηδάκη και Μητσοτάκη και
περισσότερο απ’ όλους η Ελλάδα.

Πόσο αισιόδοξοι, όµως, µπορεί να είστε, αλήθεια, όταν βγάζετε
θετικά αποτελέσµατα, ενώ δεν έχετε δείξει ότι η ΔΕΗ δεν έχει επι-
στρέψει στο ελληνικό δηµόσιο τον ισοσκελισµό µε την προκατα-
βολή των δήµων, όταν η διοίκηση δεν έχει απαντήσει για το πώς
γίνεται το πρώτο επτάµηνο εφαρµογής της αύξησης, ενώ αυξή-
θηκαν τα τιµολόγια 20%, να µειώθηκαν τα έσοδα κατά 500 εκα-
τοµµύρια; Η αύξηση, δηλαδή, των τιµών, οδήγησε και σε µείωση
εισπραξιµότητας. Έτσι, τάχα, στηρίζετε τη ΔΕΗ; Επίσης, δεν αξιο-
ποιείτε το φυσικό αέριο, που έχει υψηλής τεχνολογικής βάσης µο-
νάδα και ανεβαίνει το µερίδιο των ιδιωτών στην παραγωγή
φυσικού αερίου τώρα που έχει πέσει η τιµή φυσικού αερίου.

Είναι πάρα πολλά. Όµως, το success story της Νέας Δηµοκρα-
τίας αφορά µόνο τα γαλάζια παιδιά. Δεν αφορά την πραγµατική
οικονοµία, δεν αφορά την κοινωνία. Και σήµερα που η ΔΕΗ και η
ενέργεια καλείται να παίξει τον ρόλο του πυλώνα της οικονοµίας,
θα αποτελέσει δική σας ευθύνη αν δεν περάσει η µείωση της χον-
δρεµπορικής στους καταναλωτές. 

Θα καταθέσω, κυρία Πρόεδρε, το µηνιαίο δελτίο που δείχνει
την πτώση της τιµής χονδρικής το 2020 -και ολοκληρώνω- σε
σχέση µε το 2019, για να είναι εµφανής η προσωπική ευθύνη του
κ. Χατζηδάκη αλλά και της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας,
για το ότι πληρώνουµε πανάκριβο ρεύµα. Έτσι θα αποδείξετε
πως ο δεσπόζων φορέας δεν θα τροφοδοτήσει τον πλουτισµό
κάποιων και το κέρδος εις βάρος των καταναλωτών, αλλά θα
τροφοδοτήσει µια νέα ενεργειακή αγορά.

Μας κατηγορείτε για τις ΝΟΜΕ, κύριε Χατζηδάκη, αλλά δεν
λέτε τίποτα για τον ελέφαντα στο δωµάτιο. Έκθεση εποπτείας
των θεσµών. Τι λένε; Διαπραγµατεύεστε ΝΟΜΕ. Και, µάλιστα,

διαπραγµατεύεστε ΝΟΜΕ µέχρι τέλος του 2020 συµπεριλαµβα-
νοµένων και των υδροηλεκτρικών έργων. Διότι λέει η έκθεση -και
θα την καταθέσω- ότι οι ανταγωνιστές της ΔΕΗ θα έχουν πρό-
σβαση σε ένα µερίδιο παραγωγής, το οποίο, αφού αποσύρετε
τις λιγνιτικές και δεν δουλεύουν λόγω τιµών, τι θα είναι; Τα
υδροηλεκτρικά.

Δεν απαξιώνετε, λοιπόν, µόνο τη ΔΕΗ, δεν είπατε ψέµατα ότι
δεν το επιτρέπει η συνείδησή σας να καταστρέφεται η ΔΕΗ -γρα-
πτός λόγος για τους γραφειοκράτες των Βρυξελλών- δεν είπατε
ψέµατα ότι θα αποκλείσετε την πώληση των υδροηλεκτρικών. Και
ΝΟΜΕ κάνετε και υδροηλεκτρική ενέργεια θα δώσετε. Και, βέ-
βαια, όλα αυτά, αφού τακτοποιήσετε τα γαλάζια παιδιά στον
ΔΕΔΔΗΕ, φτιάχνοντας διευθύνσεις για στελέχη και πρόσωπα µε
πολιτικό, κοµµατικό βιογραφικό. Αφού στήσατε πάρτι στις προ-
µήθειες, τα οποία αποκαλύψαµε πρόσφατα µε ερώτηση, έρχεστε
τώρα να δηµιουργήσετε ένα επιπλέον πρόβληµα στην Ελλάδα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξέρετε ότι ο κ. Χατζηδάκης ξα-
ναδηµιουργεί έλλειµµα στον ΕΛΑΠΕ, τον Λογαριασµό Ανανεώσι-
µων Πηγών Ενέργειας και δηµιουργεί πρόβληµα και στις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Αυτό είναι το σχέδιό σας, κύριε Χατζηδάκη. Και είναι ιδιαίτερα

επικίνδυνο για τη χώρα και για τη ΔΕΗ. Μπορώ να σας εγγυηθώ
πως θα κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας, µε βάση τη νοµι-
µότητα, για να το ανατρέψουµε και ως Αντιπολίτευση, αλλά και
στην επόµενη δηµοκρατική προοδευτική διακυβέρνηση της
χώρας, γιατί το σενάριό σας ξέφτισε. Πλέον γράφετε µόνο πολι-
τικό κόστος και το γράφετε εις βάρος της χώρας και της πραγ-
µατικής οικονοµίας. 

Το θέµα ξέρετε ποιο είναι και στην ενέργεια; Πόσο γρήγορα
θα φύγετε, γιατί το κόστος από τις δικές σας πολιτικές επιλογές
το πληρώνει η Ελλάδα, διότι είστε πράγµατι µια κακιά στιγµή
στην πολιτική, κοινωνική και οικονοµική ιστορία της Ελλάδας,
όπως άλλωστε ήταν πάντα η δεξιά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κύριος Υπουργός για πέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να ξεκινήσω µε µια
παράκληση στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ. Θα ήθελα να τους
παρακαλέσω στα θέµατα του Υπουργείου µας να συνεχίσουν τον
κοινοβουλευτικό τους έλεγχο ακριβώς µε τον ίδιο τόνο, το ίδιο
ύφος, τον ίδιο τρόπο και µε τα ίδια ψέµατα. Όσα περισσότερα
ψέµατα λέτε και όσο περισσότερο διαλέγετε αυτό το πεδίο της
αντιπαράθεσης, που σήµερα διαλέξατε, όπως είναι η ΔΕΗ, εµείς
κερδίζουµε! Σας ευχαριστούµε από τα βάθη της καρδιάς µας!
Συνεχίστε! 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω σε τίτλους να αναφερθώ
σε µερικές ακόµα ανακρίβειες, οι οποίες ελέχθησαν σωρηδόν,
έτσι κι αλλιώς, τόση ώρα που γίνεται η συζήτηση. 

Πρώτα απ’ όλα ψέγει ο ΣΥΡΙΖΑ την Κυβέρνηση, γιατί κάνει µε-
ρική ιδιωτικοποίηση του ΔΕΔΔΗΕ. Μα, ποιος έκανε µερική ιδιω-
τικοποίηση του ΑΔΜΗΕ; Μήπως ο ΣΥΡΙΖΑ; Ο ΑΔΜΗΕ δεν είναι
το πρώτο ξαδελφάκι του ΔΕΔΔΗΕ; Παλιά όταν ήταν η ενιαία ΔΕΗ
ήταν η γενική διεύθυνση διανοµής ο ΔΕΔΔΗΕ και η γενική διεύ-
θυνση µεταφοράς ο ΑΔΜΗΕ. 

Πειράζει, λοιπόν, η µερική ιδιωτικοποίηση της Γενικής Διεύ-
θυνσης Διανοµής, αλλά δεν πειράζει της Γενικής Διεύθυνσης Με-
ταφοράς. Δεν είστε υποχρεωµένοι να τα λέτε. Προστατεύστε
τους εαυτούς σας, βρείτε άλλα πεδία αντιπαράθεσης! 

Δεύτερον, επανέρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ ξανά στο θέµα των ΝΟΜΕ.
Εντάξει, πόσες φορές θα το πείτε για να µας δίνετε τη δυνατό-
τητα να σας λέµε ότι εσείς τις επιβάλατε και εις βάρος της ΔΕΗ
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οι ανταγωνιστές της κέρδισαν πάνω από 600 εκατοµµύρια; Σας
το είπα και πριν, το είπε και ο δικός σας διευθύνων σύµβουλος,
ο κ. Παναγιωτάκης. Σας ευχαριστώ, συνεχίστε! Δεν πρόκειται η
Νέα Δηµοκρατία να κάνει τέτοια κυβέρνηση και ξεκαθαρίσαµε
και προς τις Βρυξέλλες και στα µέσα ενηµέρωσης ότι όποια συµ-
φωνία κάνουµε µε τις Βρυξέλλες για θέµατα που εκκρεµούν από
παλιά, δεν θα ζηµιώνει ούτε ένα ευρώ τη ΔΕΗ. Τελεία και παύλα!

Τρίτον, δεν υπάρχει δήθεν κάποιο κοινωνικό πρόσωπο από τη
ΔΕΗ. Δεν έκανε τίποτα η ΔΕΗ όλους τους τελευταίους µήνες! Πού
ήσασταν τον Μάρτιο και τον Απρίλιο πέρυσι όταν ανακοινώθηκαν
τα µέτρα της ΔΕΗ τότε λόγω της κρίσης που προέκυψε από τον
κορωνοϊό; Δωρεάν πάγιο για όλους τους πελάτες χαµηλής τάσης,
έκπτωση 8% στα νοικοκυριά και επιχειρήσεις χαµηλής τάσης µε
κατανάλωση πάνω από 2000 KW, έκπτωση 8% στους ευάλωτους
πελάτες κατηγορίας β’ και γ’, 5 ευρώ έκπτωση για όλους τους πε-
λάτες e-bill παλιούς και νέους! Ήσασταν ταξίδι; Δεν το είχατε αν-
τιληφθεί; Γιατί τα λέτε; Γιατί εκτίθεστε τόσο πολύ; 

Έχουµε συζητήσει κι εδώ κατ’ επανάληψη τα µέτρα που υπήρ-
χαν και επί των ηµερών σας αλλά και επί των ηµερών µας, όπως
το κοινωνικό τιµολόγιο, το άλλο ειδικό µέτρο που εσείς το εισα-
γάγατε και εµείς το συνεχίζουµε και πρόσφατα. Το είχαµε συνε-
χίσει το καλοκαίρι. Δεν θυµάστε τις συζητήσεις που είχαµε κάνει
µεταξύ µας; 

Προχωρώ περαιτέρω. Βίαιη µετάβαση για την απολιγνιτοποί-
ηση! Υποτίθεται -έτσι λέτε- ότι είστε το «πράσινο» κόµµα. Στην
απολιγνιτοποίηση, όµως, θέλετε να πάµε λάου-λάου, ενώ ξέρετε,
ταυτόχρονα, ότι η ΔΕΗ δεν το αντέχει, γιατί «µπαίνει µέσα». Και
«µπαίνει µέσα» πάρα πολύ από τον λιγνίτη, ο οποίος, λόγω των
επιβαρύνσεων που πληρώνει η ΔΕΗ για τις εκποµπές διοξειδίου
του άνθρακα, πανάκριβο καύσιµο. Και λέτε να πάµε αργότερα.
Στην αρχή λέγατε ο ένας «άσπρο», ο άλλος «µαύρο» και τώρα
έχετε βρει αυτή τη -υποτίθεται- συµβιβαστική στάση µεταξύ σας. 

Σας εκθέτει αυτή η στάση. Δεν σας πάει πουθενά αυτή η
στάση. Μας κάνει να υπενθυµίζουµε ακόµη περισσότερο ότι
τόσα χρόνια που κυβερνούσατε, περιοριζόταν το µερίδιο του λι-
γνίτη, αλλά η απολιγνιτοποίηση γινόταν άτακτα, χωρίς κανένα
πρόγραµµα από την πλευρά σας και χωρίς καµµία µέριµνα για
τις τοπικές κοινωνίες. 

Εµείς έχουµε πρόγραµµα µε σφραγίδα της ευρωπαϊκής Επι-
τροπής συνολικού ποσού 5 δισεκατοµµυρίων ευρώ! Μάλιστα. Κι
έρχεστε εσείς που δεν κάνατε τίποτα, να ελέγξετε εµάς που
έχουµε ένα πολύ µεγάλο και σοβαρό πρόγραµµα για τις λιγνιτι-
κές περιοχές.

Και µετά πάλι άκουσα απ’ όλους τους συναδέλφους της Αντι-
πολίτευσης αµφισβητήσεις για το πώς πάει η ΔΕΗ, πώς εξελίσ-
σονται τα πράγµατα, διότι δεν σας βολεύει η πραγµατικότητα.
Σας είπα τι λέει ο ορκωτός λογιστής. Αµφισβητείτε τι λέει ο ορ-
κωτός λογιστής. 

Ο ορκωτός λογιστής έρχεται και επιβεβαιώνει εάν συµφωνεί
µε αυτό που του λέει το διοικητικό συµβούλιο της επιχείρησης.
Το διοικητικό συµβούλιο της επιχείρησης επί των ηµερών σας
είπε ότι έχει θέµα βιωσιµότητας η επιχείρηση. Καταλάβετέ το!
Το είπατε µόνοι σας κι ήρθε η ορκωτός λογιστής και συµφώνησε,
το υπέγραψε. Και µετά ήρθε το καινούργιο διοικητικό συµβούλιο,
πήραµε τα έκτακτα µέτρα, διορθώθηκε η κατάσταση κι ήρθε ο
ορκωτός λογιστής και συµφώνησε.

Όµως, µε τον ορκωτό λογιστή συµφωνεί και η πραγµατικότητα.
Διότι στη συνέχεια ήρθε η «STANDARD & POOR’S» και αναβάθ-
µισε την πιστοληπτική ικανότητα, έρχεται το χρηµατιστήριο και τε-
τραπλασιάζει την αξία της µετοχής της επιχείρησης κι έρχονται
και τα οικονοµικά αποτελέσµατα της επιχείρησης, -θα καταθέσω
τα σχετικά έγγραφα στα Πρακτικά- τα οποία λένε ότι εκεί που πέ-
ρυσι, το πρώτο εξάµηνο, είχες ζηµιές προ φόρων 318 εκατοµµύρια
ευρώ, φέτος έχει κέρδη προ φόρων 52 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτή
είναι η απάντηση που σας την δίνει η ίδια η πραγµατικότητα!

Επιτέλους, αντιληφθείτε ποια είναι η πραγµατικότητα, µην εκτί-
θεστε, µην κάνετε τέτοιου είδους άστοχες και ερασιτεχνικές
ερωτήσεις, γιατί το µόνο που συµβαίνει είναι να µας δίνουν τη
δυνατότητα να υπενθυµίζουµε πόσο χάλια ήταν η κατάσταση στη
ΔΕΗ όταν κυβερνούσατε και πόσο βελτιώθηκε πραγµατικά και
συγκεκριµένα τους δεκατέσσερις µήνες που εµείς κυβερνάµε.

Για άλλη µία φορά σας ευχαριστώ γι’ αυτή την επερώτηση και
σας παρακαλώ να καταθέτετε κι άλλες.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κ. Σκουρλέτης για τρία λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, επιβεβαιώσατε ότι πράγµατι πιστεύετε στην
ακριβή ενέργεια. Ότι η πολιτική σας να αυξήσετε κατά 20% τα
τιµολόγια, αδιαφορώντας για επιχειρήσεις και νοικοκυριά, είναι
αµετακίνητη. Προσέξτε, όµως, εκτός αν αυτή η επιλογή σας πη-
γαίνει, µε βάση τα υπόλοιπα µέτρα και την αντίληψή σας για τις
µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις, όπου ζόµπι τα ανεβάζετε, σα-
πάκια τα κατεβάζετε. Άρα λέτε, τώρα τι θα κάνουµε; Θα κάνουµε
πολιτική για να στηρίξουµε αυτές τις επιχειρήσεις; Οι αποποµπές
τώρα γίνονται, κύριε Υπουργέ, χιλιάδες, εκατοντάδες. Βάλτε κά-
ποιους ανθρώπους, όπως κάναµε εµείς όταν ήµασταν στο
Υπουργείο, να µιλάνε µε τους πολίτες και να παίρνουν καταγγε-
λίες και να κάνετε τα ανάλογα βήµατα. Τώρα χρειάζεται ελά-
φρυνση ο κόσµος, που ενδεχοµένως σε λίγες ηµέρες µπορεί να
χρειαστεί να είναι µέσα στα σπίτια του.

Μιλήσατε, λοιπόν, για ψέµατα δικά µας. Εγώ θα σας πω µερι-
κές αλήθειες. ΑΔΜΗΕ. Ποια µερική ιδιωτικοποίηση; Το 51% το
κατείχε η ΔΕΗ, της οποίας, όπως γνωρίζετε, αντίστοιχα το 50%
και κάτι ήταν στο δηµόσιο, ενώ το υπόλοιπο ανήκε στους ιδιώτες.
Τώρα το 51% το έχει αµιγώς το δηµόσιο και µάλιστα είναι υπό
τον έλεγχο του Υπουργείου σας. Δεν είναι υπό τον έλεγχο του
Υπουργείου Οικονοµικών ο ΑΔΜΗΕ. 

Μία επιχείρηση που υλοποιεί το µεγαλύτερο έργο ηλεκτρικής
διασύνδεσης στην Ευρώπη, όπου έχει κέρδη και µάλιστα σήµερα
διάβαζα ότι θέλει να κάνει και τις διασυνδέσεις µε νησιά ιδιωτι-
κών επενδύσεων σε ΑΠΕ. Γιατί µπορεί, είναι κερδοφόρα, ποιος
είναι ο λόγος αυτό το φυσικό µονοπώλιο να το δώσετε σε κάποι-
ους ιδιώτες; Δεν υπάρχει επιχειρηµατική εξήγηση, παρά µόνο η
µονοµανία σας, ο άκρατος νεοφιλελευθερισµός σας, ο δογµατι-
σµός σας να δουλεύετε για κάποια συγκεκριµένα ιδιωτικά συµ-
φέροντα και να δηµιουργείτε ιδιωτικά µονοπώλια εις βάρος του
δηµόσιου συµφέροντος και της δηµόσιας περιουσίας.

Δυτική Μακεδονία. Προσέξτε! Το προσωπείο της πράσινης πο-
λιτικής και της πράσινης ανάπτυξης είναι ένα αδειανό πουκάµισο.
Δουλεύετε για το φυσικό αέριο, το οποίο, όµως, έχει αποτύπωµα
περιβαλλοντικό. Μπορεί να είναι ένα µεταβατικό καύσιµο, αλλά
έχει και πληρώνει και πιστοποιητικά ρύπων. Μικρότερα, αλλά
πληρώνει πιστοποιητικά ρύπων. Και την ίδια στιγµή έρχεστε -για
να δείτε πόσο αντιφατικοί είστε- και µιλάτε για την προσπάθεια
να µπορέσετε η επίπτωση από το 20% αύξησης στους λογαρια-
σµούς να είναι µικρότερη, µειώνοντας το ΕΤΜΕΑΡ, ενώ την ίδια
στιγµή δηµιουργήσατε πολύ µεγάλο έλλειµα στον λογαριασµό
των ΑΠΕ, µε αποτέλεσµα σήµερα να σας καταγγέλλουν ότι αυτό
το επί δεκαετίες πρόβληµα που λύσαµε εµείς, το να πληρώνονται
οι επενδυτές στην ώρα τους, σήµερα να επανέλθει. Αυτή είναι η
αντίληψη για την πράσινη ανάπτυξη, ότι βάζετε φρένο στη διείσ-
δυση των ΑΠΕ; Αυτή είναι η αλήθεια, κύριε Υπουργέ.

Θέλω να σας πω κάτι και να τελειώσω µε αυτό. Εµείς είµαστε
υπερήφανοι, διότι επί των ηµερών µας δεν ανέβηκε ούτε 1 ευρώ
το τιµολόγιο, ούτε το οικιακό, ούτε το επιχειρηµατικό και οι
τριάντα έξι δόσεις που γίνανε τότε, ήταν µία ανάσα στις δύσκο-
λες συνθήκες της δηµοσιονοµικής κατάρρευσης. Πήραν ανάσα
τα νοικοκυριά και βελτιώθηκε η εισπραξιµότητα τότε της ΔΕΗ.
Δείτε τα στοιχεία.

Σήµερα εσείς έχετε µία διαφορετική πολιτική. Αδιαφορείτε γι’
αυτά, τα θεωρείτε ψιλά γράµµατα και ερχόσαστε εδώ µε διάφο-
ρες αναφορές ορκωτών λογιστών που αναφέρονται όχι σε πραγ-
µατικά στοιχεία, αλλά σε λογιστικά µεγέθη, όταν προηγουµένως
σε αυτά τα λογιστικά µεγέθη δεν ενσωµατώνετε, για παράδειγµα,
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αυτά τα οποία οφείλει η ΔΕΗ να επιστρέψει από προκαταβολές
προς τους δήµους. Άρα, µε λίγα λόγια, µας κοροϊδεύετε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ κι
εγώ, κύριε συνάδελφε. 

Θα κλείσει τη διαδικασία ο κύριος Υπουργός.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ξέρω ότι δεν πρόκειται να σας πείσω, διότι έτσι
και αλλιώς εσείς έχετε αποφασίσει να αποδράσετε από την
πραγµατικότητα. Καλό ταξίδι, εκτός πραγµατικότητας! Δεν έχω
να σας πω κάτι άλλο.

Ξαναπάµε, λοιπόν, στον ΑΔΜΗΕ, περισσότερο για τους Έλλη-
νες πολίτες. Ο ΑΔΜΗΕ ιδιωτικοποιήθηκε µερικώς επί ΣΥΡΙΖΑ και
οι Κινέζοι -µόνο οι Κινέζοι, δεν λέω για το Χρηµατιστήριο- έχουν
το 24% µε ισχυρότατα δικαιώµατα µειοψηφίας. Ή κάνω λάθος;
Δεν είναι Κινέζοι; Είναι άλλοι που βλέπω στον ΑΔΜΗΕ εκεί, στα
διοικητικά συµβούλια κ.λπ.; Πού βρέθηκαν αυτοί; Και ποιος τους
έφερε; Μήπως τους έφερα εγώ και το ξέχασα; Με συγχωρείτε.
Εσείς το κάνατε. Και επειδή πάµε να κάνουµε κάτι παρόµοιο στον
ΔΕΔΔΗΕ, εξεγείρεστε και µας επιτίθεστε! Με συγχωρείτε, αυτό
δεν είναι θέµα πολιτικής τάξεως πια. Δεν κάνω κανένα άλλο σχό-
λιο, θέλω να µείνω εδώ. 

Δεύτερον, αυξήσεις τιµολογίων. Είχαµε πει και από πέρυσι,
δεν το κρύψαµε, ότι µεσοσταθµικά ήταν 2,5 ευρώ τον µήνα. Αυτό
είναι. Εσείς λέτε 20% αυξήσεις. Εσείς τις βλέπετε, οι καταναλω-
τές δεν τις βλέπουν.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν τις βλέπουν; Συνεχίστε έτσι!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Προφανώς όχι. Βλέπουν αυτό που λέµε εµείς.
Και επίσης οι καταναλωτές βλέπουν…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν τις βλέπουν; Αυτός θα είναι ο
τίτλος!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Τίτλους µπορείτε να βάλετε. Όποιους τίτλους θέ-
λετε βάλτε, τόσο περισσότερο εκτίθεστε. Εγώ έχω µιλήσει µε συγ-
κεκριµένους αριθµούς πέρυσι. Αυτούς επικαλούµαι και φέτος. Και
οι αριθµοί αυτοί είναι η πραγµατικότητα. 

Τώρα, από εκεί και πέρα, η κάλυψη που υπήρχε για τους ασθε-
νέστερους επί των ηµερών σας και περηφανεύεστε, αυτή ακρι-
βώς υπάρχει και σήµερα. Τι άλλαξε; Σας προκαλώ να µου πείτε,
εσείς που κόπτεστε για τους ασθενέστερους, ποιο µέτρο υπήρχε
για τους φτωχούς και καταργήθηκε. 

Και αν λέτε για το γραφείο σας, δεν έχετε κανένα µονοπώλιο
ευαισθησίας. Το έχω πει. Προφανώς και το δικό µου γραφείο και
κάθε Υπουργού που θα ήταν στη δική µου θέση από οποιοδή-
ποτε κόµµα προφανώς ασχολείται µε επιµέρους περιπτώσεις και
µε ενδεχόµενες αδικίες, που µέσα σε εκατοντάδες χιλιάδες κα-
ταναλωτές µπορεί να συµβούν. Αλίµονο. Σταµατήστε αυτό πια
το περιβόητο µονοπώλιο της ευαισθησίας, διότι περάσατε από
την κυβέρνηση και κάνατε δώρο στους ιδιώτες ανταγωνιστές 600
εκατοµµύρια που έχασε η ΔΕΗ µέσω των ΝΟΜΕ που εσείς συµ-
φωνήσατε και σήµερα κουνάτε το δάχτυλο!

Από εκεί και πέρα, δύο ακόµα παρατηρήσεις και κλείνω, κυρία
Πρόεδρε. 

Κροκοδείλια δάκρυα του ΣΥΡΙΖΑ για το έλλειµµα του λογαρια-
σµού των ΑΠΕ, αγνοώντας ο ΣΥΡΙΖΑ ότι ένα πολύ µεγάλο µέρος
του όποιου ελλείµµατος υπάρχει, γιατί λόγω του κορωνοϊού
υπήρχε και υπάρχει µείωση της ζήτησης και στην Ελλάδα και
στην Ευρώπη. Και επειδή τα έσοδα του ΕΛΑΠΕ συνδέονται µε
την κατανάλωση ρεύµατος, όσο µικρότερη είναι η ζήτηση τόσο
µεγαλύτερο πρόβληµα υπάρχει. Αυτό το ξέρουν όλοι όσοι είναι
στη συγκεκριµένη αγορά. 

Τι µου προτείνετε; Μου προτείνετε να έρθω να επιβαρύνω τα
νοικοκυριά για να καλυφθεί το έλλειµµα; Αν το προτείνετε, να το
πείτε. Εγώ, λοιπόν, δηλώνω εκ µέρους της Κυβέρνησης ότι εµείς
δεν θα αυξήσουµε το ΕΤΜΕΑΡ.

Δεν θα αυξήσουµε το ΕΤΜΕΑΡ! Σας ενοχλεί, δεν σας ενοχλεί,
αυτή είναι η θέση µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Να µειώσετε το ρεύµα στον κόσµο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Και µια τελευταία παρατήρηση. 
Είπατε ότι εµείς, όταν αναφερόµαστε στις εκθέσεις των ορκω-

τών λογιστών, αναφερόµαστε σε λογιστικά µεγέθη. Αν αναφερό-
µαστε εµείς, αναφερόσαστε και εσείς, διότι τον ορκωτό ελεγκτή,
στον οποίον εγώ αναφέροµαι, εσείς τον διορίσατε. Ήταν διε-
θνούς φήµης και καλά κάνετε και τον διορίσατε και ελέγχεται
από την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς. Και είπε η εταιρεία αυτή ότι
η ΔΕΗ ήταν στα πρόθυρα της χρεοκοπίας, µε υπογραφή πρώτα
του δικού σας διοικητικού συµβουλίου, όπως σηµείωσα προ-
ηγουµένως. Και µετά έγιναν όσα έγιναν και βγήκαν διαφορετικές
εκθέσεις και η ΔΕΗ έχει διαφορετική πορεία.

Εποµένως εγώ δεν αναφέροµαι σε λογιστικές εκθέσεις, εγώ
αναφέροµαι στην οικονοµική πραγµατικότητα της ΔΕΗ και της
χώρας και αναφέροµαι και σε κάτι που βιώνουν όλοι οι πολίτες.
Εσείς αναφέρεστε στον κόσµο του ΣΥΡΙΖΑ. Μείνετε στον κόσµο
του ΣΥΡΙΖΑ. Θα περνάτε ευτυχισµένοι και θα µας αφήσετε και
εµάς να σας βλέπουµε κάθε µέρα ως χορηγούς µας στην πολι-
τική την οποία ασκούµε µε τις ερωτήσεις τις οποίες κάνετε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πάντως, κύριε Υπουργέ, ότι δεν βλέ-
πουν αυξήσεις οι καταναλωτές πρέπει να είναι ο τίτλος της χρο-
νιάς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση της υπ’ αριθµ. 21/14-5-
2020 επερώτησης µε θέµα «Επιχειρηµατικό πλάνο της ΔΕΗ».

Επανερχόµαστε στη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 1069/21-9-2020 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β� Πειραιώς του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Ραγκούση προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Στις τρεις κρίσιµες
δοκιµασίες εφέτος, η πολιτική προστασία αποδείχτηκε ανήµπορη
και υπόλογη. Μοναδικό κυβερνητικό σχέδιο, η παραποίηση της
πραγµατικότητας και η απόκρυψη της αλήθειας». 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Ραγκούση θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Νικόλαος Χαρδαλιάς.

Κύριε συνάδελφε, έχετε χρόνο δύο λεπτών για να αναπτύξετε
την ερώτησή σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Έχουµε καταθέσει αυτή την επίκαιρη ερώτηση, γιατί µέσα στη

διάρκεια αυτού του καλοκαιριού, κύριε Υφυπουργέ, υπήρξαν
τρεις -τώρα προστέθηκε και άλλη µία στην Καρδίτσα, άρα τέσ-
σερις- µεγάλες δοκιµασίες για την Πολιτική Προστασία. Να
δούµε λίγο γι’ αυτές, πάρα πολύ σύντοµα, τι ακριβώς συνέβη, τι
ακριβώς ισχυριστήκατε και ποια είναι η αλήθεια.

Στην Εύβοια που είχαµε οκτώ νεκρούς, ισχυριστήκατε αναλη-
θώς, ψευδώς ότι δεν µπορούσατε να στείλετε µήνυµα 112, διότι
θα υπήρχε η περίπτωση αν ζητούσατε εκκένωση, να είχαµε περισ-
σότερα θύµατα. Επίσης, ισχυριστήκατε ότι είχατε κακή πρόγνωση.

Ποια είναι η αλήθεια; Η αλήθεια είναι ότι το 112 δεν είναι µόνο
για να ειδοποιεί τους πολίτες, τους κατοίκους µιας περιοχής να
εκκενώσουν την περιοχή, αλλά και για να τους προειδοποιεί για
τον επερχόµενο κίνδυνο, να τους συµβουλεύει να φύγουν από
υπόγεια, από επικίνδυνες κατασκευές. Επίσης, η αλήθεια είναι
ότι η Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία σας διέψευσε κατηγορη-
µατικά, γραπτώς, όπως και το Εθνικό Αστεροσκοπείο. Και όχι
µόνο σας είπε ότι είχατε ορθότατη πρόγνωση στην Εύβοια των
οκτώ νεκρών, αλλά την είχε δώσει και τέσσερις µέρες πριν από
το βαρύ αυτό φυσικό φαινόµενο.

Στις Μυκήνες τι ισχυριστήκατε; Ισχυριστήκατε ότι ήταν µία
απλή φωτιά, «λίγο µαύρο» είπε η Υπουργός Πολιτισµού, και ότι
δεν έχετε για αυτό καµµία ευθύνη. Ποια είναι η αλήθεια;

Η αλήθεια είναι ότι οι Μυκήνες για πρώτη φορά στην ιστορία
τους κάηκαν, ότι για αυτή τη φωτιά είχαµε τα χειρότερα αποτελέ-
σµατα που µπορούσε να προκαλέσει µία πυρκαγιά στις Μυκήνες,
γιατί λόγω του περιβάλλοντος χώρου, µε τη χαµηλή βλάστηση,
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δεν µπορούσε να προκληθεί µεγαλύτερη ζηµιά. Και η τρίτη αλή-
θεια για τις Μυκήνες είναι ότι έχετε απόλυτη ευθύνη, γιατί δεν
υπήρχε ένα πυροσβεστικό όχηµα γύρω και κοντά στον αρχαιολο-
γικό χώρο, για να παρέµβει αµέσως µόλις ξέσπασε η πυρκαγιά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Για την Πάρο, εδώ τα πράγµατα είναι κάπως διαφορετικά. Εδώ
παραδεχτήκατε, οµολογήσατε ότι αποκρύψατε τα στοιχεία δήθεν
για να µην στοχοποιήσετε και αυτό το νησί και την Αντίπαρο και
τα άλλα νησιά, για τα οποία αποκρύψατε τα στοιχεία.

Ποια είναι η αλήθεια, αντίθετη στους ισχυρισµούς σας; Η αλή-
θεια, αντίθετη στους ισχυρισµούς σας, είναι ότι έχει αποκαλυ-
φθεί το έγγραφο από 16 Ιουλίου, µε βάση το οποίο είχατε
κεντρική απόφαση και µε αυτή την κατεύθυνση είχατε καθοδη-
γήσει όλα τα κέντρα υγείας, να µην δίνουν στοιχεία ανά νησί. Και
αυτό το οποίο, επίσης, αληθεύει στην περίπτωση αυτή, είναι ότι
αποκρύπτοντας αυτά τα στοιχεία, κάνατε πολύ µεγαλύτερο
κακό. Καταστρέψατε τον τουρισµό, καταστρέψατε την οικονοµία
αυτών των νησιών και κυρίως, το χειρότερο, κύριε Υφυπουργέ,
βάλατε τις βάσεις -τότε βάλατε τις βάσεις, τότε µπήκαν οι βά-
σεις- για να ζει αυτή τη δραµατική εξέλιξη, σε σχέση µε το δεύ-
τερο κύµα πανδηµίας, αυτή τη στιγµή η ελληνική κοινωνία.

Για την Καρδίτσα επίσης γνωρίζουµε την αλήθεια, ότι, δηλαδή,
κάνατε τέσσερις µέρες -και ο Πρωθυπουργός και όλοι σας- να
πάτε να επισκεφτείτε το δράµα των ανθρώπων της Καρδίτσας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε, αµέ-
σως.

Ξέρουµε, επίσης, ότι σε κρατικά νοσοκοµεία εξαναγκάζονται
ουσιαστικά οι γιατροί σε παραιτήσεις, όπως έγινε στο Κρατικό
της Νίκαιας.

Επίσης -και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, την ερώτηση-, ξέρουµε
και κάτι ακόµα, µετά από όλα αυτά, κύριε Υφυπουργέ. Ότι για
όλα αυτά, που µε αποδεδειγµένο, έγκυρο, τεκµηριωµένο τρόπο
έχει αποδειχτεί η ευθύνη σας, δεν έχετε ζητήσει µία συγγνώµη,
δεν έχετε κάνει µία φορά την αυτοκριτική σας, δεν έχετε πει µία
φορά, «Βρε αδερφέ, ναι, κάναµε λάθος». Ποτέ.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαριστώ. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε πραγµατική έκπληξη ενηµερώ-

θηκα, κατ’ αρχάς, και διάβασα στη συνέχεια την επίκαιρη ερώτηση
του κ. Ραγκούση πριν λίγες ηµέρες, όταν αυτή κατατέθηκε.
Ένιωσα έκπληξη, τόσο για το αβάσιµο των γενικόλογων αναφο-
ρών του σε τόσο σοβαρά θέµατα, όπως είναι αυτά της Πολιτικής
Προστασίας, αλλά και για τη µοναδική του προσπάθεια, ακόµα και
σήµερα, στην εισήγησή του, µια προσπάθεια την οποία προσωπικά
βρίσκω στα όρια, κύριε Ραγκούση, του απόλυτου πολιτικού –και
λυπάµαι που θα το πω- και στα όρια του µικροκοµµατικού άγχους,
να συνδυάσει από τη µια διάφορες εικασίες, φήµες, πληροφορίες
και από την άλλη, την απόλυτη επιχειρησιακή άγνοια όλων αυτών
οι οποίοι συνέταξαν τη συγκεκριµένη ερώτηση για τα τρία διαφο-
ρετικά περιστατικά και υπό τη µορφή τσιτάτων τύπου «η Πολιτική
Προστασία δεν είναι µόνο υποχρέωση της πολιτείας, αλλά και δι-
καίωµα του πολίτη». 

Αλήθεια, τώρα, κύριε Ραγκούση, εσείς το λέτε αυτό; Και όταν
λέω εσείς δεν εννοώ εσείς προσωπικά, αλλά γενικά αυτή η παρά-
ταξη που εξυπηρετείτε. Και δεν υπάρχει κανένα επιχείρηµα, απλά
ότι έχει αποδειχθεί µια σειρά πραγµάτων που ουσιαστικά, βασί-
ζονται σε πληροφορίες, φήµες, σχόλια και δηµοσιεύµατα.

Χωρίς να χρονοτριβήσω, προχωράω σε αυτά.
Γιατί δεν χρησιµοποιήσαµε το 112 στην Εύβοια, είτε προληπτικά

είτε κατασταλτικά; Η απάντηση είναι απλή και βασίζεται σε πραγ-
µατικά δεδοµένα. 

Κατ’ αρχάς, δεν είχαµε, κύριε Ραγκούση –και θέλω να µε προ-
σέξετε σε αυτό που θα σας πω- καµµία, µα, καµµία, επίσηµη ενη-
µέρωση ή έστω προειδοποίηση –προσέξτε!- για ακραίο επικίνδυνο
φαινόµενο πληµµυρικού χαρακτήρα. Ουδείς το προέβλεψε. Επι-

µένω, για ακραίο φαινόµενο πληµµυρικού χαρακτήρα, ό,τι έγινε
προχθές µε την Καρδίτσα και την Κεφαλονιά. Ουδείς το προ-
έβλεψε. Ουδείς µας προειδοποίησε.

Και για να τελειώνουµε µε αυτό το θέµα, γιατί πολλά ακούστη-
καν, ότι –δήθεν- η ΕΜΥ και το Αστεροσκοπείο µάς είχε προειδο-
ποιήσει και επειδή ακόµη περισσότερα έχουν ειπωθεί, τα
πράγµατα έχουν ως εξής: Ποτέ, µα, ποτέ, δεν εκδόθηκε από την
ΕΜΥ ή έστω από την Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Πληµµυρών δελτίο επι-
κίνδυνων καιρικών φαινοµένων, παρά µόνο ένα δελτίο επιδείνωσης
καιρού σε κλιµάκωση του κλασικού δελτίου καιρού. Άλλο το δελτίο
επικίνδυνων καιρικών φαινοµένων που µε το σχέδιο «ΔΑΡΔΑΝΟΣ»
προβλέπει γενική επιφυλακή, άλλο το δελτίο επιδείνωσης καιρού,
δηλαδή ισχυρές βροχοπτώσεις που προβλέπει µερική ετοιµότητα.

Δυστυχώς, για όσους έσπευσαν να θολώσουν µετέπειτα τα
νερά και να κατηγορήσουν έµµεσα ή άµεσα την Πολιτική Προ-
στασία ότι δεν είχε πράξει τα δέοντα, τα πραγµατικά γεγονότα
είναι και αµείλικτα και αδιάψευστα.

Σε ένα ακραίο φαινόµενο που οι τόνοι νερού ανά στρέµµα ξε-
πέρασαν τους διακόσιους πενήντα, η Εθνική Μετεωρολογική
Υπηρεσία ανάρτησε πρόβλεψη βροχόπτωσης 72 χιλιοστών το
Σάββατο, στις 8 Αυγούστου και ώρα 15.00’.

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Νι-

κόλαος Χαρδαλιάς καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επαναλαµβάνω ότι ανάρτησε πρόβλεψη 72 χιλιοστών, δηλαδή
ισχυρές βροχοπτώσεις, όχι ακραίο καιρικό φαινόµενο.

Την επόµενη ηµέρα, την Κυριακή, µετά το συµβάν δηλαδή, στη
13.00’ µε e-mail του έγκριτου και κατά τα άλλα αγαπητού διευ-
θυντού της ενηµέρωνε την Πυροσβεστική για την ήδη συντελε-
σθείσα βροχόπτωση συνολικού ύψους 212 χιλιοστών. 

Καταθέτω και αυτό το έγγραφο.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Νι-

κόλαος Χαρδαλιάς καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το, δε, Αστεροσκοπείο Αθηνών -και θέλω να µε προσέξετε σε
αυτό όλοι οι αγαπητοί, κύριοι Βουλευτές, που παρακολουθούν
σήµερα τη συζήτηση- στον χάρτη ηµερήσιας πρόγνωσης βροχό-
πτωσης της ιστοσελίδας του προέβλεπε 63 χιλιοστά βροχής, ήτοι
µια απλή ισχυρή καταιγίδα. 

Το καταθέτω και αυτό. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Νι-

κόλαος Χαρδαλιάς καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η πρόβλεψη αυτή παρέµεινε έως και την Κυριακή 9 Αυγού-
στου στις 9.20’ πρωινή, µετά δηλαδή το συµβάν. Οπότε, εκείνη
την ώρα ως διά µαγείας αντικαταστάθηκε από έναν νέο χάρτη, ο
οποίος απεικόνιζε ότι τα 63 χιλιοστά βροχής έγιναν 183 χιλιοστά. 

Σας καταθέτω και αυτό.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Νι-

κόλαος Χαρδαλιάς καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τα συµπεράσµατα, σε σχέση µε αυτούς που πολύ εύκολα
βγαίνουν στις τηλεοράσεις και λένε «εµείς το είχαµε πει» είναι
δικά σας. Και οι όποιες όµως εξηγήσεις, πάντως, πολύ σύντοµα
θα δοθούν και σίγουρα, όχι σε εµένα. 

Τέλος, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή που αφορά στις πληµµύρες
ποτέ δεν απέσυρε την οποιαδήποτε προειδοποίηση ή έστω µή-
νυµα για το ακραίο αυτό φαινόµενο. Παρά ταύτα, ο µηχανισµός
ήταν προετοιµασµένος; Βεβαίως και ήταν προετοιµασµένος.

Είχε προετοιµαστεί για µερική ετοιµότητα, όπως έλεγαν τα 72
χιλιοστά και τα 63 χιλιοστά που έδινε το Αστεροσκοπείο και η
ΕΜΥ. Με παρέµβαση όµως, µε e-mail εµπιστευτικό της διεύθυν-
σης «A» της Πολιτικής Προστασίας και µε δεδοµένο ότι είχαµε
πυρκαγιές στην περιοχή των Ψαχνών τέθηκε η Πυροσβεστική
Υπηρεσία σε µερική επιφυλακή. Δεν τέθηκε σε ετοιµότητα που
προέβλεπε το σχέδιο, αλλά σε έναν βαθµό παραπάνω.
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Και αυτό από τι αποδεικνύεται; Η µερική επιφυλακή έγινε αυ-
τοµάτως στις 2.47’ τα ξηµερώµατα, γενική επιφυλακή, και αυτό
σήµαινε εκατόν εξήντα τέσσερις διασώσεις και απεγκλωβισµούς
που έγιναν κατά τη διάρκεια εκδήλωσης του φαινοµένου και κατά
την εκτόνωση αυτού.

Άρα, προληπτικά δεν θα µπορούσαµε να στείλουµε το 112,
όπως πράξαµε αντίστοιχα στις περιπτώσεις του «Ιανού», αλλά
και άλλων συµβάντων. 

Πάµε τώρα στην ουσία των κατηγοριών που µας απευθύνετε.
Γιατί δεν στείλαµε το 112 την ώρα της εξέλιξης του φαινοµένου; 

Και αυτή η απάντηση είναι απλή και βασίζεται τόσο στη διεθνή
επιχειρησιακή πρακτική όσο και στην κοινή λογική: Γιατί η απο-
στολή 112 τη νύχτα σε µια περιοχή που –προσέξτε, κύριοι- είναι
χωρίς ρεύµα –θα καταθέσω έγγραφο της ΔΕΔΔΗΕ- και χωρίς
ρεύµα σηµαίνει καταστροφές στο δίκτυο, κοµµένα ηλεκτροφόρα
καλώδια σε πληµµυρισµένες περιοχές, µε ανεξέλεγκτους χείµαρ-
ρους, µη αποτυπωµένους και κατοικίες υπόγειες, ηµιυπόγειες
και ισόγειες στις κοίτες των ρεµάτων και κάτω από τη στάθµη
της θάλασσας, δεν θα έσωζε ζωές, αλλά θα δηµιουργούσε πα-
νικό. Θα οδηγούσε δεκάδες συµπολίτες µας σε βέβαιο πνιγµό.
Νύχτα, χωρίς ρεύµα, µε ανεξέλεγκτους χείµαρρους σε υπόγεια
σπίτια, το µήνυµα να πάνε σε ψηλότερα σηµεία θα τους οδη-
γούσε µε µαθηµατική ακρίβεια εκτός οικίας σε αναζήτηση των
σηµείων αυτών και σε θάνατο είτε από πνιγµό ή ακόµα και από
ηλεκτροπληξία.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Νι-
κόλαος Χαρδαλιάς καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα, στην Εύβοια δεν είχαµε ακριβή πρόβλεψη, είχαµε γενικό
µπλακάουτ, ανεξέλεγκτους χείµαρρους και διάσπαρτα υπόγεια,
ηµιυπόγεια και ισόγεια σπίτια στις κοίτες των ρεµάτων και κάτω
από τη στάθµη της θάλασσας και γι’ αυτό και δεν στείλαµε.

Στην Καρδίτσα είχαµε ακριβή πρόβλεψη, αποτυπωµένα υδα-
τορέµατα σταθερής και µεταβαλλόµενης ροής και αναχώµατα
στα εγγειοβελτιωτικά έργα και σπίτια συντριπτικά ισόγεια σε οι-
κισµούς πέριξ των ρεµάτων και, βεβαίως, και στείλαµε και το
στείλαµε δυόµισι ώρες, µάλιστα, πριν υποχωρήσει το πρώτο ανά-
χωµα κάτω από το βάρος του τεράστιου όγκου νερού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Πάµε στην Πάρο. Καµµία συνειδητή ή ασυνείδητη απόκρυψη
στοιχείων δεν υπήρχε και θέλω να σας διαβεβαιώσω σε όλη αυτήν
τη διάρκεια, η επιλογή µας να δίνουµε τα στοιχεία, αλλά να µην
τα δίνουµε ανά νησί ή περιοχή, αλλά ανά περιφέρεια, αφορά µια
διεθνή πρακτική, την οποία θα την παρακολουθήσετε και σε άλλες
χώρες και µια στρατηγική που πραγµατικά δεν θέλει να στοχοποι-
ήσει κάποιες περιοχές. Το λέµε καθηµερινά. Οι όποιες αποφάσεις
µας για περιοριστικά µέτρα βασίζονται σε πραγµατικά στοιχεία και
κριτήρια και τα στοιχεία αυτά είναι αδιάψευστα. 

Πάµε πιο συγκεκριµένα στην Πάρο και στην Αντίπαρο και θέλω
να µε προσέξετε. Από τις 14 Ιουλίου έως τις 11 Αυγούστου -κρα-
τήστε την 11η Αυγούστου γιατί είναι πολύ σηµειακή στην περί-
πτωση της Πάρου και της Αντιπάρου- είχαµε δεκαεπτά άτοµα
κατοίκους ή εργαζόµενους στο νησί θετικά στον κορωνοϊό. Πα-
ράλληλα, από τις 31 Ιουλίου έως τις 11 Αυγούστου είχαµε και
τριάντα τρία ακόµα θετικά κρούσµατα εκτός Πάρου ιχνηλατηµένα
και συνδεδεµένα µε διακοπές ή επίσκεψη στο νησί τις προηγού-
µενες ηµέρες της εκδήλωσης της νόσου. Άρα, είχαµε δεκαεπτά
άτοµα µέχρι τις 11 Αυγούστου κατοίκους και τριάντα τρία άτοµα
γενικά σε όλη τη χώρα ιχνηλατηµένους ως ταξιδιώτες. 

Στις 12 Αυγούστου είχαµε το πρώτο alert µε µια εντυπωσιακή
αύξηση των θετικών κρουσµάτων σε είκοσι τρία εκτός Πάρου
που ιχνηλατήθηκαν. Δηλαδή, από 31 Ιουλίου έως 11 Αυγούστου,
σε δώδεκα µέρες, είχαµε τριάντα τρία άτοµα και µέσα σε µια
µέρα, στις 12 Αυγούστου, είχαµε είκοσι τρεις θετικούς. Αµέσως
η Πάρος και η Αντίπαρος, µε βάση το πρωτόκολλο, µπήκε σε επι-
δηµιολογική παρατήρηση. 

Την επόµενη, µάλιστα, µέρα, στις 13 Αυγούστου, είχαµε και
δεύτερο alert µε τα ιχνηλατηµένα κρούσµατα εκτός Πάρου, αλλά
συνδεδεµένα µε διακοπές σε αυτήν, να ανέρχονται σε είκοσι

εννιά και, µάλιστα, διάσπαρτα σε όλη τη χώρα: Στο Ναύπλιο, στη
Φλώρινα, στην Ηλεία, στο Αργοστόλι, στην Ορεστιάδα, παντού. 

Το ίδιο βράδυ συνεδρίασε επειγόντως η Οµάδα Διαχείρισης
στην Πολιτική Προστασία και σε συνεννόηση µε την επιτροπή
των εµπειρογνωµόνων και των επιδηµιολόγων µας και µε δεδο-
µένο τον ξεκάθαρο επιδηµιολογικό πολλαπλασιαστή που είχε δη-
µιουργηθεί στο νησί, αποφασίστηκαν τα ειδικά µέτρα, τα οποία
ανακοινώθηκαν την εποµένη, στις 14 Αυγούστου, και απεστάλη
και µήνυµα 112. 

Σε λιγότερο από σαράντα οκτώ ώρες, ακαριαία µε τα µέτρα
µας κόψαµε την εξέλιξη της πανδηµίας, γεγονός που αποτυπώ-
νεται και στα στατιστικά στοιχεία. Δέκα µέρες µετά τη λήψη των
µέτρων, δηλαδή στις 25 Αυγούστου, ο µέσος όρος των γηγενών
κατοίκων που νόσησαν µειώθηκε σε 1,2 άτοµα και των εκτός
Πάρου επισκεπτών σε 10,8, που σταδιακά µειώθηκε σε 2,1 κρού-
σµατα έως τις 10 Σεπτεµβρίου.

Άρα, σε µια περιοχή που µέχρι σήµερα έχει βγάλει τριάντα
τέσσερα γηγενή κρούσµατα και διακόσια σαράντα ένα εκτός
Πάρου κρούσµατα –επισκέπτες- την κατάλληλη στιγµή πήραµε
τις κατάλληλες αποφάσεις.

Όµως, βλέπω ότι διακατέχεστε και από µία σύγχυση και επι-
µένετε σε αυτό, κύριε Ραγκούση. Από τη µία κατηγορείτε ότι δεν
κάναµε έγκυρη πληροφόρηση στους διαµένοντες στα δύο νησιά
και από την άλλη µας κατηγορείτε για στοχοποίησή τους µε τα
έκτακτα µέτρα. Δηλαδή, ουσιαστικά µας εγκαλείτε γιατί δεν τα
στοχοποιήσαµε νωρίτερα.

Εµείς, κύριε Ραγκούση -µε όλο τον σεβασµό που σας έχω και
το ξέρετε- µείναµε πιστοί και στωικά, υποµονετικά στη στρατηγική
µας, να µην στοχοποιούµε περιοχές και νησιά εν µέσω τουριστικής
περιόδου και να αντιδρούµε µόνο όταν υπήρχε πραγµατικά υγει-
ονοµικό ζήτηµα. Και η στρατηγική µας αυτή απέδωσε. Η Πάρος
και η Αντίπαρος ξεπέρασαν την κρίση και παραµένουν ασφαλείς
προορισµοί για όλους µας.

Πάµε τώρα στο θέµα των Μυκηνών. Προκλήθηκε µια µεγάλη
ζηµιά που δεν θα µπορούσε να είναι µεγαλύτερη, λέτε εσείς.
Μνηµειώδης είναι η άγνοια αυτών που το έχουν συντάξει για το
πώς λειτουργούν στοιχειωδώς τα πρωτόκολλα ενεργοποίησης
των Πυροσβεστικών Υπηρεσιών και των µηχανισµών της Πολιτι-
κής Προστασίας.

Γιατί για ποιον λόγο ακριβώς µας κατηγορείτε; Θα σας πω
εγώ: Για να καλύψετε την γκάφα όποιου έκανε ανάρτηση στο
προφίλ σας το βράδυ του συµβάντος. Στις 18.00’ το απόγευµα η
Πυροσβεστική Υπηρεσία ενηµέρωσε για ενίσχυση και κάποιοι νό-
µιζαν -και κάνατε µια ανάρτηση- ότι υπάρχει αργοπορία σε σχέση
µε τα τµήµατα τα οποία πήγαν να βοηθήσουν. Η ενίσχυση στην
οποία αναφέρεστε στις 18.00’ αφορά µια φωτιά που είχε οριο-
θετηθεί παρά τους σφοδρούς ανέµους στο πρώτο δίωρο, µε τα
πρώτα οχήµατα να φτάνουν στα δεκατρία λεπτά -στα δεκατρία
λεπτά!- και τα πρώτα εναέρια σε λιγότερο από µία ώρα και αφο-
ρούσε αποκλειστικά και µόνο πεζοπόρα τµήµατα που θα παρέ-
µεναν όλο το βράδυ για τον φόβο των αναζωπυρώσεων και που
θα πραγµατοποιούσαν το λεγόµενο «καµένο άκαυστο», έτσι ώστε
να κλείσει η φωτιά.

Στις Μυκήνες εστάλησαν οκτώ εναέρια µέσα, πραγµατοποί-
ησαν εκατόν είκοσι επτά ρίψεις σε συνολική διάρκεια πτήσεων
είκοσι ώρες και τριάντα τρία λεπτά -και τα οκτώ µέσα- ενώ κινη-
τοποιήθηκαν πλέον των εβδοµήντα πέντε οχηµάτων της Πυρο-
σβεστικής του δήµου, της περιφέρειας, των εθελοντικών οµάδων
σε µια φωτιά που θα µπορούσε να κάψει τα πάντα στον αρχαι-
ολογικό χώρο.

Η φωτιά, κύριε Ραγκούση, έφυγε στην αρχή, όταν έφτασαν τα
πρώτα εντός δεκατριών, δεκατεσσάρων λεπτών οχήµατα προς
τον λόφο, διότι επιλέξαµε να κάνουµε εγκατάσταση µπροστά στο
µουσείο και στις εγκαταστάσεις και στις δοµές του ίδιου του αρ-
χαιολογικού χώρου. Η κινητοποίηση ήταν άµεση και αποτελεσµα-
τική και αυτό είναι ξεκάθαρο.

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι για
άλλη µια φορά ο κρατικός µηχανισµός, όπως είναι πασιφανές
από τα στοιχεία που κατέθεσα, λειτούργησε και στις τρεις περι-
πτώσεις της επίκαιρης ερώτησης του κ. Ραγκούση µε σοβαρό-
τητα, µε ευθύνη, µε σχέδιο και κυρίως µε αποτέλεσµα.
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Ως εκ τούτου, οι αιτιάσεις και οι αναφορές της επίκαιρης ερώ-
τησης θεωρούµε ότι είναι έωλες, αβάσιµες, προσπαθούν να θο-
λώσουν τα νερά, να αποκρύψουν τα πραγµατικά δεδοµένα και
δυστυχώς, να αποκοµίσουν µέσα από αυτά τα οποιαδήποτε µι-
κροκοµµατικά ή άλλα οφέλη.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. Μακρηγορήσατε, βέβαια, αλλά είµαι σίγουρη ότι
από τα στοιχεία που δώσατε, εν µέρει απαντήσατε και στην επό-
µενη ερώτηση που έχει καταθέσει ο κ. Καµίνης, αλλά αυτό όταν
έρθει η ώρα θα το διαπιστώσουµε.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Να είστε, όµως, σας παρακαλώ, σί-

γουρη και για κάτι ακόµη, κυρία Πρόεδρε, ότι θα έχω και εγώ
αυτή την εύνοια, τώρα τουλάχιστον στη δευτεροµιλία µου. Εγώ
δεν διαµαρτυρήθηκα, καλώς έκανε ο κύριος Υφυπουργός και µί-
λησε όση ώρα µίλησε. Έπρεπε να πει την άποψή του, να δώσει
ό,τι στοιχεία ήθελε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, να
µου επιτρέψετε να σας πω ότι βάλατε πάρα πολλά ερωτήµατα,
έπρεπε να απαντήσει ο Υπουργός –και καλά έκανε- και ελπίζω να
είναι φειδωλός…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ναι, εγώ σέβοµαι, έβαλε και εκείνος,
όµως, πάρα πολλά στοιχεία στις απαντήσεις του…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Επιτρέψτε µου, κύριε
συνάδελφε, να ολοκληρώσω.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Και σας παρακαλώ, δεν θα µου πείτε
σε τρία λεπτά να διακόψω. Μίλησε δεκατρία λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Επιτρέψτε µου. Το ξέ-
ρετε ότι τουλάχιστον δεν αδικώ κανέναν συνάδελφο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ωραία, αυτό επεσήµανα απλώς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ο κύριος Υπουργός

απάντησε σε όσες ερωτήσεις βάλατε. Ελπίζω ότι θα είναι φειδω-
λός στη δευτερολογία του και εσείς έχετε να απαντήσετε σε κά-
ποια από αυτά που σας ανέφερε ο κύριος Υπουργός, ελπίζοντας
ότι δεν θα καταχραστείτε τον χρόνο, για να µπορέσουµε να πάµε
και στην επόµενη ερώτηση, γιατί ήδη έχουµε καθυστερήσει.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ωραία, θα είµαι όσο πιο σύντοµος
µπορώ. Αποκλείεται να µου φτάσουν τα τρία λεπτά, κυρία Πρό-
εδρε. Απλώς ήθελα να σας έχω ενηµερώσει.

Κύριε Υφυπουργέ, τώρα δική σας η απόφαση και δεν είναι
προσωπική µόνο, είναι προφανώς κυβερνητική απόφαση. Εδώ
έχουµε τρεις και η Καρδίτσα τέσσερις µεγάλες καταστροφές,
τρεις φυσικές µεγάλες καταστροφές και την Πάρο σαν το ξεκί-
νηµα του δεύτερου κύµατος πανδηµίας, όχι για το νησί συγκε-
κριµένα, για όλα τα νησιά.

Και έρχεστε σήµερα εδώ, σας έχει δοθεί ευκαιρία στην πραγ-
µατικότητα να διατυπώσετε ένα ελάχιστο ίχνος αυτοκριτικής, να
πείτε ένα ελάχιστο, ότι «ναι, ρε παιδί µου, θα το ξαναδούµε
µήπως έχουµε κάνει λάθος» και εσείς όχι µόνο δεν κάνατε για
µια ακόµη φορά αυτό που οφείλετε να κάνετε απέναντι στους
πολίτες, κύριε Χαρδαλιά, όχι απέναντι σε εµάς, αλλά στο τέλος
ζητάτε και τα ρέστα.

Συγκεκριµένα τώρα, όσον αφορά την Εύβοια, πρέπει να σας
πω, και εγώ µε καλή διάθεση και απολύτως ειλικρινά, ότι αυτά
που είπατε δεν ήταν απάντηση σε εµάς. Μάλιστα, κύριε Χαρδα-
λιά, θα ήθελα να σας πω ότι µάλλον µου έµοιαζαν σαν ένα απο-
λογητικό υπόµνηµα προς εισαγγελέα. Αυτά που είπατε είναι
απαντήσεις προς την Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία και το
Εθνικό Αστεροσκοπείο που µε επίσηµες ανακοινώσεις τους
έχουν τεκµηριώσει και έχουν αποδείξει -όχι εµείς, αλλά αυτοί, οι
αρµόδιες υπηρεσίες επί των ηµερών σας- ότι όλα όσα είπατε για
την Εύβοια είναι παντελώς ψευδή και αναληθή, γιατί και πρό-
γνωση είχατε και τέσσερις µέρες πριν την είχατε, αλλά και γιατί
έκαναν τη δουλειά για µία ακόµη φορά, όπως ξέρουν και όπως
την έκαναν και όλα τα προηγούµενα χρόνια.

Η δική σας τοποθέτηση εκείνο το βράδυ δεν ήταν ότι δεν στεί-
λατε sms, αλλά ότι δεν στείλατε sms εκκένωσης. Είχατε την πρό-
γνωση και είχατε υποχρέωση να στείλετε sms µε το 112, για να
προειδοποιήσετε τους πολίτες να φύγουν από τα επικίνδυνα ση-
µεία και δεν το κάνατε. 

Επίσης, απόδειξη γι’ αυτό που σας λέω -το είπατε και εσείς-
είναι το sms το οποίο στείλατε στα Ιόνια νησιά για τον «Ιανό».
Συγκεκριµένα, εκεί είπατε «Φύγετε από τα επικίνδυνα σηµεία»,
«φύγετε από τα υπόγεια». Δεν στείλατε sms στα Ιόνια νησιά για
τον «Ιανό» που τους ζητούσατε να φύγουν γενικώς, να µπουν σε
µια διαδικασία εκκένωσης των χωριών τους. Αυτό είναι το πρώτο. 

Δεύτερον, έρχοµαι στις Μυκήνες. Κύριε Χαρδαλιά, σας είπα
κάτι, αλλά δεν το προσέξατε, γιατί είχατε ήδη γραπτή την πρω-
τοµιλία σας. Εγώ σας είπα κάτι πολύ συγκεκριµένο. Εγώ πήγα
στις Μυκήνες, αλλά δεν ξέρω αν πήγατε εσείς. Ο περιβάλλον
χώρος, επειδή αποτελείται από χαµηλή βλάστηση, δεν µπορούσε
να προκαλέσει χειρότερη πυρκαγιά στον αρχαιολογικό χώρο από
αυτή που προκάλεσε. Όµως, σας είπα και κάτι πολύ πιο συγκε-
κριµένο. Σας είπα ότι δεν υπήρχε ένα πυροσβεστικό! Και εσείς
αρχίσατε να λέτε για τα tweet στις 6.00’ η ώρα κ.λπ.. Δεν υπήρχε
ούτε ένα πυροσβεστικό όχηµα! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ε, ήρθε λοιπόν η ώρα τώρα, κύριε Χαρδαλιά, γιατί ή το έχετε
ερευνήσει και το αποκρύπτετε και αυτό ή δεν το έχετε ερευνήσει,
διότι δεν σας απασχόλησε, να σας πω γιατί δεν υπήρχε ούτε ένα
πυροσβεστικό όχηµα εκεί που υπήρχε τα προηγούµενα χρόνια.
Διότι φέτος στον Νοµό Αργολίδας κάνατε πενήντα προσλήψεις
εποχικών πυροσβεστών σε αντίθεση µε όλα τα προηγούµενα
χρόνια -και εδώ είναι το στοιχείο που µπορώ να σας το δώσω στη
συνέχεια- που µε βάση την επίσηµη ανακοίνωση της Πυροσβε-
στικής Υπηρεσίας, για πρώτη φορά δεν τοποθετήσατε στον Δήµο
Άργους-Μυκηνών έναν εποχικό πυροσβέστη! Αν υπήρχαν τέσσε-
ρις εποχικοί πυροσβέστες που κατ’ ελάχιστον υπήρχαν τα προ-
ηγούµενα χρόνια, θα υπήρχε στις Μυκήνες πυροσβεστικό όχηµα
που θα είχε προλάβει τη φωτιά στη γέννησή της και δεν θα την
άφηνε να εξαπλωθεί. Διότι βεβαίως έπρεπε να έρθουν τα πυρο-
σβεστικά οχήµατα από χιλιόµετρα µακριά.

Όσον αφορά την Πάρο τώρα -και ξαναλέω ότι όταν µιλάµε για
την Πάρο, στην πραγµατικότητα µιλάµε για την έναρξη του δεύ-
τερου κύµατος πανδηµίας- είπατε το εξής εντυπωσιακό για µένα,
ότι είναι διεθνής πρακτική να µη δίνονται στοιχεία ανά νησί. 

Επίσης, ξέρετε τι κάνατε στη συνέχεια; Ξέρετε τι κάνατε για µία
ακόµα φορά; Εδώ τώρα σε αυτό είπατε την αλήθεια, δώσατε στη
δηµοσιότητα για πρώτη φορά όλα τα συγκλονιστικά, κατά τη
γνώµη µου, στοιχεία -και θα σας πω γιατί το λέω αυτό- µε τα κρού-
σµατα που εντοπίστηκαν, είτε στο νησί είτε σε ανθρώπους που
είχαν πάει για τουρισµό στην Πάρο. Από τα ελάχιστα τεστ, που
προφανώς θα είχατε κάνει και στην Ελλάδα και στο εξωτερικό,
αναφέρατε νούµερα, όπως έντεκα στην Πάρο, τριάντα τρία από
αρχές Αυγούστου, είκοσι τρία και ούτω καθεξής. Αυτά είναι νού-
µερα συγκλονιστικά. Είναι συγκλονιστικοί οι αριθµοί, κύριε Χαρ-
δαλιά, κάτι που ξέρετε εξίσου καλά µε µένα, διότι αυτά τα
στοιχεία, αυτά τα κρούσµατα προέκυψαν σε µια Ελλάδα που κα-
τέγραφε καθηµερινά µέχρι τις αρχές Ιουλίου σχεδόν µηδενικά
κρούσµατα. 

Αυτό για το οποίο σας κατηγορήσαµε είναι το εξής πολύ συγ-
κεκριµένο: Αντί να ειδοποιήσετε αµέσως την κοινωνία, τον πλη-
θυσµό, τους παραθεριστές και να τους πείτε ότι εδώ κάτι δεν
πάει καλά και γι’ αυτό θέλουµε να σας προειδοποιήσουµε να
προσέξετε να κρατήσετε αποστάσεις, ειδικά για την Πάρο και
την Αντίπαρο, και να αποφύγετε καταστάσεις συγχρωτισµού,
εσείς αυτά τα κρατήσατε για σας και βγήκατε στο τέλος και εκ
των υστέρων και ρίξατε µια κατακέφαλη σ’ αυτούς τους ανθρώ-
πους και στην ελληνική κοινωνία, γιατί ήδη το κακό είχε γίνει,
αφού είχαµε ήδη τη διασπορά του κορωνοϊού. 

Όµως, πώς να το κάνετε αυτό, κύριε Χαρδαλιά, αφού θέλατε
να υποστηρίξετε όλη τη θεατρική παράσταση του κ. Μητσοτάκη
στη Σαντορίνη;  

Θέλατε να υποστηρίξετε αποφάσεις, όπως για παράδειγµα την
αύξηση της πληρότητας των πλοίων. Αντί να βάλετε περισσότερα
πλοία, όπως σας έλεγαν οι άνθρωποι της ακτοπλοΐας, εσείς αυ-
ξήσατε τα πρωτόκολλα στο 85%. Γι’ αυτό δεν δώσατε αυτά τα
στοιχεία.

Και απόδειξη ότι δεν είναι διεθνής πρακτική, κύριε Χαρδαλιά –
θα σας καταθέσω ένα ακόµα ντοκουµέντο- είναι το γεγονός ότι
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ήδη τώρα δίνετε στοιχεία ανά νησί. Τώρα, όποιος µπει να δει τα
καθηµερινά στοιχεία του ΕΟΔΥ για τα κρούσµατα δεν θα δει Πε-
ριφερειακή Ενότητα Κυκλάδων. Θα δει Νάξος, Πάρος, Σαντο-
ρίνη, Μύκονος και ούτω καθεξής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συντοµεύετε, κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Θα τελειώσω, κυρία Πρόεδρε. Και θα
τελειώσω χωρίς να αφήσω τίποτα αναπάντητο απ’ αυτά τα, κατά
τη γνώµη µας, πάρα πολύ σοβαρά που ακούσαµε και σήµερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα σας παρακαλούσα,
όµως, να το κάνετε σύντοµα, γιατί έχει ήδη διπλασιαστεί ο χρό-
νος σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ναι, ναι. 
Σας παρακαλώ, λοιπόν, να µε ακούσετε, για να πω κι εγώ στον

επίλογο τα παρακάτω.
Είναι φανερό, κύριε Χαρδαλιά, ότι σήµερα ακολουθήσατε τη

χθεσινή γραµµή του Πρωθυπουργού κ. Μητσοτάκη, ο οποίος
βγήκε και είπε στον ελληνικό λαό πως για ό,τι γίνει από δω και
πέρα µαζί θα φταίµε. Αυτό ήταν το κεντρικό θέµα, αυτή ήταν η
κεντρική ιδέα του χθεσινού διαγγέλµατος του κ. Μητσοτάκη.

Όµως, η αλήθεια είναι πως για ό,τι συµβεί από δω και στο εξής
δεν θα υπάρχει ούτε ευθύνη των πολιτών ούτε ευθύνη της αυτο-
διοίκησης, την οποία την έχετε στοχοποιήσει όχι για εκεί που
πραγµατικά έχει ευθύνες, όπως για παράδειγµα για τα έργα που
έπρεπε να έχουν γίνει στην Καρδίτσα αλλά δεν έχουν γίνει, αλλά
για τα διαχειριστικά σκέλη τέτοιων καταστάσεων που αφορούν
το αντικείµενο της πολιτικής προστασίας.

Ούτε βεβαίως θα έχει ευθύνη η Αντιπολίτευση, κύριε Χαρδα-
λιά, η οποία σας έχει στηρίξει ειδικά στο θέµα της πανδηµίας
κατά πρωτοφανή για τα ελληνικά πολιτικά πράγµατα της χώρας
τρόπο και δεν έχετε αισθανθεί µέχρι τώρα την ανάγκη ούτε εσείς
ούτε ο κ. Μητσοτάκης ούτε κανένα µέλος της Κυβέρνησης να πει
ένα «ευχαριστώ» όχι µόνο στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά
σε όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης για την «πλάτη» που
έχουν βάλει στο θέµα της πανδηµίας.

Κυρίως, όµως, δεν θα φταίµε εµείς και εσείς µαζί και κυρίως
εσείς και ο ελληνικός λαός µαζί, κύριε Χαρδαλιά, γιατί δεν απο-
φάσισε ο ελληνικός λαός στα σχολεία αυτή τη στιγµή να υπάρ-
χουν είκοσι επτά µαθητές σε κάθε τάξη, µαζί µε σας. Δεν
αποφάσισε ο ελληνικός λαός έξι µήνες πανδηµία στη χώρα και
να µην έχουν ενισχυθεί τα µέσα µαζικής µεταφοράς και να συ-
νωστίζεται ο ελληνικός λαός και οι Έλληνες πολίτες, οι εργαζό-
µενοι, όσοι τα έχουν ανάγκη και να κρέµονται σαν τα σταφύλια,
σαν τα τσαµπιά καθηµερινά.

Επίσης, δεν αποφάσισε ο ελληνικός λαός µαζί σας να αφήσετε
ανοχύρωτο ουσιαστικά το Εθνικό Σύστηµα Υγείας όλο αυτό το
διάστηµα και να φτάνουν γιατροί, όπως στο Κρατικό της Νίκαιας,
να υποβάλουν παραιτήσεις προχθές και να µας λένε οι άνθρωποι
όταν πήγαµε εκεί, γιατί αισθάνθηκαν την ανάγκη, «Εµείς δεν παί-
ζουµε κανένα πολιτικό παιχνίδι και, αν θέλετε να σας πούµε και
την αλήθεια, εµείς τον κ. Μητσοτάκη ψηφίσαµε». Αυτοί παραιτή-
θηκαν προχθές στο Κρατικό της Νίκαιας.

Και να σας πω και κάτι τελευταίο, κύριε συνάδελφε και κλείνω
µ’ αυτό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ. Έχετε πάει στα οκτώµισι λεπτά. Σας παρακαλώ πολύ.
Κανείς Βουλευτής δεν µίλησε τόσο πολύ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κλείνω µ’ αυτό, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ. Πρέπει να κλείσετε…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, µίλησε δεκατρία

λεπτά ο Υπουργός, θα ολοκληρώσω την τοποθέτησή µου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Όχι, σας παρακαλώ.

Έχετε τρία λεπτά χρόνο και είναι οκτώµισι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ένα λεπτό θέλω ακόµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Του κάνατε άπειρες

ερωτήσεις, σας απάντησε και παρακαλώ πολύ να εστιάσετε σ’
αυτό που θέλετε να πείτε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ο κ. Χαρδαλιάς δεν έχει πρόβληµα,
όπως δεν είχα κι εγώ.

Θα σας πω ένα τελευταίο, λοιπόν, κύριε Χαρδαλιά. Εµείς δεν

δώσαµε µαζί µε σας το δικαίωµα στον κ. Μαρκουλάκη να βγαίνει
και να γράφει δηµοσίως στον ελληνικό λαό ότι ευχαριστεί τον
Πρωθυπουργό και την Υπουργό Πολιτισµού γιατί παραβίασαν τις
εντολές των υγειονοµικών και του έκαναν το θέληµά του, ούτε
πήγαµε µαζί µε τον κ. Κουµουτσάκο να πάρουµε τη Θεία Κοινω-
νία µπροστά στα φλας των φωτογράφων ούτε µαζί µε σας, κύριε
Χαρδαλιά, σκύψαµε στο ράσο του ιερέα χωρίς µάσκα µπροστά
στις κάµερες. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, δεν έχουµε ούτε θα έχουµε µαζί την ευθύνη
για ό,τι γίνει από δω και πέρα, γιατί όπως λένε και οι γιατροί και
οι ειδικοί, κύριε Χαρδαλιά, µε τις αποφάσεις σας έχετε φέρει την
πανδηµία δύο µήνες πριν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
ευχαριστώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: … και αυτά που συµβαίνουν τώρα
στη χώρα αναµένονταν να συµβούν µετά από δύο µήνες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Και αυτά που θα συµβούν, λοιπόν,
από δω και στο εξής θα είναι αποκλειστικά δική σας ευθύνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε. 

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι όταν γίνεται µία παρατήρηση
από το Προεδρείο, δεν γίνεται κακόβουλα ούτε γίνεται γιατί θέλω
να µειώσω τον χρόνο, προσωπικά εγώ τουλάχιστον, των Βουλευ-
τών. Υπάρχει µία διαδικασία…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δεν µπορεί να διακόπτετε τον Βου-
λευτή τέσσερις φορές και τον Υπουργό ούτε µία φορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε,
ακούστε µε, σας παρακαλώ πάρα πολύ. Επιτρέψτε µου να ολο-
κληρώσω. Είστε παλιός κοινοβουλευτικός και γνωρίζετε τη δια-
δικασία. Κάνατε έναν πολύ µεγάλο αριθµό ερωτήσεων στον
κύριο Υπουργό και του επιτράπηκε να σας απαντήσει σε όλες τις
ερωτήσεις. Ελπίζω ότι θα είναι φειδωλός στη δευτερολογία του
και δεν θα ξεπεράσει τον χρόνο του, γιατί υπάρχει και άλλος συ-
νάδελφος ο οποίος περιµένει να γίνει η ερώτησή του. Δεν µπορεί
κάποιοι να εξαντλούν έναν πολύ µεγάλο χρόνο και οι υπόλοιποι
να µιλούν κανονικά στον χρόνο τους. Πώς θα γίνει δηλαδή;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Να µην είχε µιλήσει δεκατρία λεπτά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ας µην του κάνατε

τόσες ερωτήσεις, κύριε συνάδελφε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Κύριε Ραγκούση, τρεις ερωτήσεις µου κάνατε για τρία ση-
µαντικά ζητήµατα και είναι, αν θέλετε, και ένδειξη της αµηχανίας
για τις απαντήσεις που δώσαµε, ότι ουσιαστικά προσπαθείτε να
µετατρέψετε την ερώτησή σας σε γενική συζήτηση για τα ζητή-
µατα της πανδηµίας.

Όχι, κύριε Ραγκούση, θα µείνουµε σε αυτά για τα οποία µας
κάνατε ερώτηση, για τρία σηµαντικά δεδοµένα και για τη ρήση
σας ότι ο µηχανισµός της Πολιτικής Προστασίας, µε βάση τα
αίολα επιχειρήµατα -τα οποία έχετε καταγράψει, τα οποία νοµίζω
ότι ένα προς ένα τα αποδοµήσαµε µε τα στοιχεία που καταθέ-
σαµε- αποδεικνύουν ότι έχει καταρρεύσει ο µηχανισµός Πολιτι-
κής Προστασίας. Αυτό λέτε, κύριε Ραγκούση. 

Λέτε και γράφετε στην ερώτηση ότι έχει καταρρεύσει ο µηχα-
νισµός της Πολιτικής Προστασίας. Το λέτε εσείς, εκπροσωπών-
τας µία συγκεκριµένη παράταξη. Ποιος µηχανισµός έχει
καταρρεύσει, κύριε Ραγκούση; Έχει καταρρεύσει η Πολιτική
Προστασία της χώρας;

Η Πολιτική Προστασία είναι αυτή που κρατάει όρθια τη χώρα
όλους αυτούς τους µήνες απέναντι σε πυρκαγιές, σε πληµµύρες,
σε σεισµούς, σε καταποντισµούς, στην ίδια την πανδηµία.

Είναι αυτή η Πολιτική Προστασία, κύριε Ραγκούση, που σε
χρόνο-ρεκόρ εκπόνησε πέντε γενικά σχέδια αντιµετώπισης εκτά-
κτων αναγκών, το γενικό σχέδιο «ΙΟΛΑΟΣ» για την αντιµετώπιση
των αναγκών από τις πυρκαγιές, το γενικό σχέδιο «ΔΑΡΔΑΝΟΣ»
για την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών από πληµµυρικά φαινό-
µενα, το πρώτο σχέδιο που φτιάχτηκε στη χώρα, το γενικό σχέ-
διο «ΕΓΚΕΛΑΔΟΣ» για την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών από
σεισµούς, το σχέδιο «ΤΑΛΩΣ» για την αντιµετώπιση εκτάκτων
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αναγκών ακόµα και για τη διαχείριση εκδήλωσης ηφαιστειακής
δραστηριότητας, το γενικό σχέδιο για την πανδηµία και άλλα δύο
σχέδια για τη διαχείριση τεχνολογικών καταστροφών. Ολοκλή-
ρωσε όλα αυτά τα πρότυπα σχέδια για τους ΟΤΑ της χώρας, για
την αντιµετώπιση εκτάκτων αναγκών.

Είναι αυτή η Πολιτική Προστασία, κύριε Ραγκούση, και εσείς
ως έµπειρος κοινοβουλευτικός θα έπρεπε να το ξέρετε, που ολο-
κλήρωσε και λειτούργησε αυτό το περίφηµο 112 που εσείς επι-
καλείστε όλους αυτούς τους µήνες, το οποίο δέχτηκε τρία
εκατοµµύρια εξακόσιες εξήντα έξι χιλιάδες εκατόν τριάντα επτά
κλήσεις και τριάντα τρεις χιλιάδες τριακόσια ογδόντα επτά SMS.
Διαχειρίστηκε τον τελευταίο χρόνο εβδοµήντα επτά χιλιάδες τέσ-
σερα συµβάντα, ενεργοποιώντας σε χρόνο - ρεκόρ το πολυπό-
θητο αυτό e-mail, ώστε ο γεωεντοπισµός του πολίτη να µπορεί
να γίνεται όχι σε επίπεδο περιοχής, αλλά σηµείου, µε ό,τι αυτό
σηµαίνει για τη ζωή του καλούντος και την αµεσότητα και την
ακρίβεια της παρέµβασης των σωστικών συνεργείων. 

Η Πολιτική Προστασία, που εσείς λέτε ότι έχετε καταρρεύσει,
κύριε Ραγκούση, είναι αυτή που εξασφάλισε από ευρωπαϊκούς
πόρους -και όχι από τον κρατικό κορβανά- 129 εκατοµµύρια για
την ανανέωση του εξοπλισµού του Πυροσβεστικού Σώµατος µε
εννιακόσια δώδεκα πυροσβεστικά οχήµατα -θα τα δείτε στην
επόµενη διετία-, εκατόν εβδοµήντα πέντε εκατοµµύρια ευρώ για
τον εξοπλισµό των εµπλεκόµενων φορέων, της ΕΛΑΣ, του Λιµε-
νικού, του ΕΚΑΒ, των Ενόπλων Δυνάµεων, των εθελοντικών µας
οµάδων, εκατόν δύο εκατοµµύρια για µηχανήµατα έργου της Πο-
λιτικής Προστασίας για όλους τους δήµους και όλες τις περιφέ-
ρειες της χώρας -από την εµπειρία σας ξέρετε τα τεράστια
ελλείµµατα δεκαετιών που έχουν οι οργανισµοί τοπικής αυτοδι-
οίκησης- και 750 και πλέον εκατοµµύρια για την ανανέωση και
ενίσχυση του εναέριου στόλου πυρόσβεσης της πατρίδας µας. 

Είναι αυτή η Πολιτική Προστασία, που µέσα σε τέσσερις µήνες
και εν µέσω παγκόσµιας πανδηµίας ολοκλήρωσε µελέτες εφαρ-
µογής - βιωσιµότητας και τεχνικές µελέτες για την κατασκευή µε
ΣΔΙΤ δεκατριών υπερσύγχρονων αναγκαίων περιφερειακών κέν-
τρων επιχειρήσεων, έργο που πήρε έγκριση τις προηγούµενες
ηµέρες από τη διυπουργική επιτροπή, κέντρα που θωρακίζουν
τη χώρα και θα παραδοθούν έως το τέλος του 2022.

Είναι αυτή η Πολιτική Προστασία που κατηγορείτε ότι κατέρ-
ρευσε, κύριε Ραγκούση, που εκπόνησε το πρόγραµµα «ΑΣΠΙΔΑ»,
που κατασκεύασε ένα από τα πλέον σύγχρονα κέντρα επιχειρή-
σεων και διοικητήριο -το οποίο καλό είναι κάποια στιγµή όλοι όσοι
ασχολείστε µε τα ζητήµατα πολιτικής προστασίας να το επισκε-
φθείτε, να έρθετε, να σας ενηµερώσουµε, να συνεργαστούµε- και
που θα παραδώσει τέσσερα ακόµη υπερσύγχρονα κέντρα µέχρι
το τέλος του 2021: το Κέντρο Αντιµετώπισης Υγειονοµικών Κινδύ-
νων, το Κέντρο Πρόληψης και Αντιµετώπισης Φυσικών Καταστρο-
φών, το Κέντρο Ελέγχου Κρίσιµων Υποδοµών και –επιτέλους- το
Διυπουργικό Κέντρο Ενηµέρωσης και Διαχείρισης Κρίσεων.

Είναι αυτή η Πολιτική Προστασία, για να έρθω σε αυτά που κα-
ταγγέλλετε, που από την 1η Ιουλίου έχει οργανώσει έναν µοναδικό
µηχανισµό διακοσίων ογδόντα και πλέον στελεχών του Πυροσβε-
στικού Σώµατος, της ΕΛΑΣ, των Ενόπλων Δυνάµεων, του ΕΟΔΥ,
στις είκοσι επτά πύλες εισόδου της χώρας και έχει πραγµατοποι-
ήσει τετρακόσιες δεκαέξι χιλιάδες εκατόν ενενήντα δειγµατολη-
ψίες σε τρία εκατοµµύρια πεντακόσιες εβδοµήντα οκτώ χιλιάδες
επιβάτες στα αεροδρόµια, εκατόν δέκα χιλιάδες τετρακόσιες
τριάντα έξι δειγµατοληψίες σε τετρακόσιες εξήντα έξι χιλιάδες ει-
σερχοµένους στα χερσαία σύνορά µας, είκοσι έξι χιλιάδες ενε-
νήντα οκτώ δειγµατοληψίες σε εκατόν ογδόντα δύο χιλιάδες
επισκέπτες στα λιµάνια µας. Και αυτά είναι στοιχεία που δεν αµ-
φισβητούνται.

Γιατί είναι αυτή η Πολιτική Προστασία που –προσέξτε- έχει ιχνη-
λατήσει από την αρχή της κρίσης δεκατέσσερις χιλιάδες επτακό-
σια πενήντα ένα κρούσµατα και τριάντα χιλιάδες εννιακόσιες δύο
high risk επαφές τους, θέτοντάς τους σε αποµόνωση και εξασφα-
λίζοντας καθηµερινούς όρους ελέγχου της αποµόνωσης αυτής. 

Διότι είναι αυτή η Πολιτική Προστασία, κύριε Ραγκούση, που
από την 1η Ιουλίου επεξεργάστηκε 4.123.000 plf µαζί µε την οµάδα
του συστήµατος «ΕVA» και τον έγκριτο, εξαιρετικό επιστήµονα κ.
Δρακόπουλο και τσέκαρε έναν προς έναν τους κωδικούς τους σ’

όλα τα αεροδρόµια της χώρας, συντονίζοντας τις δειγµατοληψίες
και ολοκληρώνοντας την αποστολή εκατοντάδων χιλιάδων δειγ-
µάτων καθηµερινά σε πάνω από 22 εργαστήρια σ’ όλη τη χώρα,
εξασφαλίζοντας µέσο όρο χρόνου απάντησης στα τεστ τις 26
ώρες από τη λήψη των δειγµάτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, πρέπει
να κλείσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Διότι είναι αυτή η Πολιτική Προστασία που συντονίζει και
συνεργάζεται µε τη διυπουργική µονάδα ελέγχου της αγοράς του
Υπουργείου Ανάπτυξης, την Εθνική Αρχή Διαφάνειας, την ΕΛΑΣ,
το Λιµενικό, τις υπηρεσίες των περιφερειών, το Σώµα Επιθεώρη-
σης Εργασίας για την πραγµατοποίηση από την 1η Ιουλίου που
ανοίξαµε τον τουρισµό τριακοσίων δεκαέξι χιλιάδων διακοσίων σα-
ράντα έξι ελέγχων τήρησης των µέτρων για όλη τη χώρα. 

Διότι είναι αυτή η Πολιτική Προστασία που φέτος, το 2020 -και
θέλω να µείνω σ’ αυτό γιατί µας κατηγορήσατε για τις Μυκήνες-
από την έναρξη της αντιπυρικής περιόδου την 1η Μαΐου και έως
τις 31 Αυγούστου καταγράφει µοναδικά αποτελέσµατα και ρεκόρ
στην ιστορία πυρόσβεσης στη χώρα µας. 

Σας αναφέρω πολύ σύντοµα ότι ενώ εσείς το 2018 για την ίδια
περίοδο σε σύνολο δυο χιλιάδων εξακοσίων πυρκαγιών είχατε
απώλειες εβδοµήνα έξι χιλιάδων εκατόν ενενήντα στρεµµάτων δα-
σικών εκτάσεων, από τα οποία τα σαράντα έξι χιλιάδες στρέµµατα
ήταν συµπαγές δάσος, φέτος, το 2020, την ίδια περίοδο σε τέσ-
σερις χιλιάδες εκατόν πενήντα µία πυρκαγιές, δηλαδή χίλιες πεν-
τακόσιες είκοσι τρεις φωτιές παραπάνω, αύξηση 57%, είχαµε
απώλειες πενήντα οκτώ στρεµµάτων, δηλαδή είχαµε µείωση 22%,
από τα οποία –προσέξτε- µόλις δύο χιλιάδες εκατόν εξήντα ήταν
τα στρέµµατα συµπαγούς δάσους που χάσαµε. Εσείς δύο χιλιά-
δες εξακόσιες είκοσι οκτώ φωτιές, εµείς τέσσερις χιλιάδες εκατόν
πενήντα µία. Εσείς εβδοµήντα έξι χιλιάδες στρέµµατα δασικής
έκτασης, εµείς πενήντα οκτώ χιλιάδες. Εσείς σαράντα έξι χιλιάδες
στρέµµατα συµπαγούς δάσους, εµείς δύο χιλιάδες.

Τελειώνοντας, θα πω ότι δεν είναι αυτή µια Πολιτική Προστασία
προς κατάρρευση, κύριε Ραγκούση. Αυτή είναι η Πολιτική Προ-
στασία που οι άντρες και οι γυναίκες των φορέων που την απαρ-
τίζουν ποτέ δεν κατέρρευσαν, ποτέ δεν δείλιασαν και ποτέ δεν
φοβήθηκαν, άντρες και γυναίκες της Πυροσβεστικής, της Αστυ-
νοµίας, του Λιµενικού Σώµατος, του ΕΚΑΒ, των Ενόπλων Δυνά-
µεών µας, των εθελοντών µας, των µονάδων του ΕΟΔΥ που µήνες
τώρα στέκονται αγέρωχοι, στέκονται ακούραστοι νυχθηµερόν
µπροστά σε φλόγες, σε χειµάρρους, σε σεισµούς, ορθώνουν τοίχο
απέναντι σ’ αυτόν τον ύπουλο αόρατο εχθρό, µια παγκόσµια παν-
δηµία και βρίσκονται δίπλα σε κάθε µα κάθε πολίτη. Είναι αυτή η
Πολιτική Προστασία που στο βιβλίο των γεγονότων των τελευ-
ταίων µηνών στην πατρίδα µας θα έχει το δικό της µοναδικό κε-
φάλαιο ευθύνης, συνέπειας, αποτελέσµατος και αυταπάρνησης,
σ’ ένα βιβλίο που οι αναφορές σε εσάς θα καταγράφουν µεµψι-
µοιρία, µικροκοµµατισµό, λαϊκισµό, αλλά και µια µοναδική, πρω-
τόγνωρη άγνοια και απουσία κάθε διάθεσης να διδαχθείτε από τα
λάθη σας και να αντιληφθείτε ότι η ασφάλεια των πολιτών είναι
βαθιά πατριωτική ευθύνη και όχι πεδίο των οποιωνδήποτε µικρο-
πολιτικών προσεγγίσεων και αντιπαραθέσεων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Υπουργέ.

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 1049/20-9-2020 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Γεωργίου Καµίνη προς τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη, µε θέµα: «Λειτουργία κρατικού µηχανισµού κατά τις
πρόσφατες καταστροφές από τον κυκλώνα «Ιανό»».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Νικόλαος Χαρδαλιάς.

Κύριε Καµίνη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύξετε
την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Πρώτα απ’ όλα θα ήθελα να µου εξηγήσει ο κ. Χαρδαλιάς αν

άκουσα καλά. Αναφέρθηκε στις προβλέψεις της ΕΜΥ. Αν κατά-
λαβα καλά, υπήρξαν ανακρίβειες στις προβλέψεις και επίσης και
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για το Αστεροσκοπείο. Αυτό ισχύει; Αν ισχύει, τι έχει κάνει το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη για να αντιµετωπίσει αυτό το
πάρα πολύ σοβαρό φαινόµενο; 

Δεύτερον, γιατί δεν υπάρχει ακόµα περιφερειακός συντονι-
στής στα Ιόνια νησιά; Τι γίνεται µε τα περιφερειακά επιχειρη-
σιακά κέντρα, τα οποία µας είχατε εξαγγείλει εδώ πέρα και τα
οποία νοµοθετήσατε; 

Επιµένω σ’ αυτά τα ζητήµατα, κυρία Πρόεδρε, γιατί θέλουµε
να κάνουµε µια εποικοδοµητική αντιπολίτευση. Εδώ παρακολού-
θησα έναν κανονικό καυγά επί παντός επιστητού. 

Εγώ έτυχε και επισκέφτηκα τα Ιόνια Νησιά, την Κεφαλλονιά και
την Ιθάκη που επλήγησαν. Σχετικά µε την Καρδίτσα και τη Φθιώτιδα
και τις άλλες περιοχές, πήγε κλιµάκιο του Κινήµατος Αλλαγής,
πήγε και η ίδια η Πρόεδρος. Αναφέρθηκε χθες ο κ. Κεγκέρογλου
πάρα πολύ λεπτοµερώς.

Τι είδα στην Κεφαλονιά και στην Ιθάκη; Είδα την Αγία Ευφηµία
ουσιαστικά να έχει καταστραφεί, την είδα γεµάτη λάσπες και πέ-
τρες και αυτό ήταν µια καταστροφή η οποία ήδη είχε εξαγγελθεί,
γιατί το ξέρετε ότι είχαν γίνει πληµµύρες το 2019 και όλο αυτό
το διάστηµα ουσιαστικά δεν έγινε τίποτα. Η Αγία Ευφηµία είναι
ανοχύρωτη και είναι ανοχύρωτη και για το επόµενο πλήγµα που
θα δεχθεί. Είναι τέτοιο το γεωγραφικό ανάγλυφο, είναι τέτοια τα
λάθη που έχουν γίνει µε τις ανεµογεννήτριες, ούτως ώστε η Αγία
Ευφηµία θα έχει πάρα πολύ σοβαρό πρόβληµα. Και υπάρχουν
ζητήµατα τα οποία σας αφορούν άµεσα, παρ’ όλο που δεν
άπτονται άµεσα του Υπουργείου σας.

Το ξέρετε ότι στον Δήµο της Ιθάκης υπάρχει µόνο ένα ασθε-
νοφόρο, το οποίο όταν χρειαστεί να κάνει διακοµιδή στην Πάτρα
ή αλλού χρησιµοποιούν τη νεκροφόρα; Το ξέρετε ότι στην Αγία
Ευφηµία, που είχε τη φαεινή ιδέα ο ΣΥΡΙΖΑ να σπάσει τον Δήµο
της Κεφαλλονιάς στα τρία, στον Δήµο Σάµης υπάρχει ουσιαστικά
µόνο ένας τοπογράφος σε ολόκληρο τµήµα µηχανικών και οι άν-
θρωποι δεν ξέρουν τι να κάνουν;

Κύριε Υπουργέ, θέλω να ακούσω τις απαντήσεις σας πάνω στα
ζητήµατα της νοµοθεσίας, της εφαρµογής που σας ανέφερα
σχετικά µε τις περιφερειακές υπηρεσίες της Πολιτικής Προστα-
σίας και στη συνέχεια θα αναφερθούµε διεξοδικότερα στο τι πρέ-
πει να γίνει στην Κεφαλλονιά και στην Ιθάκη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
συνάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Ελπίζω να απαντήσετε συγκε-
κριµένα στις ερωτήσεις που σας έχει κάνει, σας παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Πάντα απαντώ στις ερωτήσεις που µου κάνουν. Απλώς
όταν είναι πολλές χρειάζοµαι λίγο χρόνο παραπάνω -το καταλα-
βαίνετε και εσείς-, πόσο µάλλον όταν είναι από τον κ. Καµίνη που
έχουµε συλλειτουργήσει στην αυτοδιοίκηση και πραγµατικά πι-
στεύω ότι κάθε ερώτηση που κάνει, είτε επίκαιρη, είτε άλλη ερώ-
τηση είναι το αποτέλεσµα πραγµατικής αγωνίας και ανησυχίας
για όσα συµβαίνουν.

Ναι, είναι αλήθεια, κύριε Καµίνη, ότι το Αστεροσκοπείο, ο ευ-
ρωπαϊκός µηχανισµός και η ΕΜΥ δεν µπόρεσαν να προβλέψουν
την έκταση του συγκεκριµένου φαινοµένου. Δεν µεµφόµαστε το
επιστηµονικό µας προσωπικό και τα στελέχη µας για κάτι τέτοιο,
γιατί αντιλαµβάνεστε ότι η κλιµατική αλλαγή µάς έχει φέρει αν-
τιµέτωπους µε πρωτόγνωρες καταστάσεις που και εκείνοι προ-
σπαθούν να τις αποκωδικοποιήσουν, να τις κατηγοριοποιήσουν.

Εγώ προσωπικά µέµφοµαι την προσπάθεια που έγινε αµέσως
µετά το συµβάν να παρουσιαστεί ότι είχαµε ειδοποιηθεί. Εµείς ξε-
κάθαρα -το αποδείξαµε κιόλας µε τα έγγραφα που κατέθεσα- εί-
χαµε ειδοποιηθεί για ισχυρές βροχοπτώσεις, όχι για ακραία
φαινόµενα και ήταν λογικό παρά ταύτα να µην µπορούσαµε να κά-
νουµε πράγµατα, τα οποία τα κάναµε στην περίπτωση του «Ιανού».
Άλλωστε η σχετική µου δήλωση ότι αν είχαµε άλλη πρόβλεψη θα
τα κάναµε διαφορετικά, νοµίζω ότι από την πρώτη στιγµή λέει τα
πάντα.

Για το θέµα των περιφερειακών επιχειρησιακών κέντρων σάς
απάντησα. Έχει υπογραφεί ήδη διυπουργική την προηγούµενη
εβδοµάδα. Το περιφερειακό επιχειρησιακό κέντρο των Ιονίων
Νήσων θα γίνει στη Λευκάδα. Ο λόγος που γίνεται στη Λευκάδα
είναι γιατί υπάρχει ζήτηµα κεντροβαρικότητας, αλλά και λόγω της

δυνατότητας που µας δίνει µέσα από την χερσαία σύνδεση µε την
Ηπειρωτική Ελλάδα έχει όλα τα κριτήρια για να µπορέσει να γίνει
εκεί.

Από εκεί και πέρα, προφανώς υπάρχουν κάποιες δυσκολίες στο
να οριστεί περιφερειακός συντονιστής. Νοµίζω ότι σε όλα τα νη-
σιωτικά συµπλέγµατα υπάρχει αυτή η δυσκολία, διότι ο συντονι-
στής θα πρέπει να βρίσκεται παντού και πρέπει να έχει τα µέσα.
Νοµίζω όµως πως είναι ένα θέµα -από ό,τι ενηµερώθηκα και από
την περιφερειάρχη, η οποία το παρακολουθεί στενά και έχουµε
µια εξαιρετική συνεργασία- το οποίο θα λήξει µέσα στις επόµενες
ηµέρες.

Σε σχέση µε αυτά τα οποία λέτε που αφορούν την Κεφαλλονιά
και την Ιθάκη, έρχοµαι να επιβεβαιώσω τις χρόνιες παθογένειες
και αρρυθµίες, οι οποίες ταλαιπωρούν σε σχέση µε τα έργα τα
οποία θα έπρεπε να έχουν γίνει και τις αποφάσεις που πάρθηκαν
για το σπάσιµο του νησιού και τα οποία δυστυχώς βιώνει αυτήν τη
στιγµή το πολύ όµορφο νησί της Κεφαλονιάς. Προσωπικά βρέ-
θηκα εκεί. Την Παρασκευή τελείωσε το φαινόµενο. Το Σάββατο το
µεσηµέρι ήµουν εκεί. Βρέθηκα µε τους δηµάρχους. Καταγράψαµε
τα πάντα. Όσον αφορά τις πρώτες ανάγκες σε γεννήτριες που
χρειάστηκαν, µέσα σε δώδεκα ώρες είχαν τριάντα τρεις γεννή-
τριες, οι οποίες µοιράστηκαν στους δήµους για να µπορέσουµε
να τους βοηθήσουµε. Προφανώς και υπάρχουν ζητήµατα τα οποία
ορθά επισηµαίνετε. Είµαι γνώστης όλων αυτών που λέτε.

Το ζήτηµα είναι το εξής: Έκανε ο µηχανισµός Πολιτικής Προ-
στασίας αυτά που έπρεπε προληπτικά και µε βάση το πρωτόκολλό
του σε σχέση µε το συµβάν καθαυτό; 

Σας διαβεβαιώνω και µπορούν να σας διαβεβαιώσουν και οι ίδιοι
οι δήµαρχοι και ο αντιπεριφερειάρχης, ότι από την πρώτη στιγµή
ακολουθήσαµε όλα τα πρωτόκολλα. Στείλαµε αεροµεταφερόµε-
νες µονάδες στην Ιθάκη και την Κεφαλονιά. Ενεργοποιήσαµε
όλους τους µηχανισµούς από την πρώτη στιγµή. Η επαφή µας
ήταν καθ’ όλη τη διάρκεια της νύχτας. Προφανώς και ήταν µια
εξαιρετικά δύσκολη κατάσταση, αλλά απόδειξη ότι ο µηχανισµός
ήταν έτοιµος είναι ότι στην περιοχή της Κεφαλονιάς και της Ιθάκης
γίνανε πάνω από εβδοµήντα έξι διασώσεις και απεγκλωβισµοί αν-
θρώπων που πραγµατικά κινδύνεψε η ζωή τους, κύριε Καµίνη. Ει-
δικά στην Αγία Ευφηµία ζήσαµε ένα θρίλερ στις πέντε η ώρα της
Παρασκευής µε εκείνους τους ηλικιωµένους ανθρώπους που βρί-
σκονταν εγκλωβισµένοι. Δεν υπήρχε πρόσβαση για να µπορέ-
σουµε να τους απεγκλωβίσουµε. Οι δύο από αυτούς λόγω του ότι
βρίσκονταν πολλές ώρες µέσα στο νερό ήταν στα όρια της υπο-
θερµίας. 

Παρά ταύτα ο µηχανισµός κινητοποιήθηκε. Δεν θρηνήσαµε κα-
νέναν νεκρό σε µια δύσκολη κατάσταση. Μικρές αρρυθµίες οι
οποίες µπορεί να καταγράφηκαν δεν έρχονται να επιβεβαιώσουν
το ότι ο µηχανισµός δεν ήταν έτοιµος. Δεν είναι κάτι το οποίο το
λέω εγώ. Νοµίζω ότι οι ίδιοι οι δήµαρχοι, ο ίδιος ο αντιπεριφερει-
άρχης και όλοι όσοι εµπλέκονται µπορούν να το επιβεβαιώσουν.
Προφανώς σε κάθε διαχείριση κρίσης υπάρχουν µικρά ζητήµατα
τα οποία πρέπει να τα σταθµίζουµε, πρέπει να τα κατηγοριοποι-
ούµε. Πρέπει να πατάµε στο να γινόµαστε καλύτεροι. 

Η Κεφαλονιά αντιµετωπίζει τεράστια προβλήµατα. Τα Ιόνια
Νησιά αντιµετωπίζουν τεράστια προβλήµατα. Υπάρχει ένα τερά-
στιο ζήτηµα µε το θέµα των αντιπληµµυρικών έργων. Σας θυµίζω
ότι σε αυτήν εδώ την Αίθουσα ψηφίστηκε ο ν.4662, µε τις όποιες
ενστάσεις εκ µέρους σας, ο οποίος όµως ανοίγει τον δρόµο στο
να µπορέσουν και οι δήµαρχοι και οι περιφερειάρχες µε πιο γρή-
γορες διαδικασίες να µην χάνονται στη γραφειοκρατία των µηχα-
νισµών και των αδειοδοτήσεων, έτσι ώστε για σηµαντικά έργα
αντιπληµµυρικά, καθαρισµών και άλλα που άπτονται της Πολιτικής
Προστασίας, να προχωράνε µε γρήγορους ρυθµούς. 

Αυτά, αγαπητέ κύριε Καµίνη, τα έχουµε ξαναζήσει στις επιτρο-
πές της ΚΕΔΕ και παντού. Τις χρόνιες παθογένειες και τις αρρυθ-
µίες που έχει το ελληνικό κράτος επί δεκαετίες, προσπαθούµε να
τις τακτοποιήσουµε, να τις οριοθετήσουµε. Πιστέψτε µε, έχουµε
κάνει άλµατα στην κατεύθυνση αυτή τους τελευταίους µήνες που
προσπαθούµε να βάλουµε µια τάξη στα ζητήµατα αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε Υπουρ-
γέ. 

Κύριε Καµίνη, έχετε τον λόγο.

18944 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Συγκρατώ αυτά που είπατε για τις χρό-
νιες παθογένειες. Είµαστε και οι δύο πρώην δήµαρχοι και έχουµε
τεράστια εµπειρία, οπότε είναι ευκαιρία εδώ στην Αίθουσα αυτή
να λεχθεί εκ προοιµίου ότι τα νοµοσχέδια που έχει ανακοινώσει η
Κυβέρνηση αυτή τη στιγµή ότι επεξεργάζεται, το ένα για τις προ-
µήθειες και τους διαγωνισµούς του δηµοσίου και το άλλο για την
τοπική αυτοδιοίκηση, θα είναι νοµοσχέδια τέτοια που επιτέλους
θα δίνουν µία λύση σε αυτά τα χρόνια ζητήµατα. Δεν είναι δυνα-
τόν, δεν είναι νοητό, να έχουµε έναν δήµο ο οποίος να έχει µια
ολόκληρη τεχνική υπηρεσία που να στελεχώνεται µόνο από έναν
τοπογράφο. 

Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα που έχετε, κύριε Υπουργέ, για
την αποκατάσταση των ζηµιών στην Κεφαλλονιά και στην Ιθάκη;
Γιατί, ενώ στείλατε µηνύµατα στα κινητά των πολιτών δεν φροντί-
σατε να κινητοποιήσετε τον ΔΕΔΔΗΕ, ώστε να έχουν πάει ήδη
πρόσθετα συνεργεία, που ξέρετε ότι χρειάζονται, για να µπορέ-
σουν αµέσως να αρχίσουν να δουλεύουν; Δεν µου απαντήσατε
γιατί υπήρξε αυτή η αδράνεια της περιφέρειας επί έναν χρόνο
στην Αγία Ευφηµία να προβεί στα απαραίτητα αντιπληµµυρικά
έργα. Αυτό ήταν µία προεξαγγελθείσα καταστροφή. Η ευρύτερη
περιοχή της Αγίας Ευφηµίας έχει κηρυχθεί σε κατάσταση ανάγκης
ήδη από την προηγούµενη χρονιά και λήγει τον Οκτώβριο. Ελπίζω
να ανανεωθεί αυτό, αλλά αυτή τη φορά να έχει και ένα πολύ συγ-
κεκριµένο αντίκρισµα. 

Το λιµάνι στην Ιθάκη, στο Κιόνι και στις Φρίκες και στην Κεφαλ-
λονιά στην Αγία Ευφηµία, στο Φισκάρδο και στην Άσσο πρέπει να
καθαριστούν αµέσως και σε βάθος. Στο Κιόνι θα πρέπει να γίνουν
οι απαραίτητες παρεµβάσεις ώστε ο οικισµός να είναι και πάλι
προσβάσιµος. Το ίδιο και για το παραλιακό µέτωπο στις Φρίκες.
Τέλος, η εµπειρία µάς έχει δείξει κάτι πάρα πολύ συγκεκριµένο.
Χωρίς ηλεκτρικό ρεύµα αυτόµατα κόβεται το σταθερό τηλέφωνο.
Επίσης η κινητή τηλεφωνία υπολειτουργεί σοβαρά. Έτσι είναι αδύ-
νατος ο οποιοσδήποτε συντονισµός του κρατικού µηχανισµού. 

Θα πρέπει λοιπόν, οι εταιρείες κινητής τηλεφωνίας να υποχρε-
ωθούν, ώστε οι αναµεταδότες τους να εκπέµπουν και χωρίς ρεύµα
για ένα σχετικά ικανοποιητικό διάστηµα. Αυτό πρέπει να τους το
επιβάλλετε, γιατί το ξέρετε ότι το κινητό είναι ουσιαστικά ο µηχα-
νισµός του κάθε δηµάρχου και του κάθε περιφερειάρχη και του
κάθε συντονιστή για να µπορέσει να κάνει τη δουλειά του. 

Επίσης, υπάρχουν αδιάθετοι πόροι από το ΕΣΠΑ και στην Περι-
φέρεια Ιονίου, που µπορούν να µοχλευτούν και να χρησιµοποι-
ηθούν για τα έργα, ειδικά στην περιοχή της Αγίας Ευφηµίας, όπου
θα πρέπει να γίνει ο περιφερειακός δρόµος και να συνδυαστεί και
µε τα αντιπληµµυρικά έργα. Οι αποζηµιώσεις των 8 χιλιάδων και
των 5 χιλιάδων θα πρέπει να δοθούν σε όλους, αλλά ανάλογα µε
το ύψος της ζηµιάς του καθενός. Θα πρέπει να εξατοµικευτούν οι
ζηµιές. Γιατί; Διότι αυτό επιβάλλει η δικαιοσύνη. 

Οι αγροτικές επιδοτήσεις θα πρέπει να χορηγηθούν λόγω ανω-
τέρας βίας και να µην ληφθεί υπ’ όψιν η καταστροφή της παρα-
γωγής ή του φυτικού και ζωικού κεφαλαίου. Και βεβαίως, να
ανασταλούν όλες οι φορολογικές, ασφαλιστικές και δανειακές
υποχρεώσεις και η παράταση των προθεσµιών που λήγουν αυτό
το έτος. Και βεβαίως, πρέπει να υπάρξει και διασφάλιση της ρευ-
στότητας από το ελληνικό δηµόσιο. 

Περιµένω όµως, να µου µιλήσετε, κύριε Υπουργέ, για το χρο-
νοδιάγραµµα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ, κύριε συνάδελφε.
Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Κατ’ αρχάς, οι περισσότερες από αυτές τις ερωτήσεις είναι
ερωτήσεις που δεν άπτονται της Πολιτικής Προστασίας η οποία
ασχολείται µε την βραχυπρόθεσµη αποκατάσταση. Σε κάθε περί-
πτωση όµως, νοµίζω ότι για κάποια ζητήµατα που αφορούν ακόµα
και φορολογικά θέµατα ή οτιδήποτε άλλο ήδη έχει νοµοθετήσει η
Κυβέρνηση και ήδη υπάρχει ένα πακέτο µέτρων και µια κινητοποί-
ηση όλου του µηχανισµού των συναρµόδιων Υπουργείων, ώστε να

µην µπλέξουµε στις γραφειοκρατίες που στο παρελθόν έχουν δη-
µιουργήσει και κακή εντύπωση αλλά και προβλήµατα στους ίδιους
τους πληγέντες.

Υπάρχουν ζητήµατα, τα οποία θέτετε και τα οποία έχουν µια
βάση. Δηλαδή, γιατί τον τελευταίο έναν χρόνο δεν έχει γίνει το αν-
τιπληµµυρικό στην Αγία Ευφηµία. Προφανώς. Ξέρετε πολύ καλά
ότι ένα αντιπληµµυρικό, ειδικά τέτοιου µεγέθους, χρειάζεται µε-
λέτες. Άρα, εκτιµώ ότι οποιαδήποτε καινούργια περιφερειακή
αρχή θα πρέπει να ξεκινήσει, αν δεν βρει µελέτες από την προ-
ηγούµενη αρχή, από µηδενική βάση. Αισθάνοµαι και γνωρίζω του-
λάχιστον, ότι ελάχιστες µελέτες για την ευρύτερη περιοχή ήταν
σε φάση ωρίµανσης. Δεν θα έρθω να απολογηθώ ή να σας επιση-
µάνω ζητήµατα τα οποία αφορούν περιφερειακό σχεδιασµό, δη-
µοτικό σχεδιασµό και κυρίως αφορά το ίδιο το κράτος και τους
µηχανισµούς του Υπουργείου Υποδοµών. Το σίγουρο είναι όµως
ότι από την πρώτη στιγµή όλοι αυτοί οι µηχανισµοί κινητοποιήθη-
καν. 

Η Ειδική Υπηρεσία Δηµοσίων Έργων της Πελοποννήσου προ-
έβη άµεσα και εθελοντικά και µάλιστα καθ’ υπέρβαση των ορι-
σθέντων αρµοδιοτήτων της, στη συνδροµή των υπηρεσιών
αποκατάστασης επιπτώσεων φυσικών καταστροφών. Στην Κεφαλ-
λονιά απεστάλη κλιµάκιο την επόµενη µέρα κιόλας, µε επικεφαλής
µάλιστα µια πολύ έµπειρη προϊσταµένη και στέλεχός µας, την κ.
Χάραρη, αποτελούµενη από έξι υπαλλήλους, οι οποίοι µηχανικοί
βρίσκονται εκεί. Στην Ιθάκη επίσης, απεστάλη κλιµάκιο δύο ατό-
µων, έναν στον κλάδο των ΠΕ Μηχανικών και έναν στον κλάδο ΤΕ
Μηχανικών. Αν υπολογίσετε ότι έχουν έναν µηχανικό στην Ιθάκη,
νοµίζω ότι θα µπορέσει να συνδράµει τα µάλα στην προσπάθεια
αυτή. 

Ταυτόχρονα, επειδή έγινε µια αναφορά σε σχέση µε τα συνερ-
γεία, ο εξοπλισµός και οι δυνάµεις του ΔΕΔΔΗΕ, του ΕΚΑΒ, βαρέα
οχήµατα και µηχανήµατα του ΓΕΣ και εξοπλισµοί µηχανηµάτων
έργων ήταν στην Κυλλήνη και στην Πάτρα το απόγευµα της Πα-
ρασκευής, εντός δώδεκα ωρών. Δυστυχώς όµως, η καιρική κατά-
σταση δεν επέτρεψε, παρ’ όλα αυτά, να µεταβούν από την
Κυλλήνη και την Πάτρα ως την επόµενη µέρα το µεσηµέρι. Εξ ου
και η δική µου άµεση παρέµβαση να φτάσω στο νησί, για να µπο-
ρέσουµε να δώσουµε κάποιες πρώτες λύσεις στις ανάγκες που
δηµιουργήθηκαν. Διότι πολύ σωστά λέτε ότι όταν πέφτει το ρεύµα
δηµιουργούνται και άλλα ζητήµατα. Και δεν υπάρχει µόνο ζήτηµα
για την κινητή τηλεφωνία, δηµιουργείται θέµα και στο νερό, γιατί
δεν µπορούν να λειτουργήσουν τα αντλιοστάσια, µε αποτέλεσµα
όλο αυτό να δηµιουργεί µια κατάσταση εξαιρετικά δυσχερή για
τους πληγέντες. 

Το ζήτηµα είναι ότι στην Αγία Ευφηµία, παρά την εξαιρετικά δύ-
σκολη κατάσταση, από χθες έχει αποκατασταθεί το ρεύµα. Στην
Άσσο γνωρίζω ότι σήµερα γίνεται µια ολόκληρη επιχείρηση που
εµπλέκονται µηχανήµατα του Στρατού, της Πυροσβεστικής, της
Περιφέρειας και της Δηµοτικής Αρχής, ώστε να µπορέσουµε να
αποκαταστήσουµε τουλάχιστον την κανονικότητα στην περιοχή.
Πρόκειται για µια περιοχή που έχει πληγεί βάναυσα από τα καιρικά
φαινόµενα και που πραγµατικά, έχετε απόλυτο δίκιο, πρέπει να
τύχει ενός συνολικού και πιο συγκεκριµένου σχεδιασµού, για να
µπορέσει να επιστρέψει την κανονικότητά της.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 12.45’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 28
Σεπτεµβρίου 2020 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: νοµοθετικό έργο, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη
που έχει διανεµηθεί.
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